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 PREDSEDAVAJUĹI: Poġtovane dame i gospodo narodni poslanici, 

nastavljamo rad Druge sednice Prvog redovnog zasedanja Narodne skupġtine 

Republike Srbije u 2018. godini. 

 Na osnovu sluģbene evidencije o prisutnosti narodnih poslanika 

konstatujem da sednici prisustvuje 86 narodnih poslanika.  

 Radi utvrĽivanja broja narodnih poslanika prisutnih u sali, molim 

narodne poslanike da ubace svoje identifikacione kartice u poslaniļke jedinice 

elektronskog sistema za glasanje.  

 Konstatujem da je primenom elektronskog sistema za glasanje utvrĽeno 

da su u sali prisutna 93 narodna poslanika, odnosno da je prisutno najmanje 84 

narodnih poslanika i da postoje uslovi za rad Narodne skupġtine. 

 Da li  neko od predsednika, odnosno ovlaġĺenih predstavnika poslaniļkih 

grupa, ģeli da zatraģi obaveġtenje ili  objaġnjenje u skladu sa ļlanom 287. 

Poslovnika? (Da.) 

 Reļ ima narodni poslanik Miroslav Aleksiĺ. 

 Izvolite. 

 MIROSLAV ALEKSIĹ: Zahvaljujem, predsedavajuĺi. 

 Dame i gospodo narodni poslanici, u skladu sa dogaĽajima koje smo juļe 

videli na Kosovu, prvo postavljam pitanje predsednici Skupġtine ïda li  ĺe u 

ļetvrtak predstavnici Vlade Republike Srbije doĺi da odgovaraju na pitanja 

poslanika, naroļito u svetlu ovoga ġto smo juļe videli na teritoriji  KiM ? 

 Dalje, postavljam pitanje predsedniku Aleksandru Vuļiĺu, premijerki i 

ministru spoljnih poslova ï da li  se Aleksandar Vuļiĺ 13. marta u Parizu sastao 

sa Taļijem i, ako jeste, ġta je bila tema tih razgovora i da li  ti razgovori imaju 

bilo kakve veze sa onim ġto se juļe dogaĽalo na teritoriji  KiM ? 



 

 

 TakoĽe, sledeĺe pitanje koje postavljam jeste ï da li  je predsednik 

Republike ameriļkim zvaniļnicima ponudio i dao predlog promene granica, 

odnosno razmene teritorija na jugu Srbije? 

 TakoĽe postavljam pitanje ï ġta je plan Vlade Republike Srbije i kako ĺe 

da zaġtiti nacionalne interese Srbije i graĽane Republike Srbije, naroļito one koji 

ģive na Kosovu i Metohiji , ako smo svedoci onoga ġto se juļe dogodilo prilikom 

hapġenja Marka ņuriĺa i prebijanja odreĽenog broja srpskih drģavljana na KiM , 

ako smo videli da viġe od dva meseca, skoro tri meseca od ubistva Olivera 

Ivanoviĺa, nemamo nikakve rezultate? Dakle, ġta je rezultat politike Vlade 

Republike Srbije? 

 Dana 19. aprila 2013. godine ova vlast je potpisala Briselski sporazum. 

Briselski sporazum je proizveo mnoga ġtetna dejstva i sporazume po nacionalne 

interese Republike Srbije i graĽane Republike Srbije. Taj Briselski sporazum je 

implicirao i Sporazum o ukidanju srpskih organa vlasti na severu Kosova, 

Sporazum o uspostavljanju trajnih graniļnih prelaza, Sporazum o energetici, 

Sporazum o telekomunikacijama, gde ste trajno dali telefonski pozivni broj 

Kosovu. TakoĽe je implicirao i Sporazum o zvaniļnim posetama. Implicirao je 

Sporazum o pravosuĽu. Naterali ste naġe srpske sudije da pred Haġimom Taļijem 

polaģu zakletvu. Naravno, taj sporazum je implicirao i uļeġĺe i to ġto ste naterali 

Srbe da uļestvuju na izborima 2013. godine u tzv. drģavi Kosovo, kako vi znate 

da kaģete. TakoĽe ste ih naterali da danas uļestvuju u vlasti sa Ramuġom 

Haradinajem i danas imamo situaciju da je vlast na Kosovu juļe hapsila svog 

drģavljanina Marka ņuriĺa, a u toj vlasti sede Srbi, sede predstavnici Srpske liste 

koje ste vi naterali da uĽu u Vladu i podrģe zloļinca Ramuġa Haradinaja. 

 Dakle ta, kako sinoĺ kaģe predsednik drģave, banditsko-teroristiļka, 

nepostojeĺa drģava Kosovo je drģava u kojoj mu sede njegovi predstavnici koje 

je on dole poslao, a onda kuka i kaģe ï evo kako oni nas maltretiraju; mi smo dali 

sve, a oni neĺe da prihvate da formiraju zajednicu srpskih opġtina. To je poraz 

spoljne politike. To je poraz u dijalogu koji vodite pet godina u Briselu. To je 

razlog za ġta i Vlada i predsednik Republike podnose ostavku.  

 Ja vas pozivam da podnesete ostavku zbog direktnog ruġenja nacionalnih 

interesa i ugroģavanja nacionalnih interesa Republike Srbije, bezbednosti 

graĽana Republike Srbije, naroļito onih koji ģive na teritoriji  KiM , jer posle 

ovoga ġto se juļe dogodilo ne znam ġta ĺe dalje moĺi da se oļekuje na toj 

teritoriji . 

 Dakle, ovo je potpuni poraz, potpuni debakl i ovo je neġto za ġta se u 

ozbiljnim drģavama snosi odgovornost.  

 Pozivam vas da podnesete izveġtaj Skupġtini, da o dijalogu izvestite 

poslanike ovde u Parlamentu, da o planovima ġta drģava ģeli da radi dalje na 

Kosovu ovde obavestite poslanike u ovom domu, a ne da se to dogovara na 

kojekakvim tajnim veļerama po Parizu, po Njujorku i drugim svetskim 



 

 

destinacijama sa partnerima Vuļiĺeve vlasti, Ramuġem Haradinajem i Haġimom 

Taļijem. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Marinika Tepiĺ.  

 Izvolite. 

 MARINIKA  TEPIĹ: Zahvaljujem. 

 Imam nekoliko pitanja koje postavljam ministru zaġtite ģivotne sredine, 

Goranu Trivanu, u ciklusu, rekla bih, bavljenja opasnim otpadom, putujuĺim 

otpadom itd.  

 Prvo pitanje se odnosi na period od pre oko dve godine, naģalost 

informacije do kojih sam tek nedavno stigla, i traģim od ministra da mi odgovori 

ġta se desilo sa gotovo 1.600, ili  neka bude i 1.500 tona opasnog otpada iz 

petrohemijske fabrike u Elemiru o kome je trebalo da se postaraju firme ĂDeltañ 

Kladovo, ĂEko 21ñ i ĂEko Maberñ iz Panļeva a za koji se osnovano sumnja da 

nije tretiran na adekvatan naļin veĺ da je zavrġio u Dunavu. To ĺe vrlo lako da se 

utvrdi tako ġto ĺe ministar, ako ministar i njegovi nadleģni inspekcijski organi ne 

mogu sami, zatraģiti pomoĺ policije ili  BIA, koje ĺe od ovih kompanija traģiti, a 

ja bih takoĽe volela i molim da mi se i to dostavi na uvid jer smatram da to jeste 

informacija od znaļaja za graĽane Republike Srbije, tzv. tahograf list koji 

predstavlja mapu, odnosno taļke kretanja svih prevoznika opasnog otpada koji ili  

samo transportuju opasni otpad ili  ga odvode na skladiġtenje, na tretiranje itd.  

 TakoĽe, kada smo veĺ kod tahograf lista, traģim od nadleģnih organa, 

dakle od ministra Trivana, od BIA ako se time bavi, od nadleģnih republiļkih 

inspektora za zaġtitu ģivotne sredine, da nam se dostavi i tahograf list kompanija 

ĂJuniriskñ i ĂModekoloñ u poslednje dve godine kada je reļ o saradnji sa 

ĂPetrohemijomñ i opasnom ili  o bilo kom otpadu koji su ove dve kompanije 

preuzimale iz panļevaļke ĂPetrohemijeñ i nosile dalje, bilo samo transportovale 

do neke druge taļke, bilo ga tretirale itd. Dakle, traģim tahograf list od 

ĂJuniriskañ i ĂModekolañ; naravno, uz posredovanje nadleģnih organa. 

 TakoĽe, traģim od ministra Trivana da mi odgovori na pitanje ġta 

ĂLafarģñ spaljuje od otpada koje mu ove kompanije, ĂJuniriksñ i ĂModekoloñ, 

donose iz panļevaļke ĂPetrohemijeñ, ali i iz drugih firmi, industrija ili  bilo koga 

ko je generator opasnog otpada. 

 Na kraju, u poslednjem delu bih se osvrnula na dogaĽaj koji je obeleģio 

juļeraġnji dan, poslepodne i veļe, a to je hapġenje Marka ņuriĺa u Kosovskoj 

Mi trovici i njegovo vraĺanje za Beograd. Ono ġto mene zanima je pitanje za 

predsednicu Vlade Anu Brnabiĺ ï kada je Vlada odluļila da Marko ņuriĺ kao 

njen sluģbenik ode u Kosovsku Mi trovicu? Ġta je uradila kada je doġlo do 

incidenta juļe, s obzirom na to da je Marko ņuriĺ, da podsetim sve graĽane 

Republike Srbije, sluģbenik Vlade Republike Srbije, dakle Vladine kancelarije za 

KiM , i nema nikakve veze sa Kabinetom predsednika Republike? 



 

 

 TakoĽe me zanima da mi predsednica Vlade odgovori ġta je ona 

preduzela juļe nakon hapġenja svog sluģbenika, ġta su ļlanovi Vlade odluļili , da 

li  su se uopġte sastali, raspravljali na ovu temu i koji ĺe dalji potezi ġefice po 

zakonu Marka ņuriĺa biti nakon juļeraġnjeg dana. Dakle, ģelim konkretne 

odgovore od predsednice Vlade Ane Brnabiĺ o svemu ġto se juļe dogodilo i o 

koracima koji treba da uslede nakon ovog incidenta i ģelim da ļujem predsednicu 

Vlade o tome, a ne iskljuļivo predsednika drģave, kaģem, pogotovo 

naglaġavajuĺi joġ jednom da je Marko ņuriĺ sluģbenik Vlade Republike Srbije, 

ġef Kancelarije za Kosovo i Metohiju, koja je sastavni deo Vlade Republike 

Srbije, koja ima svoj budģet u okviru Vlade Republike Srbije a ne Kabineta 

predsednika Republike Srbije, sa kojim u izvrġnom smislu nema ama baġ nikakve 

veze. Zahvaljujem. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Reļ ima narodni poslanik Slaviġa Ristiĺ.  

 Izvolite. 

 SLAVIĠA RISTIĹ: Hvala, gospodine predsedavajuĺi.  

 Imam nekoliko pitanja, naravno u vezi s juļeraġnjim dogaĽajem u 

severnoj Kosovskoj Mi trovici. Prvo pitanje je na neki naļin i osnovno ï ovom 

parlamentu, vama kao predsedavajuĺem i gospoĽi Maji Gojkoviĺ i vaġim 

kolegama, na neki naļin svima nama ovde u ovom parlamentu ï kada ĺe konaļno 

pitanje Kosova i Metohije da se naĽe na dnevnom redu ovog parlamenta? Zaista, 

ġta joġ uvek treba da ļekamo, kakva poniģenja kao drģava i narod treba da 

doģivimo da bismo shvatili  da je neophodno da u ovom parlamentu povedemo tu 

raspravu koliko god ona bila gorka i koliko god se eventualno ļule teġke reļi 

ovde?  

 Zaista smo imali priliku, a to se, ļini mi se, u istoriji  Srbije nije desilo, da 

se predstavnik jedne drģave kao ulovljena zver sprovodi u kavezu kroz Priġtinu. 

To nije bilo ni u Slobino vreme, ni u Koġtuniļino, ni u ņinĽiĺevo, ni u Tadiĺevo, 

u bilo koje vreme ovu bruku nismo doģiveli i mislim da je vreme da tu raspravu 

zapoļnemo ovde u Parlamentu i da dobijemo joġ mnogo odgovora na pitanja koja 

se postavljaju u vezi juļeraġnjeg dogovora, od naġih bezbednosnih sluģbi.  

 Ļija je ideja bila da se planirani skup odrģi na mestu gde je odrģan, 

praktiļno na pedesetak metara od tzv. Ăboġnjaļke mahaleñ, ako je u toku ļitavog 

dana najavljivano od strane Priġtine da ĺe Marko ņuriĺ biti uhapġen? Zaġto 

pripadnici KPS, Srbi koje smo tamo integrisali, koje je ova vlast tamo integrisala, 

zaġto su oni posmatrali sve sa strane? Samo ġto nisu aplaudirali svojim navodnim 

kolegama iz Priġtine; ne navodnim, veĺ baġ kolegama. Zaġto? Zaġto ljudi u civil u 

koji su bili  u bezbednosti nisu napravili fiziļki zid oko gospodina Marka ņuriĺa? 

Prepoznali smo, imali smo priliku da vidimo tamo i gospodina Radojiļiĺa, i svi ti 

ljudi koji prebijaju Srbe juļe nisu hteli da zaġtite gospodina Marka ņuriĺa. 

Koliko god se, gospodo, vi iz vladajuĺe stranke, bunili  na ovakve priļe, ovo je 

istina, naģalost.  



 

 

 Da vam neġto kaģem. Sudbina moja i moje dece, naġa je u pitanju, ne 

vaġa, gospodo. Vi  ste podaleko od Kosova i Metohije, dozvolite da kaģem ono 

ġto mislim da kaģem ovde danas.  

 Ģelim, naravno, da postavim i pitanje predsedniku Vuļiĺu da jasno kaģe 

ġta znaļi poruka ĂNiko ne sme da vas bijeñ. Sluġali smo te poruke 1987. godine, 

neka sada, mi smo obradovani takvom njegovom porukom, ali da konkretno kaģe 

ġta to znaļi u ovom trenutku. Ġta to znaļi, dakle, u ovom trenutku, kad su Srbi 

zaista ugroģeni na najbrutalniji naļin? 

 Ja sam se, i to ĺu priznati prvi put, sloģio sa Aleksandrom Vuļiĺem u 

odnosu na njegove kvalifikacije kada je tzv. nezavisno Kosovo u pitanju. On je 

sinoĺ jasno i glasno rekao da se radi o teroristiļkoj tvorevini, da se radi o tzv. 

drģavi, da se radi o teroristiļkoj bandi koja je preobuļena u policijske uniforme, 

apsolutno se slaģem. Ali  istog trenutka postavljam pitanje naġem predsedniku ï 

da li  se pravi vlada zajedno sa teroristiļkom drģavom? Ļemu viġe dilema da li  

tzv. Srpska lista treba da bude u toj vladi ili  ne treba da bude? Ļujem da danas o 

tome treba da odluļuju. Ako je to teroristiļka drģava, a jeste, ako je to 

kvazidrģava, a jeste, ako je nikada neĺemo priznati, a ne bi trebalo da je 

priznamo, onda ne treba da postoji ta veġtaļka dilema da li  Srbi u tome treba da 

uļestvuju ili  ne treba da uļestvuju; i ne samo u Vladi veĺ i u njihovom 

parlamentu, u njihovim svim strukturama. 

 Imali smo obeĺanje predsednika da ĺe svi oni koji su juļe uļestvovali u 

onom brutalnom ļinu odgovarati pred institucijama ove drģave. Pred kojim 

institucijama ako smo srpske sudije integrisali u institucije te teroristiļke 

tvorevine? Ko ĺe to da radi dole? Koji  tuģioci, koje sudije, koji policajci?  

 Zato je potrebna rasprava u ovom parlamentu, da potpuno jasno kaģemo 

ġta je ispred nas i ġta u ovom trenutku moģemo da uradimo, a ne da zamajavamo 

javnost, ne samo da izgovaramo krupne reļi za jedno veļe, a da nastavimo da 

radimo po starom. 

 Ukoliko naġa politika ne bude ozbiljno resetovana, ukoliko mi svoju 

buduĺnost vidimo, odnosno naġa vlast vidi naġu buduĺnost u institucijama tzv. 

teroristiļke tvorevine nezavisno Kosovo, onda je sve laģ. Onda je laģ ono ġto 

nam govori gospodin Aleksandar Vuļiĺ, onda je laģ i obeĺanje da ĺe nas zaġtiti 

od zloļinaca. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Predrag Jelenkoviĺ.  

 PREDRAG JELENKOVIĹ: Poġtovani predsedavajuĺi, poġtovane dame i 

gospodo, traģim obaveġtenje od Ministarstva kulture i informisanja. Pitanje se 

odnosi na Javni servis Republike Srbije. 

 Da li  postoje tehniļke i formalno pravne moguĺnosti da se promeni 

status dopisniġtva RTS-a u Niġu, odnosno da se vrati na nivo regionalnog TV 

centra, koji je imao do 1999. godine ï program koji je uģivo emitovan tih godina 

na tadaġnjem Treĺem kanalu svakog dana od 18 do 22 ļasa video se od Jagodine 



 

 

do Skoplja ï ġto bi sada omoguĺilo ģiteljima jugoistoļne Srbije, koji plaĺaju 

pretplatu, i na taj naļin bi bila nadoknaĽena usluga Javnog servisa? 

 Podseĺanja radi, regionalni TV servis RTS-a u Niġu je tada imao 120 

zaposlenih a sada ima njih 18, od kojih samo ļetiri  novinara koji pokrivaju 

ogromno podruļje jugoistoļne Srbije i opġtine u njemu.  

 GraĽani Niġa, Leskovca, Pirota, Prokuplja, Vranja, Zajeļara, Bora, 

Babuġnice i mnogih drugih opġtina u tom delu Srbije smatraju da nije dovoljna 

samo jedna emisija koja se zove ĂOvo je Srbijañ, u kojoj se prikazuju vrlo kratki 

prilozi o njima. Okolnosti su se promenile i ovo je potreba svih graĽana koji 

gravitiraju ka Niġu kao regionalnom centru, a njih je oko dva i po miliona. 

 Vraĺanjem statusa regionalnog TV centra stvorili  bi se uslovi za 

upoġljavanje mladih sa departmana za ģurnalistiku Filozofskog fakulteta u Niġu, 

efikasnije informisanje i otvaranje jednog novog marketinġkog prostora za RTS. 

 Na kraju, nakon jedne zapoļete i dobre investicije RTV, vreme je da se 

tako neġto i na sliļan naļin investira u jugoistoļnom delu Srbije, kako tehniļkim 

kapacitetima, tako i programskim i drugim sadrģajima RTS. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Hadģi Milorad Stoġiĺ.  

 Izvolite. 

 HADģI MILORAD STOĠIĹ: Uvaģeni predsedavajuĺi, dame i gospodo 

narodni poslanici, poġtovani graĽani Srbije, imam poslaniļko pitanje za ministra 

u Vladi Republike Srbije zaduģenog za regionalni razvoj i rad javnih preduzeĺa, 

gospodina Milana Krkobabiĺa, a istovremeno i za predsednicu Vlade Republike 

Srbije, gospoĽu Anu Brnabiĺ. 

 Poġtovani ministre, imajuĺi u vidu da ste kao direktor Poġte Srbije, sada 

kao ministar u Vladi Republike Srbije, pokretali i realizovali viġe inicijativa i 

projekata u cilj u obnove i oģivljavanja srpskog sela, sada se sa posebnom 

paģnjom prati projekat oģivljavanja zadrugarstva u selima Srbije, a vaġ program 

je da se u naredne tri godine osnuje 500 zadruga u 500 srpskih sela kroz 

ukljuļivanje mladih proizvoĽaļa u zadrugu uz svu pomoĺ lokalne samouprave i 

Vlade Republike Srbije. 

 Gradu Niġu su se u viġe navrata obraĺali predstavnici zadruga i zadrugari 

zahtevom da im grad kao nosilac javne svojine omoguĺi bez obaveze plaĺanja 

zakupnine koriġĺenje poslovnog prostora kojim raspolaģe grad za obavljanje 

delatnosti zadruga jer iste ne raspolaģu sopstvenom imovinom ili  je ona kojom 

raspolaģu nedovoljna ili  neadekvatna za obavljanje njihovih delatnosti. Ukazali 

su da je Zadruģni savez Srbije u prethodnom periodu ostao bez znatnog dela 

svoje imovine, koja je kao druġtvena svojina u postupku privatizacije prodata 

preko onih firmi u kojima se ta imovina zatekla. 

 Uredbom o uslovima sticanja i otuĽenja nepokretnosti neposrednom 

pogodbom i davanja u zakup stvari u javnoj svojini i postupcima javnog 



 

 

nadmetanja, ļlanom 10, regulisani su sluļajevi kada se nepokretnosti u javnoj 

svojini mogu izuzeti od ļlana 6 ove uredbe.  

 Polazeĺi od navedenih potreba zadruga i zadrugara, smatram da bi se 

unapreĽenjem propisa postigla bolja zaġtita prava graĽana. Zato sam Vladi 

Republike Srbije uputio inicijativu za dopunu Uredbe o uslovima sticanja i 

otuĽenja nepokretnosti neposrednom pogodbom, tako ġto bi se posle ļlana 10 

dodao novi ļlan 10a, kojim bi bilo regulisano da se nepokretnosti u javnoj svojini 

mogu, izuzeto od ļlana 6 ove uredbe, dati u zakup i van postupka javnog 

nadmetanja, odnosno prikupljanja pisanih ponuda u sluļaju kada zakup traģe 

zadruge za obavljanje poslova iz njihovog delokruga rada bez obaveze plaĺanja 

zakupnine.  

 Regulisanje pozitivnim zakonskim propisima ovakvog naļina koriġĺenja 

poslovnog prostora u javnoj svojini predstavljalo bi direktno uļeġĺe i pomoĺ 

jedinica lokalnih samouprava, odnosno drģave, u ravnomernom regionalnom 

razvoju Srbije i podsticaj za osnivanje novih zadruga i stvaranje uslova za lakġe 

obavljanje delatnosti postojeĺih zadruga.  

 TakoĽe, u ļlanu 12 Uredbe posle stava 9 treba dodati novi stav 10, koji 

glasi ï zadrugama i sloģenim zadrugama moģe se dati u zakup poslovni prostor 

za obavljanje poslova iz njihovog delokruga rada bez obaveze plaĺanja 

zakupnine.  

 I sami smo svedoci da veliki deo poslovnog prostora u vlasniġtvu 

lokalnih samouprava stoji neiskoriġĺen i propada. Izmenom postojeĺe uredbe taj 

prostor bi dobio svoju namenu.  

 Pitam ministra i predsednicu Vlade Republike Srbije ï da li  se neġto 

radilo po mojoj inicijativi  i da li  ĺe Vlada da usvoji novu uredbu i time omoguĺi 

koriġĺenje poslovnog prostora graĽanima Srbije i spreļi propadanje istog? Ovim 

bi se stimulisao opstanak mladih na selu i time suġtinski krenulo u obnovu i 

oģivljavanje srpskog sela, naģalost, o kome samo priļamo, ali se konkretno niġta 

ne radi, osim ġto se na tom polju ministar Krkobabiĺ angaģuje u punom smislu.  

 Ovim bismo svakako stimulisali da mladi ostanu i da se eventualno vrate 

i omoguĺili  bismo da, kroz sistem zadrugarstva, dobiju odreĽeni posao i da se 

kroz razne subvencije stimuliġu da rade i da obezbeĽuju prihode za svoju 

porodicu. Zahvaljujem na paģnji.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Ana Stevanoviĺ.  

 Izvolite.  

 ANA STEVANOVIĹ: Hvala, predsedavajuĺi.  

 Moje pitanje je za ministra kulture, gospodina Vladana Vukosavljeviĺa i 

glasi ï po kom osnovu danas funkcioniġe novinska agencija Tanjug i kako 

komentariġe ļinjenicu da su, prema podacima Trezora, drģava, odnosno 

Ministarstvo i druga Vladina tela, agenciji  Tanjug po raznim osnovama uplatili  

135 miliona dinara samo u 2016. godini? 



 

 

 Moje drugo pitanje je za potpredsednicu Vlade i predsednicu 

Koordinacionog tela za rodnu ravnopravnost, Zoranu Mihajloviĺ. Ovo pitanje 

postavljam u svetlu najavljenih mera za podsticanje nataliteta koje bi valjda 

trebalo da ohrabre navodno sebiļne ģene, kako pojedini predstavnici u vrhu 

drģave nazivaju one koje neĺe da raĽaju.  

 Naime, ministarki Mihajloviĺ sam pre dvadesetak dana uputila pitanje u 

vezi sa sluļajem Bojane Ivanov ņorĽeviĺ, koja je najġkolovanija radnica u 

Narodnom pozoriġtu ĂSterijañ u Vrġcu. GospoĽa Bojana je, naime, i majka troje 

dece, a izgleda ĺe biti proglaġena tehnoloġkim viġkom. Ova mlada ģena, koja veĺ 

pet godina radi kao dramaturg u vrġaļkom pozoriġtu, zavrġila je postdiplomske 

master studije na Fakultetu dramskih umetnosti u Beogradu, a trenutno je na 

poslediplomskim studijama na Akademiji umetnosti u Novom Sadu. 

 MeĽutim, i to ġto je najġkolovanija radnica u pozoriġtu izgleda da Bojanu 

neĺe saļuvati od otkaza. Naime, Marina Lazareviĺ, vrġilac duģnosti direktora 

pozoriġta, obavestila je pre nekoliko dana kolektiv da je uraĽena nova 

sistematizacija po kojoj ĺe jedino Bojana Ivanov ņorĽeviĺ biti proglaġena 

tehnoloġkim viġkom, dok ĺe se istovremeno primiti tri nova radnika, jedan u 

tehnici i dva glumca bez odgovarajuĺih diploma, ali sa ļlanskim kartama zna se 

koje stranke. 

 Bojana, kao ġto veĺ pogaĽate, nije ļlan nijedne stranke. Pomenula bih da 

se Bojana nekoliko puta obraĺala i aktuelnom predsedniku Republike Srbije u 

vezi sa istim ovim problemom i da joj nijednom nije odgovorio. TakoĽe, u 

proteklih dvadesetak dana, koliko je proteklo od mog postavljenog pitanja na 

ovom istom mestu, Bojana se obraĺala i joġ nekoliko ministara. Pisala je 

ministarki Slavici ņukiĺ Dejanoviĺ, obraĺala se ministru ņorĽeviĺu, ministru 

Ruģiĺu, kao i premijerki Brnabiĺ. Niko osim ņorĽeviĺeve pres-sluģbe, koja je 

uputila na Panļevo, nije joj dao baġ nikakav odgovor. 

 Po svoj prili ci, najbolje predstave u vrġaļkom pozoriġtu odigravaju se iza 

spuġtene zavese, daleko od oļiju javnosti. Tu se na sastancima kolektiva 

odigravaju istinske ljudske drame. Priļa se da su baġ u ovom pozoriġtu, pre neġto 

viġe od mesec dana, neki preplaġeni ljudi na kraju sastanka, gde je Bojani 

saopġteno da je tehnoloġki viġak, sreĺni ġto su bar za kratko izbegli takvu 

sudbinu, zavrġili  ovaj sastanak aplauzom. 

 Stoga joġ jednom upuĺujem pitanje ministarki Mihajloviĺ ï da li  ovako 

treba da izgleda kada zakmeļi, a ġkolovana majka treba da ide na uli cu? I u ime 

Bojane, ali i svih drugih ģena koje su poverovale u poniģavajuĺu priļu 

predstavnika Vlade o toboģnjim populacionim merama, zahtevam izvinjenje 

zbog uvreda i prebacivanja odgovornosti za pad nataliteta na ģene i majke, iako 

su istinski krivci meĽu svim onima koji su nam kreirali pogubne politike i reġenja 

u proteklih 30 godina, a veliki broj njih, naģalost, to ļini i dan-danas. 

Zahvaljujem se na paģnji. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 



 

 

 Reļ ima narodni poslanik Boġko Obradoviĺ. 

 Izvolite. 

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Poġtovani predsedavajuĺi, poġtovane kolege 

narodni poslanici, poġtovani graĽani Srbije koji pratite ovo zasedanje, pomaģe 

bog svima. Ja bih imao dva pitanja.  

 Prvo se tiļe delokruga rada Ministarstva za rad, zapoġljavanje, boraļka i 

socijalna pitanja, a povod je jedno zaista dramatiļno stanje u kome se nalazi 

jedna veoma osetljiva socijalna ustanova u gradu Ļaļku. U pitanju je ĂZraļakñ, 

javna ustanova za decu, mlade i odrasle sa smetnjama u razvoju, koja, verovali ili  

ne, poġtovane kolege i poġtovani graĽani Srbije, veĺ viġe meseci nema niti 

direktora, niti vrġioca duģnosti direktora, niti upravni odbor, niti se zna ko u 

ovom trenutku rukovodi jednom tako vaģnom i osetljivom socijalnom 

ustanovom. 

 U ovom trenutku ne znamo sudbinu ove ustanove. Propao je konkurs za 

izbor direktora. Uġlo se u razne partijske igre o tome kome sleduje mesto 

direktora ovog preduzeĺa i iznova se pokazalo ono najruģnije li ce naġeg 

stranaļkog parazitskog sistema, po kome, primera radi, mesto direktora sleduje 

SPS-u. Socijalistiļka partija Srbije se u Ļaļku podelila na viġe frakcija. Svaka 

frakcija ima svog kandidata za direktora. Zbog svega toga je doveden u pitanje 

ļitav konkurs, izbor direktora i, evo, jedna ovako vaģna socijalna ustanova 

praktiļno u ovom trenutku ne moģe normalno da funkcioniġe. Ugroģen je njen 

rad, njeni zaposleni, njeni korisnici i moģete razumeti koliko je to dramatiļno 

ako uzmete u obzir da se radi o osobama sa smetnjama u razvoju, sa posebnim 

potrebama, sa invaliditetom. I to vam govori kako izgleda ugroģavanje rada naġih 

drģavnih institucija kada stranaļkoparazitski sistem kao kancer razjede naġe 

druġtvo i drģavu. 

 Zamolio bih nadleģnog ministra da hitno poġalje inspekciju u ĂZraļakñ u 

Ļaļku i da hitno ispita ovaj sluļaj i da se hitno rad ove ustanove vrati u zakonski 

delokrug funkcionisanja. 

 Drugo pitanje tiļe se predsednika Republike, predsednika Narodne 

skupġtine Republike Srbije i predsednika Vlade Republike Srbije, a naravno, 

tema je najvaģnije nacionalno i drģavno pitanje danas, a to je Kosovo i Metohija. 

 Ja zaista molim sve vas, uvaģene kolege, da apelujete na predstavnike 

vlasti, bez obzira na to da li  smo ovde vlast ili  opozicija, bez obzira na sve naġe 

ideoloġke i politiļke razlike, koje dobro znamo, najvaģnije nacionalno i drģavno 

pitanje danas je sigurno Kosovo i Metohija. Da li  je moguĺe ï ja vas to molim i 

apelujem na sve vas ï da dve godine ovog novog skupġtinskog saziva mi 

nemamo nijednu sednicu Skupġtine Srbije na temu Kosova i Metohije? Da li  je 

normalno da nemamo sazvan Odbor za Kosovo i Metohiju, a imamo ovakav 

incident juļe na Kosovu i Metohiji ?  

 Da li  je normalno da joġ od 15. septembra 2017. godine Predlog 

rezolucije o Kosovu i Metohiji  Narodne skupġtine Republike Srbije koji je 



 

 

predala Poslaniļka grupa Srpskog pokreta Dveri ne moģe da doĽe na dnevni red, 

a priļate nam o unutraġnjem dijalogu i brinete za Kosovo i Metohiju? Ako toliko 

brinete za KiM , objasnite mi koja je logika zaġto nema teme KiM  ovde na 

zasedanjima Narodne skupġtine Republike Srbije. Zaġto Marko ņuriĺ ne doĽe 

ovde da kaģe ġta ima nego ide u Kosovsku Mi trovicu, u jedan totalno nejasan 

avanturistiļki poduhvat koji se tamo juļe desio? 

 Dakle, zaista najiskrenije ovde pristupam svima vama i pitam ï koja je 

odluka drģavnog rukovodstva nakon juļeraġnjeg hapġenja jednog visokog 

ļinovnika Vlade Republike Srbije? Nisam ļuo da je drģavno rukovodstvo 

odluļilo bilo ġta.  

 Nakon onoga ġto se juļe desilo u Kosovskoj Mi trovici mora biti raskinut 

Briselski sporazum, moraju biti prekinuti pregovori u Briselu i vraĺeni u Savet 

bezbednosti UN, gde imamo saveznike u Rusiji i Kini . To bi bio pravi drģavniļki 

potez koga nema. Vi  nastavljate pregovore i oļito je da idete ka potpisivanju 

pravnoobavezujuĺeg sporazuma i priznanju laģne drģave Kosovo.  

 Ne vidim na koji naļin moģete da me razuverite da to nije plan i da to 

ļak ne stoji i iza one juļeraġnje farse. Nemojte se ljutiti kada neko izraģava 

sumnju u sve ono ġto se juļe desilo u Kosovskoj Mi trovici, jer je previġe 

sumnjivih elemenata koji govore da iza svega stoji dogovor Aleksandra Vuļiĺa i 

Haġima Taļija iz Pariza i Brisela da se pripremi javnost u Srbiji na potpisivanje 

pravnoobavezujuĺeg sporazuma.  

 Konaļno, meĽunarodne okolnosti rade za nas. Nikada nije bila povoljnija 

meĽunarodna situacija za KiM  i odbranu KiM  u sastavu Srbije. Zaġto se danas 

odricati KiM  kada ga se nismo odrekli u mnogo teģim istorijskim okolnostima? 

Zato vas joġ jednom pitam ï kada ĺe KiM  biti tema zasedanja Narodne skupġtine 

Republike Srbije? Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem  

 Samo bih zamolio kolege poslanike koji ĺe ubuduĺe da postavljaju 

pitanja, Marko ņuriĺ nije ļinovnik Vlade Republike Srbije, nego funkcioner 

Vlade Republike Srbije. Verovatno ga zovu ļinovnikom oni koji hoĺe da prikaģu 

kako je on nedostojan i kako je taj incident bio potpuno beznaļajan. Ja to tako 

tumaļim, ako ļoveka zovete ļinovnikom. 

 Reļ ima narodni poslanik Gordana Ļomiĺ. 

 Izvolite. 

 GORDANA ĻOMIĹ: Zahvaljujem. 

 Zahtev, objaġnjenje i pitanje. Zahtev predsednici Vlade Ani Brnabiĺ i 

njenim saradnicima koji su doneli Odluku o subvenciji  o devet i po miliona evra 

ĂKontinentaluñ za subvencionisanje 200 programerskih pozicija. Zahtevam da mi 

se dostavi obrazloģenje ekonomske odrģivosti i osnov da se nekome iz Nemaļke 

daje devet i po miliona evra na trģiġtu IT u Srbiji gde nema nezaposlenih 

programera. Dakle, ne kvalifikujem, ne diskvalifikujem, zahtevam, i to je 



 

 

obaveza predsednice Vlade i njenih saradnika, da mi pre potpisivanja ugovora 

dostave ekonomski osnov i obrazloģenje.  

 Objaġnjenje zahtevam od ministra finansija i guvernerke Narodne banke, 

Jorgovanke Tabakoviĺ, da mi objasne kakva je korist od Odluke o posebnoj listi 

li ca kojima je dozvoljeno da otvaraju devizne raļune u inostranstvu i o zabrani da 

to rade fiziļka lica. Dakle, da mi objasne kako smo to na dobitku da se formira 

ļitava odluka o specijalnom broju lica koji imaju veze ili  sa diplomatskim 

misijama ili  sa hartijama od vrednosti ili  sa kupoprodajnim ugovorima u 

inostranstvu, a zabranjujemo da to rade fiziļka lica uz istovremeno propagandu, 

ispravnu, ako postoji uopġte ispravna propaganda, u ġta sumnjam, o e-

poslovanju. Dakle, da mi objasne kakva je korist od toga ġto sva fiziļka lica ne 

mogu da otvaraju devizne raļune u inostranstvu.  

 Pitanje postavljam Tuģilaġtvu za organizovani kriminal, ministru 

unutraġnjih poslova Nebojġi Stefanoviĺu i direktoru BIA Bratislavu Gaġiĺu. 

Pitanje je ï koji je status istrage o ubistvu ġest mladiĺa u kafiĺu ĂPandañ 14. 

decembra 1998. godine? Tog 14. decembra u kafiĺ su upala dva maskirana 

naoruģana muġkarca i rafalom ubili  ġestoricu deļaka: Ivana Obradoviĺa, Zorana 

Stanojeviĺa, Svetislava Ristiĺa, Dragana Trifoviĺa i Vukosava Gvozdenoviĺa, 

srednjoġkolce, i studenta Ivana Radeviĺa.  

 Nema podataka o krivcima za ovaj zloļin. Ima propagande o zloļinu. U 

zavisnosti od toga ko radi propagandu, ona ima razliļitu interpretaciju. Po 

jednima, propaganda je sluģila za odmazdu srpskih snaga na teritoriji  Kosova, po 

drugima, propaganda je sluģila teroristiļkoj vojsci OVK da, kako se to kaģe, 

napravi svoj sluļaj pred javnoġĺu, po treĺima, reļ je o hladnokrvnoj zajedniļkoj 

propagandi.  

 Status istrage je imao razliļite oblike tokom poslednjih 20 godina. 

Nikakvih podataka nismo imali 1998. i 1999. osim interpretacija propagandi. Tih 

ġest deļaka bi danas imalo izmeĽu 35 i 40 godina. Ako smo nekome duģni 

odustajanje od propagande i pronalaģenje krivaca za ovo jezivo ubistvo, onda 

smo to duģni njima i njihovim roditeljima. 

 Drugi oblik istrage je bio kada je predsednik Srbije 2014. pa 2016. 

godine rekao da ima saznanja, ali nema dokaze i da se ta saznanja nikome neĺe 

dopasti u Srbiji. Ja potpuno razumem da se ne moģe bez dokaza tvrditi koja su 

saznanja, ali ja sam i narodna poslanica. Ustav obavezuje i mene i Tuģilaġtvo za 

organizovani kriminal i ministra unutraġnjih poslova i direktora BIA da meni 

dostave informacije o tome u kom statusu je ta istraga danas.  

 Ako nastavimo da zataġkavamo sluļaj ili  da pokazujemo nesposobnost 

da reġimo to jezivo ubistvo od 14. decembra 1998. godine, onda ĺemo ostati 

neosetljivi  na svaku vrstu propagandi, laģi i kleveta koje se proizvode o bilo 

kojoj strahoti koju doģivljavamo kao ljudi, bez obzira na to da li  ģivimo u 

Beogradu, u Priġtini ili  bilo gde na teritoriji  bivġe Jugoslavije.  



 

 

 Ļinjenica je da je ovo jedan od straġnih zloļina. Uz nestala li ca, o kojima 

nemamo veĺ treĺu godinu nikakve informacije, istovremeno je obaveza svih nas 

da te informacije dobijemo, da ovaj zloļin od propagande oļistimo, oljuġtimo i 

da ljudima damo istinu. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem.  

 Reļ ima narodni poslanik Marijan Ristiļeviĺ.  

 Izvolite. 

 MARIJAN RISTIĻEVIĹ: Dame i gospodo narodni poslanici, pitanje je 

za Vladu Republike Srbije, za bezbednosne sluģbe da provere i da mi odgovore. 

Da li  je taļno da su u toku 2007. i 2008. godine, po depeġama ĂVikiliksañ i 

saznanjima iz tih depeġa, Boris Tadiĺ, Vuk Jeremiĺ, Borko Stefanoviĺ, onaj 

slavni pripadnik levice Srbije iz dģipa jednog tajkuna predstavnicima ambasade, 

strane drģave, Sjedinjenih Ameriļkih Drģava, obeĺali da neĺe reagovati na 

proglaġenje nezavisnosti NATO drģave koju neko zove drģava Kosovo, laģna 

drģava Kosovo, NATO drģava? Biĺe drģava dok je NATO tamo. Kada NATO 

ode, viġe neĺe biti drģava.  

 Da li  je taļno da su im obeĺali da neĺe reagovati 2008. godine ukoliko 

Albanci proglase nezavisnost, ali uz uslov da Boris Tadiĺ bude izabran za 

predsednika Republike Srbije, odnosno da predstavnici ambasade SAD i onih 

koji su vladali SAD ubede Albance da nezavisnost proglase tek posle izbora 

Borisa Tadiĺa? Traģim da mi se odgovori da li  su te ĂVikiliksñ depeġe taļne i da 

li  naġe sluģbe i naġa Vlada raspolaģu istim ili  sliļnim informacijama. S obzirom 

na to da se to i desilo, Boris Tadiĺ je, pre nego ġto je pobegao u Rumuniju, dao 

zakletvu 15. februara 2008. godine, a Albanci su po dogovoru koji su Jeremiĺ i 

Tadiĺ imali sa SAD, preko njihove ambasade nezavisnost proglasili 17. februara. 

Dakle, po samim datumima se vidi da depeġe ĂVikiliksañ koje su objavljene i te 

kako imaju uporiġte u praksi. To je prvo pitanje. 

 Drugo pitanje odnosi se na Tuģilaġtvo, da mi Tuģilaġtvo odgovori, po 

moguĺstvu Zagorka Dolovac, da li  je taļno da je Biserka Ģivkoviĺ 2011. godine 

primljena na mesto sekretara Tuģilaġtva za ratne zloļine bez neophodnih uslova i 

neophodne spreme. Dakle, nije imala pravosudni ispit, ġto je bio uslov, i nije 

imala osam godina radnog iskustva u pravosuĽu, ġto je takoĽe bio uslov. Da li  je 

taļno da je pravosudni ispit stekla tek 2012. godine pomoĺu gospoĽe Maloviĺ, ali 

je primljena posle 2011. godine i nije imala osam godina radnog iskustva u 

pravosuĽu, veĺ je doġla iz preduzeĺa koje se bavilo proizvodnjom groģĽa i vina. 

To je drugo pitanje koje ja postavljam. 

 Treĺe pitanje ï ġta ĺe Vlada i Skupġtina uļiniti povodom politiļkog 

procesa koji se vodi protiv mene u Prvom osnovnom sudu za reļi izgovorene za 

govornicom Narodne skupġtine, po privatnoj kriviļnoj tuģbi Saġe Raduloviĺa, 

koga ja ovde kao pojavu nazivam Saġa Kraduloviĺ kompani? Dakle, privatna 

kriviļna tuģba je za reļi izgovorene za govornicom, a ļlan 103 Ustava kaģe ï 

narodni poslanik ne moģe biti pozvan na kriviļnu ili  drugu odgovornost za izneto 



 

 

miġljenje na sednici Narodne skupġtine. Poġto sam jedini drģavni evropski 

parlamentarac protiv koga se ovakav proces vodi, ja pitam Vladu, pitam 

Ministarstvo pravde ï ġta ĺe preduzeti povodom tog sluļaja, jer se ne sudi meni, 

draga gospodo narodni poslanici, sudi se slobodi govora?  

 I joġ neġto, ġta ĺe biti preduzeto povodom toga ġto mi je tuģba 

dostavljena na latinici, a na moj zahtev da mi se uredi i dostavi na ĺirili ci sudija 

Prvog osnovnog suda je rekao da on misli da ja nemam pravo na ĺirili cu i da to 

ġto piġe u Ustavu on misli sasvim drugaļije?  

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala. 

 Reļ ima narodni poslanik Aleksandar Ġeġelj.  

 Izvolite. 

 ALEKSANDAR ĠEĠELj: Dame i gospodo narodni poslanici, svaka vlast 

od 5. oktobra do danas je apsolutno posveĺena evropskim integracijama Srbije, a 

sa tim pitanjem je neraskidivo povezano pitanje Kosova i Metohije koje treba da 

se reġi na srpsku ġtetu. Mi  pregovaramo veĺ 20 godina u raznim formatima, a 

konkretnog progresa u tim pregovorima nema.  

 Na Kosovu i Metohiji , otkad je Kosovo i Metohija meĽunarodni 

protektorat, za bezbednost treba da bude zaduģen KFOR, a videli smo prvo 2004. 

godine, 17. marta, da taj KFOR nije uradio niġta dok su spaljivane srpske kuĺe, 

manastiri  a Srbi proterivani sa Kosova. Juļe smo takoĽe videli da je KFOR 

pustio albanske teroriste da divljaju na severu Kosova. 

 Mene zanima ġta su konkretni napreci u ovom briselskom dijalogu, ġta je 

ono ġto smo mi u tome dobili, poġto moģemo da vidimo kontradiktorne stavove 

nekih od ļelnika Evropske unije, NATO-a i srpskih zvaniļnika. 

 Na primer, 19. januara 2017. godine ġef srpske diplomatije Ivica Daļiĺ 

tvrdio je da oruģane snage ne mogu na sever Kosova i Metohije i da se 

poġtovanje dogovora iz Brisela postignutih na visokom nivou podrazumeva, bez 

obzira na to da li  su bili  pregovori usmeni, tj. da nije bilo sporazuma i da oruģane 

i bezbednosne snage ne mogu da dolaze na sever Kosova, a poġtovanje dogovora 

postignutih na visokom nivou se podrazumeva, bez obzira na to da li  su usmeni. 

Apsolutno je nebitno da li  je usmeno, pismeno, sa peļatom ili  bez njega, na 

salveti ili  hartiji , to je rekao ġef srpske diplomatije o tome da li  kosovske 

specijalne policijske snage ROSU mogu da se pojavljuju na severu Kosmeta i da 

li  postoji o tome usmeni ili  pismeni sporazum. A prema zvaniļnicima NATO-a, 

Briselski sporazum iz 2013. godine ï kosovske vlasti ne moraju od KFOR-a da 

traģe odobrenje za upuĺivanje policijskih snaga ġirom Kosova i Metohije. 

 Dakle, ġta smo mi to postigli  i ġta smo mi dogovorili ako imamo u vidu 

ono ġto se desilo juļe u Mi trovici?  

 Imam pitanje za predsednika Republike Aleksandra Vuļiĺa predsednika 

Vlade Anu Brnabiĺ i predsednicu Parlamenta Maju Gojkoviĺ ï kada ĺe Narodna 

skupġtina da zakaģe zasedanje na kojem ĺe se raspravljati o uļlanjenju Republike 



 

 

Srbije u Organizaciju dogovora o kolektivnoj bezbednosti, u vojni savez na ļelu 

sa Ruskom Federacijom?  

 Od 2013. godine Republika Srbija ima status posmatraļa. Zbog naġe 

bezbednosti je vaģno da mi u ODKB imamo punopravno ļlanstvo, zato ġto se 

pokazalo da ne moģemo da verujemo ni pregovorima u Briselu, ni zvaniļnicima 

Evropske unije, ni komandantima KFOR-a, ni komandantima NATO-a. Srpski 

narod na Kosovu i Metohiji  je ugroģen i mi smo to mogli da vidimo juļe. Ġta god 

ja mislio o Marku ņuriĺu, on je juļe predstavljao Vladu Republike Srbije i 

poniģenje je i sramota da se onako ponesu prema bilo kom funkcioneru ili  

sluģbeniku Vlade Republike Srbije, poġto je to uvreda za Republiku Srbiju.  

 Mi  treba da brinemo o naġoj bezbednosti, treba da jaļamo svoj poloģaj 

kako ne bi viġe smelo da nam se dogaĽa ono ġto se desilo 2004. godine, 17. 

marta, i ono ġto se desilo juļe u Mi trovici. Trebalo bi da shvatimo viġe, Evropska 

unija kao takva je priznala tzv. Kosovo, ļim vodi pregovore sa njima o 

uļlanjenju, ļim potpisuje Sporazum o stabilizaciji  i pridruģivanju. I kako moģe 

da bude objektivan posrednik neko ko priznaje nezavisno Kosovo? Treba da 

vratimo pregovore pod okrilje Saveta bezbednosti Ujedinjenih nacija, jer tamo 

imamo jaku zaġtitu Ruske Federacije i Narodne Republike Kine u Savetu 

bezbednosti, i tamo treba da razgovaramo o Kosovu pod okriljem Rezolucije 

1244. Hvala. 

 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala. 

 Reļ ima narodni poslanik ņorĽe Miliĺeviĺ.  

 Izvolite. 

 ņORņE MILIĹEVIĹ: Zahvaljujem, gospodine predsedavajuĺi. 

 Dame i gospodo narodni poslanici, u ime Poslaniļkog kluba 

Socijalistiļke partije Srbije obraĺam se Ministarstvu pravde, nadleģnim 

pravosudnim institucijama u Srbiji, zapravo zahtevamo kao poslaniļki klub od 

nadleģnih pravosudnih institucija u Srbiji da u skladu sa zakonskim ovlaġĺenjima 

utvrde kriviļnu odgovornost svih onih koji su na bahat i brutalan, bezobziran 

naļin izvrġili  nasilje nad neduģnim i golorukim graĽanima koji ģive na prostoru 

Kosova i Metohije i smatraju Srbiju svojom drģavom, da utvrde kriviļnu 

odgovornost za sve one koji su na bezobziran i bahat naļin uļestvovali u otmici 

direktora Vladine kancelarije za Kosovo i Metohiju, Marka ņuriĺa. 

 Sa oruģjem i dugim cevima na goloruki srpski narod ï velika hrabrost, 

ali sloģiĺete se sa mnom, nije juļe demonstrirana sila. Juļe je na ovakav naļin 

demonstrirano nasilje i ovo juļe je bila demonstracija nemoĺi. Mi  smatramo da je 

predsednik Republike Srbije izaġao sa jasnim stavom, sa jasnom porukom da je 

Srbija pokazala kako reaguje ozbiljna drģava koja ģeli da saļuva mir, ozbiljna 

drģava koja ģeli da saļuva stabilnost i spreļi destabilizaciju. 

 Potrebna je pre svega mudrost, hladna glava prilikom donoġenja odluka, 

jer ovo nije dnevnopolitiļka tema. Ovo je pitanje koje se tiļe buduĺnosti Srbije. 



 

 

Dostojanstvena i, rekao bih, mirna reakcija Srbije ne znaļi da se Srbija uplaġila i 

ne znaļi da je Srbija slaba, veĺ suprotno, znaļi da Srbija umesto sukoba, umesto 

da na nasilje odgovara nasiljem, razgovara da bismo imali buduĺnosti.  

 Ovakva reakcija pokazuje spremnost da Srbija da odgovore na teġka 

pitanja. Ovakva reakcija pokazuje spremnost Srbije da odbrani nacionalne i 

drģavne interese na prostoru Kosova i Metohije i Srbija ĺe umeti da saļuva svoj 

narod na prostoru Kosova i Metohije. 

 Srbija je uġla u briselski proces da bi reġila neka kljuļna pitanja, da 

bismo doġli  do trajno odrģivog kompromisnog i praviļnog reġenja koje ĺe biti 

prihvatljivo  za obe strane, a ne da bi bila poniģena i ne da bi bila potcenjena. Ne 

postoji primamljiva ponuda i povlastica zarad ļega ĺe se Srbija odreĺi Kosova i 

Metohije i prihvatiti nezavisnost Kosova i Metohije. Licemerno je da od nas bilo 

ko tako neġto oļekuje od strane meĽunarodne zajednice. 

 Naravno, ne sme izostati i osuda EU. Ne sme izostati i osuda SAD za 

teror, za zlostavljanje koje je juļe pretrpeo direktor Vladine Kancelarije za KiM , 

Marko ņuriĺ, teror koji su pretrpeli graĽani koji ģive na prostoru Kosova i 

Metohije i smatraju Srbiju svojom drģavom. 

 Sasluġao sam sve kolege koji su danas postavljali pitanja i govorili na 

ovu temu. Osvrnuĺu se na konstataciju samo jednog kolege, a i gospodin 

Ristiļeviĺ je postavio neka pitanja koja idu u tom pravcu i mislim da odgovor na 

ta pitanja najbolje govori o njima. Jedino ļega su se dosetili  u ovom teġkom 

trenutku su bile ostavke. To samo govori o njima, a ne o ozbiljnom i 

odgovornom stavu Vlade Republike Srbije i predsednika Srbije. Zahvaljujem. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Goran Pekarski. 

 GORAN PEKARSKI: Hvala, predsedavajuĺi. 

 Hteo sam da postavim dva pitanja. Prvo pitanje premijerki Vlade 

Republike Srbije, gospoĽici Ani Brnabiĺ, a drugo pitanje Ministarstvu 

unutraġnjih poslova i Ministarstvu pravde u vezi s aferom koja je nastala posle 

rekonstrukcije Bulevara kralja Aleksandra i istragom utvrĽene ġtete nanesene 

budģetu od 642.333.856,52 dinara, a sve se to deġavalo za vreme administracije 

gospodina Dragana ņilasa. 

 Da se vratim prvo na prvo pitanje i da postavim premijerki pitanje ï kada 

moģemo oļekivati prve pozitivne pomake posle istorijske odluke predsednika 

Republike Srbije i predsednika Srpske napredne stranke, gospodina Aleksandra 

Vuļiĺa, da se objavi rat beloj kugi i da se poboljġa natalitet, da se krene u spas 

porodice, da se krene u spas nacije, da se krene u spas Srbije? Svi oni koji su 

iskoristili  svoje pravo i slobodu, a to u demokratskoj drģavi kao ġto je Srbija 

imaju pravo da urade, i uputili  kritike na osnovu jedne takve istorijske odluke 

predsednika Vuļiĺa, moram da kaģem da su takvom odlukom sebe svrstali na 

onu stranu i pokazali da su oni protiv porodice i protiv poboljġanja nataliteta i 

protiv spasa Srbije. 



 

 

 Da li  oni to rade iz liļne nemoĺi, besa ġto se oni toga nisu setili  ranije ili  

rade iz liļnog animoziteta prema Aleksandru Vuļiĺu, ili  moģda rade po zadatku, 

ne znam, to ĺe oni da odgovore, ali vidim da su i sinoĺ neki imali zadatak ili  su 

priģeljkivali da vide Srbiju na kolenima, da vide Srbiju baļenu na pod. Ali  

mudrom politikom Vlade Republike Srbije, rukovodstva drģave Srbije, 

Aleksandra Vuļiĺa i svih koalicionih partnera u Vladi, sinoĺ je spreļen veĺi 

sukob. 

 Moram da kaģem da se varaju svi oni koji su sinoĺ priģeljkivali i koji su 

videli i pomislili da je gospodin ņuriĺ poniģen. Iako je bio savijen, iako su ga 

vodili kao razbojnika oni teroristi iz UĻK ili  OVK, kako god da se zovu te 

teroristiļke organizacije na Kosovu, on nikada nije bio uspravniji i nikada nije 

bio viġi i dok su mu ti trgovci organima gurali glavu ka zemlji, ja vam moram 

reĺi da ja njegovu glavu nikad nisam video uzviġenijom i nikad nisam video 

ponosnijom. On je sinoĺ bio simbol opstanka srpskog naroda na Kosovu i 

Metohiji  i to tako moramo i da doģivimo svi kao nacija. Svi oni iskrivljeni 

mentaliteti i karakteri koji su sinoĺ u podaniļkom zanosu gledali otvorenih usta i 

otvorenih oļiju ka svojim mentorima, ġiptarsko-zapadnim mentorima, i koji su 

molili  za deo krvavog kolaļa ukoliko doĽe do nekog haosa na Kosovu i Metohiji , 

moraju da shvate i da ļuju reļi predsednika Republike Srbije, Aleksandra 

Vuļiĺa, da je Srbija odgovorna drģava i da ĺe donositi odluke hladne glave. Ja 

sam svoju glavu ohladio, a onima koji veruju u sve ono suprotno poruļujem 

danas odavde, onako u ģargonu ï o'ladite, bre, malo. 

 Sad bih se vratio na ono drugo pitanje koje sam hteo da postavim 

Ministarstvu unutraġnjih poslova, a u vezi s nestankom 642.333.856,52 dinara, 

kako je istraga utvrdila, i kako je istraga isto utvrdila da je izvoĽaļ radova u toj 

aferi firma, posle rekonstrukcije Bulevara kralja Aleksandra, protivpravno uzela i 

prisvojila protivpravnu dobit od 130.000.000, postavljam pitanje ï gde je zavrġilo 

512.000.000 dinara za vreme odgovornosti gospodina Dragana ņilasa? 

 Godine 2009. raspisana je javna nabavka i odvojeno milijardu i sto 

miliona za rekonstrukciju Bulevara. Svi ponuĽaļi su znali da je milijardu i sto 

odvojeno, osim jedne firme, koja je oļigledno znala da je mnogo viġe para 

odvojeno jer je stigao kredit od 600 miliona, odnosno ġest miliona evra. I 

naravno, moģete zamisliti, ta firma je dala ponudu od milijardu i 700, skoro 60% 

veĺu ponudu je dala od drugih i, naravno, dobila je taj posao. 

 Ugovor je potpisan 31. decembra, nekoliko sati pre doļeka Nove godine 

i, naravno, druge firme nisu po Zakonu o javnim nabavkama obaveġtene da je 

uopġte odluļeno ko je dobio posao, nego su devet dana kasnije dobile 

obaveġtenje da je istekao rok od osam dana za ģalbu. 

 Kada su Dragana ņilasa pitali zaġto je prekrġio Zakon o javnim 

nabavkama, on je odgovorio da Zakon o javnim nabavkama nije ni primenjivan, 

nego da je primenjivano neko, kako se seĺam, pravilo u poslovanju kreditora i na 

taj naļin je suspendovao zakon Republike Srbije. Moģda je to taj neki lex 



 

 

specialis koji gospodin Ģivkoviĺ nama svaki put ovde spoļitava kada god radi 

dopunu dnevnog reda. 

 To je pitanje na koje moramo da odgovorimo. Nemam viġe vremena, 

zahvaljujem se, predsedavajuĺi, neki drugi put ĺu. 

 PREDSEDAVAJUĹI (ņorĽe Miliĺeviĺ): Zahvaljujem. 

 Poġto se viġe niko od predsednika, odnosno ovlaġĺenih predstavnika 

poslaniļkih grupa ne javlja za reļ, nastavljamo sa radom.  

 Obaveġtavam vas da su spreļeni da sednici prisustvuju sledeĺi narodni 

poslanici: dr Ivan Bauer i dr Milorad Mijatoviĺ. 

 Nastavljamo rad. 

 Prelazimo na taļke 1ï5 dnevnog reda (zajedniļki naļelni pretres):  

 ï PREDLOG ZAKONA O NACIONALNOM OKVIRU                

KVALIFIKACIJA  REPUBLIKE SRBIJE, 

             ï PREDLOG ZAKONA O UDģBENICIMA,  

             ï PREDLOG ZAKONA O PROSVETNOJ INSPEKCIJI,  

             ï PREDLOG ZAKONA O ELEKTRONSKOJ UPRAVI,  

             ï PREDLOG ZAKONA O NACIONALNOJ INFRASTRUKTURI 

                GEOPROSTORNIH PODATAKA. 

 Saglasno ļlanu 90 stav 1 Poslovnika Narodne skupġtine, obaveġtavam 

vas da su pozvani da danaġnjoj sednici prisustvuju: prof. dr Zorana Mihajloviĺ, 

potpredsednik Vlade i ministar graĽevinarstva, saobraĺaja i infrastrukture, 

Mladen Ġarļeviĺ, ministar prosvete, nauke i tehnoloġkog razvoja, Branko Ruģiĺ, 

ministar drģavne uprave i lokalne samouprave, prof. dr Vladimir Dģamiĺ, drģavni 

sekretar u Ministarstvu prosvete, nauke i tehnoloġkog razvoja, Anamarija Viļek, 

drģavni sekretar u Ministarstvu drģavne uprave i lokalne samouprave, 

Aleksandra Damjanoviĺ, drģavni sekretar u Ministarstvu graĽevinarstva, 

saobraĺaja i infrastrukture, doc. dr Bojan Tubiĺ, pomoĺnik ministra prosvete, 

nauke i tehnoloġkog razvoja, Natalija Pavloviĺ Ġinikoviĺ, pomoĺnik ministra 

drģavne uprave i lokalne samouprave, Vesna Nedeljkoviĺ, vrġilac duģnosti 

pomoĺnika ministra prosvete, nauke i tehnoloġkog razvoja, Jasmina Jovanoviĺ, 

vrġilac duģnosti pomoĺnika ministra prosvete, nauke i tehnoloġkog razvoja, 

Jovanka Atanackoviĺ, vrġilac duģnosti pomoĺnika ministra graĽevinarstva, 

saobraĺaja i infrastrukture, Borko Draġkoviĺ, vrġilac duģnosti direktora 

Republiļkog geodetskog zavoda, Saġa ņuroviĺ, naļelnik odeljenja za razvoj i 

primenu informacionih tehnologija u Republiļkom geodetskom zavodu, ņorĽe 

ņokoviĺ, posebni savetnik ministra drģavne uprave i lokalne samouprave, 

Aleksandar Markoviĺ, ġef Odseka za pravne poslove u Ministarstvu prosvete, 

nauke i tehnoloġkog razvoja, Gordana Zoriĺ, ġef odseka za informatiku i saradnju 

u Republiļkom geodetskom zavodu, Gordana Radovanoviĺ, rukovodilac grupe u 

Sektoru za inspekcijske poslove u Ministarstvu prosvete, nauke i tehnoloġkog 

razvoja, Svetlana Jovanoviĺ, viġi savetnik Jedinica za implementaciju strateġkih 

projekata Kabineta predsednika Vlade, Darko Vuļetiĺ, viġi savetnik u 



 

 

Republiļkom geodetskom zavodu i Milan Josimov iz Ministarstva drģavne 

uprave i lokalne samouprave. 

 Molim poslaniļke grupe, ukoliko to veĺ nisu uļinile, da odmah podnesu 

prijave za reļ sa redosledom narodnih poslanika, ļlan 96 stav 4 Poslovnika o 

radu Narodne skupġtine. 

 Saglasno ļlanu 157 stav 2 Poslovnika Narodne skupġtine, otvaram 

zajedniļki naļelni pretres o Predlogu zakona o nacionalnom okviru kvalifikacija 

Republike Srbije, Predlogu zakona o udģbenicima, Predlogu zakona o prosvetnoj 

inspekciji , Predlogu zakona o elektronskoj upravi i Predlogu zakona o 

nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih podataka. 

 Da li  predstavnici predlagaļa ģele reļ? (Da.) 

 Reļ ima najpre ministar Mladen Ġarļeviĺ.  

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Poġtovani predsedavajuĺi, poġtovani narodni 

poslanici, imamo tri zakona koji ļine jedan jedinstven set koji ima za cilj  da u 

ovom delu ġkolske godine doprinese razvoju kvalitetnijih udģbenika i reġi neka 

pitanja koja prethodni zakon nije mogao, zatim da doĽemo do zakona o 

nacionalnom okviru kvalifikacija, koji podugo traje, obaveġten sam da se jednu 

deceniju veĺ krļka, a s druge strane, to nam je jako vaģno jer je to set zakona koji 

sa sistemskim zakonima o obrazovanju koje smo usvojili u ovom domu ļini 

jedinstvenu celinu i omoguĺava da se koriste sredstva EU vezana za dalju 

reformu obrazovanja. Tu su u pitanju i manjinske grupe, u pitanju je inkluzija 

Roma, kao i niz drugih vaģnih pitanja, i to su znaļajna sredstva koja su poznata 

javnosti koja se ovim zakonom dotiļu. 

 Reĺi ĺu joġ samo par reļenica, da vas ne zadrģavam. U okviru javne 

rasprave posle gotovo ļitave decenije biĺe na razmatranju zakon kojim treba da 

reġimo institucionalno ureĽenje sistema kvalifikacija koje se stiļu ne samo kroz 

formalno obrazovanje nego i kroz neformalno obrazovanje. Zakonom se 

omoguĺava lakġa mobilnost radne snage i primena koncepta doģivotnog ili  

celoģivotnog ili , kako god ga ko zvao, uļenja do kraja ģivota, ġto bi rekli.  

 Prvi put se definiġu institucionalni okviri iz sveta obrazovanja za uļeġĺe 

privrede u kreiranju kvalifikacija. Republika Srbija dobija nacionalni okvir 

kvalifikacija koji je u potpunosti usklaĽen sa Evropskim okvirom kvalifikacija, 

ili  EOK-om, ļime se ispunjava jedna od vaģnih obaveza drģave na putu ka EU i 

obezbeĽuje sektorska budģetska podrġka od 27,4 miliona evra. Tu ima joġ niz 

tema, videĺete kroz raspravu, ali ove su suġtinski najbitnije.  

 Ono ġto je vezano za zakon o udģbenicima, prema nacrtu ovog zakona 

udģbenik je osnovno didaktiļko oblikovno nastavno sredstvo koje u bilo kom 

obliku ili  mediju moģe se koristiti u obrazovno-vaspitnom radu u ġkoli za sticanje 

znanja, veġtina i formiranje stavova, za podsticanje kritiļkog miġljenja, 

unapreĽivanje funkcionalnog znanja i razvoj intelektualnih i emocionalnih 

karakteristika uļenika i polaznika, ļiji  su sadrģaji utvrĽeni planom i programom 

nastave i uļenja koji je odobren u skladu sa ovim zakonom. Ovakvo definisanje 



 

 

udģbenika omoguĺava proces digitalizacije nastavnog sadrģaja i donoġenje jedne 

male strategije koriġĺenja digitalnih udģbenika kao celine ili  kao delova uz 

postojeĺe.  

 U toku je donoġenje standarda za digitalne udģbenike, a donete su i 

izmene plana udģbenika. Ovo reġenje bi znaļilo jeftinije, pravednije, dostupnije 

obrazovanje za sve uļenike i, naravno, zanimljivije i funkcionalnije, i dovelo bi 

do unapreĽivanja uļeniļkih kompetencija. TakoĽe, pretpostavljena su reġenja i 

precizirani rokovi za podnoġenje i odobravanje udģbenika, ġto ubrzava odreĽene 

procese i ļini ih efikasnijim, kao i moguĺnost nabavljanja udģbenika preko ġkole, 

odnosno preko Ľaļke zadruge, ġto bi ukinulo jedno sivo trģiġte, razne posrednike 

koji utiļu znatno na cenu udģbenika. Ovo bi znatno, formiranjem cene 

udģbenika, omoguĺilo jeftiniju priļu.  

 Ukida se postojeĺi procenat koji ĺe dovesti do ukrupnjavanja trģiġta, da 

mnogi mali izdavaļi mogu da proĽu. Dosada je cenzus bio na 5%, time smo 

mnoge doveli u loġu poziciju. Ovako ĺe konkurencija biti i kvalitetnija i veĺa. 

Ciklus trajanja udģbenika koji je prethodnim zakonom predviĽen na tri godine 

zbog kraĺenja roka i zbog izmena nastavnih planova i programa i zbog reforme u 

ciklusima prvi i peti i prvi srednje i gimnazije produģen je zato na ļetiri  godine i 

on ļini onu vrstu efikasnosti porodici i znaļajan je za kuĺni budģet. PredviĽeno 

je formiranje organizacione jedinice Zavoda za udģbenike, tzv. Centra za 

niskotiraģne udģbenike.  

 Time reġavamo jedan veliki problem koji se uvek postavljao kao ozbiljno 

pitanje, a to su udģbenici za posebne grupe, za nacionalne manjine, za srednje 

ġkole gde su mali tiraģi, govorimo o srednjim struļnim ġkolama sa malim brojem 

uļenika, tako da tu reġavamo pitanje prilagoĽenih udģbenika za decu koja imaju 

odreĽene posebne potrebe, da li  je to Brajeva azbuka, da li  su svi drugi razlozi i 

tu je originalno reġenje stavljeno da bi se kroz taj centar svaki od izdavaļa 

obavezao da od svog prihoda, 2% od neto dobiti, mora uloģiti u Centar. Ne mora 

viġe po svaku cenu on raditi, znaļi, radiĺe to Zavod, ali smo nasigurno da ĺe 

udģbenici biti prisutni u javnosti, da ĺe biti gotovi i velike su, drakonske kazne 

zamiġljene za nekog ko to neĺe ispuniti. Tako da smo time dobili jedan bitan 

resurs koji nismo imali dosada. 

 Ukidaju se liste ocenjivaļa udģbenika na dosadaġnji naļin. Jasno se 

precizira ko moģe biti predlagaļ kako bi se izbegao sukob interesa i sam proces 

bio ġto transparentniji . Ima tu joġ niz detalja, o ļemu ĺemo raspravljati.  

 Poslednji zakon s naġe strane, iz naġeg ministarstva, u setu prosvetnih 

zakona, jeste i o prosvetnoj inspekciji . Iako generalno postoje zakoni vezani za 

inspekciju, ġto i kolega Ruģiĺ zna i u dogovoru sa njegovim ministarstvom mi 

smo smatrali da je potrebno doneti makar i mali poseban zakon dok se u jednoj 

kasnijoj fazi ovaj zakon ne utopi u sistemske zakone o obrazovanju.  

 Jako mnogo prostora reġava prosvetna inspekcija. Prosto, jako razliļitih 

oblasti ima koje su rastrzane na razne zakone, o predġkolskom, o osnovnom, o 



 

 

srednjem, o dualnom, o visokom, o zavodima koje takoĽe treba nadzirati, o 

raznim drugim vidovima, o uļeniļkom, studentskom standardu, udģbenicima i 

svim drugim stvarima. Vrlo je raznovrsna lepeza onoga ġto mora da se radi.  

 Dosada je donoġenje ovog zakona trebalo da uredi i taļan i jasan posao i 

opis inspekcijskog nadzora i poslove samih prosvetnih inspektora, da uļini 

dostupnijim i mreģu inspektora na lokalu, jer znate da je veĺ ovaj posao jednim 

delom i prenesen na lokalnu samoupravu, negde je to u funkciji  grada i, naravno, 

poveren je posao pokrajinskim vlastima, tako da tu ima dosta potrebe da se utiļe.  

 Reĺi ĺu vam da smo doġli  do toga da negde odlascima u penziju ļitave 

opġtine ili  ļak okruzi padaju na jednog prosvetnog inspektora, pa ļak i nijednog a 

onda, ako je trebalo ġest da bude, onda smo stvarno u problemu. Tako da se ovde 

propisuje i ta mreģa i sve ono ġto je jako bitno za zapoġljavanje inspektora. 

TakoĽe je dosada napravljena skoro nemoguĺa procedura. Onda, ako hoĺemo i 

da redizajniramo to telo, skoro dolazimo do situacije da ne moģemo nikoga 

zaposliti.  

 Tako da su to sve vrlo vaģna pitanja da bi naġ sistem dalje funkcionisao i 

da bismo ovim setom zakona nastavili da radimo od 1. septembra planirane 

reforme. Hvala vam. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem, ministre Ġarļeviĺu. 

 Reļ ima ministar Branko Ruģiĺ.  

 Izvolite. 

 BRANKO RUĢIĹ: Hvala. 

 Poġtovani predsedavajuĺi, poġtovano predsedniġtvo, dame i gospodo 

narodni poslanici, zadovoljstvo mi je da danas imam priliku da vam predstavim 

dva veoma znaļajna predloga zakona ï zakon o elektronskoj upravi i zakon o 

nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih podataka.  

 Zakon o elektronskoj upravi praktiļno kanaliġe jedan preobraģaj drģavne 

uprave u servis graĽana zapoļet usvajanjem i primenom Zakona o opġtem 

upravnom postupku, kao temelja postupanja javne uprave u Republici Srbiji. Cilj  

zakonskog teksta koji je pred vama danas jeste da se javne usluge u ġto veĺoj 

meri pruģaju i koriste posredstvom interneta, primenom informaciono-

komunikacionih tehnologija, preko nacionalnog portala e-Uprave i drugih 

portala, kako bi se olakġala komunikacija graĽana sa administracijom. 

 Komplikovane upravne postupke moguĺe je dodatno pojednostaviti i 

ubrzati koriġĺenjem informacionih tehnologija. Uz kompletne, jasne i na 

internetu lako dostupne usluge, razvojem elektronskih servisa obezbediĺe se 

visok nivo sofisticiranosti usluga i time ostvariti efikasna elektronska uprava. 

Smanjenjem duģine trajanja postupaka i papirologije ġtede se i vreme i ljudski 

resursi i stvara se moguĺnost alokacije i efikasnije upotrebe ovih resursa. 

Povezivanje razliļitih sistema dovodi do bolje sistemske kontrole administracije i 

smanjenja greġaka pri reġavanju zahteva.  



 

 

 Poveĺanje zadovoljstva graĽana uslugama koje javna uprava pruģa 

zahteva i unapreĽenje saradnje svih organa, institucija i ustanova. Trenutno 

veĺina institucija, u zavisnosti od volje i meĽusobnog dogovora, sama definiġe 

pravila igre i ocenjuje koju dokumentaciju je potrebno predati, ġto dovodi do 

neujednaļenosti u postupanju. Referenti zanemaruju moguĺnosti koriġĺenja 

novih tehnologija tumaļeĺi da postojeĺi propisi ne prepoznaju elektronsku 

razmenu podataka. Zbog toga je bilo neophodno definisati pravila koja ĺe vaģiti u 

elektronskom okruģenju kako bi sluģbenicima dali precizno ureĽen naļin na koji 

ĺe reġavati postupke. Na ovaj naļin bolja uprava ĺe svakako bolje brinuti i o 

graĽanima.  

 Digitalizacijom, kao jednim od prioriteta Vlade Republike Srbije, 

modernizuje se naļin rada administracije i podiģe kvalitet na nivo zemalja sa 

najbolje realizovanim servisima elektronske uprave, ġto svakako potvrĽuje i 

proġlonedeljna nagrada za najbolji projekat u 2017. godini u ovoj oblasti. 

Ujedinjene nacije, OECD, Savet Evrope i druge meĽunarodne organizacije veĺ 

se duģe vreme bave razliļitim aspektima elektronske uprave, njenim konceptima, 

prednostima, barijerama i izazovima. Predlog zakona koji je danas pred vama 

upravo daje odgovor na principe koje je predvidela i Evropska unija, kao ġto su 

orijentisanost ka korisniku, efektivnost i efikasnost, pojednostavljenje procedura 

i proporcionalnost, bezbednost i privatnost, transparentnost i dostupnost, 

otvorenost i ponovna upotreba podataka. 

 Sve navedeno moģemo prikazati na jednom primeru kao ġto je roĽenje 

deteta. Naravno, predivan dogaĽaj za roditelje, koji zahteva upuġtanje u viġe 

procedura ï upis deteta u matiļnu knjigu roĽenih i knjigu drģavljana, prijava 

prebivaliġta, prijava u centralni registar obaveznog socijalnog osiguranja radi 

ostvarivanja zdravstvene zaġtite i ostvarivanja prava na odreĽene naknade, na 

primer roditeljski dodatak. Ovim postupcima ispunjavaju se uslovi za 

ostvarivanje brojnih drugih prava, s obzirom na to da se roĽenje deteta deġava u 

zdravstvenoj ustanovi i potrebno je povezati sva porodiliġta u centralni sistem i 

pojednostaviti, integrisati sve postupke u jedan. Zbog toga je neophodno da 

drģava upravo upis u osnovne registre uspostavi sistematski. Naļin na koji ĺe to 

biti uraĽeno omoguĺiĺe drugim drģavnim organima i lokalnim samoupravama da 

ove procedure koriste i za druge usluge.  

 Nema razloga da se sistemi povezuju pojedinaļno od sluļaja do sluļaja, 

od usluge do usluge. Potrebno je da jednom uspostavljen servis bude dostupan 

ļitavoj administraciji , kako na centralnom, tako i na lokalnom nivou. Upravo na 

taj naļin tokom 2016. godine reġen je postupak prijave roĽenja deteta preko 

nacionalnog portala e-Uprava, sprovoĽenjem projekta ĂBebo, dobro doġla na 

svetñ koji je ovih dana doneo joġ jednu moguĺnost za roditelja, a to je 

ostvarivanje prava na roditeljski dodatak.  

 Razmena podataka iz razliļitih baza na primeru jednog ģivotnog 

dogaĽaja pokazuje koliko je jednostavno uspostaviti saradnju nekoliko 



 

 

institucija. Ukupan broj prijava koje su dosada poslate elektronskim putem iz 

bolnice je 91.876, ġto govori o velikom interesovanju roditelja koji ġalju jasnu 

poruku da zahtevaju da drģava preuzme na sebe teret administracije i da dozvoli 

u ovom sluļaju roditeljima, kojima je ovo vrlo vaģan trenutak za njihovu 

porodicu, da vreme usmere na prinovu.  

 Postojanje jedinstvenog ġaltera kakav je nacionalni portal e-Uprave veĺ 

je Srbiju podiglo na lestvici dobre uprave koja koristi tehnologiju za 

uspostavljanje lagodnije i ka korisniku usmerene uprave, odnosno uprave koja 

razume i prati potrebe graĽana i privrede. MeĽutim, koriġĺenje elektronske 

uprave u Srbiji nije zaģivelo u dovoljnoj meri upravo zbog nejasnih pravila igre. 

Zbog toga je bilo neophodno urediti pitanje infrastrukture neophodne za 

nesmetan rad uprave, naļin na koji se organi povezuju, kako vode evidenciju u 

elektronskom obliku, kako se predaju dokumenta i vrġe dostave i sva druga 

pitanja koja su se dosada stihijski reġavala od sluļaja do sluļaja.  

 Neophodno je konstantno raditi na promeni svesti i edukaciji  zaposlenih 

u administraciji  u koriġĺenju elektronskih sistema i odredbi koje insistiraju na 

upravi u kojoj graĽanin viġe nije kurir, veĺ klijent ļije je zadovoljstvo najvaģnije.  

 Upis deteta u predġkolsku ustanovu ï usluga je namenjena roditeljima 

koji viġe ne moraju da obilaze vrtiĺe i predaju papire veĺ imaju moguĺnost da 

elektronskim putem podnesu zahteve i na kraju upisa budu porukom obaveġteni 

da li  je dete upisano ili  ne. Navedena situacija je dobar primer kada viġe organa 

odluļuje o jednom pravu, odnosno pruģa jednu uslugu, upis deteta u predġkolsku 

ustanovu.  

 UtvrĽivanje ļinjenice vrġi se prilikom prijave tako ġto sistem proverava 

iz razliļitih evidencija sve ono ġto je relevantno za upis. To znaļi da roditelj viġe 

ne mora da donosi izvod iz matiļne knjige roĽenih za sebe i svu decu, kao i 

uverenje o prebivaliġtu i druge neophodne potvrde. Ipak, ova usluga zaģivela je 

tek u nekoliko gradova u Srbiji upravo iz razloga neusklaĽenosti procedura od 

opġtine do opġtine i nedostatka infrastrukturnih resursa kao ġto je dovoljan broj 

raļunara, pristup internetu i sertifikati zaposlenih u upravi.  

 Naļin na koji ĺe ovi resursi biti koriġĺeni definisan je upravo u zakonu o 

elektronskoj upravi. Elektronska uprava ima za cilj  da oslobodi graĽane brige 

oko procedura kod koga i na koji naļin mogu ostvariti svoja prava. Razmena 

podataka i provera ļinjenica neophodnih u postupcima kljuļna je za 

uspostavljanje javne uprave koja poġtuje osnovna naļela i odredbe novog Zakona 

o opġtem upravnom postupku, koji proklamuje dalji razvoj elektronske 

komunikacije izmeĽu uprave i graĽana. 

 Svesni znaļaja uspostavljanja brze i sigurne razmene podataka u 

ļinjenicama o kojima se vodi sluģbena evidencija i potrebe da se prekine sa 

praksom optereĺivanja graĽana da iznova donose dokumenta kojima dokazuju 

ļinjenice o kojima drģava veĺ vodi evidencije, juna 2017. godine uspostavili smo 

informacioni sistem e-ZUP na portalu e-Uprava.  



 

 

 Koristeĺi postojeĺe kapacitete i arhitekturu portala e-Uprava povezano je 

sedam organa dakle, Ministarstvo drģavne uprave i lokalne samouprave, 

Ministarstvo unutraġnjih poslova, Nacionalna sluģba za zapoġljavanje, Centralni 

registar obaveznog socijalnog osiguranja, Ministarstvo finansija, Poreska uprava 

Republike Srbije, Republiļki fond PIO Republike Srbije i Republiļki geodetski 

zavod, koji poseduju kljuļne podatke koji se odnose na liļne statuse graĽana i na 

osnovu kojih je pre uvoĽenja ovih sistema samo u jednoj godini izdato preko 

sedam miliona uverenja, potvrda, izvoda sa organima koji te podatke koriste 

kako bi neposredno odluļivali o pravima graĽana.  

 U ovom trenutku oko 200 organa, meĽu kojima su jedinice lokalne 

samouprave, centri za socijalni rad, obrazovne institucije, brojni drģavni organi, 

izvrġilo je preko 140.000 upita, ġto praktiļno znaļi da se nisu obraĺali dopisima 

jedni drugima kako bi utvrdili  ļinjenice veĺ su jednim klikom doġli  do podataka.  

 

 Obim koriġĺenja informacionog sistema e-ZUP ġiri  se svakim 

ukljuļivanjem organa. Optimizacija procedura podrazumeva minimalne izmene 

pojedinih propisa. Neophodno je prilagoditi elektronske evidencije, odnosno 

baze podataka za razmenu podataka i povezivanje preko nacionalnog portala e-

Uprave i drugih portala kao ġto je nacionalni portal geoprostornih podataka o 

kojem takoĽe danas govorimo. 

 Mnogi su primeri primene informacionih tehnologija u cilj u pruģanja 

kvalitetnih usluga graĽanima i predstavnicima privrede, pa je tako januara 2016. 

godine u Srbiji uveden elektronski sistem izdavanja dozvola za gradnju. U oblasti 

izdavanja dozvola Srbija je uġla u prvih deset zemalja sveta i to je ujedno najbolji 

rezultat i najveĺi napredak koji smo ostvarili ove godine.  

 Od 2015. godine do danas sa graĽevinskim dozvolama Srbija je 

preskoļila 176 zemalja i pomerila se sa zaļelja u sam vrh liste. S obzirom na to 

da je uvedeni sistem u potpunosti drugaļiji  od sistema koji je postojao do tada, 

bilo je neophodno pruģiti podrġku kako obraĽivaļima tako i podnosiocima 

zahteva. U periodu od januara 2016. godine do decembra 2017. godine uz 

podrġku NALED-a obuļeno je preko 4.500 korisnika sistema za elektronsko 

izdavanje dozvola za gradnju.  

 Organizacijom pomenutih obuka i mentornih poseta postavljen je temelj 

odrģive i uspeġne reforme sistema izdavanja graĽevinskih dozvola. Rezultat 

uvoĽenja ovakvog sistema jeste da je do 1. januara 2018. godine podneto 

131.593 zahteva od kojih je reġeno 124.603. Sombor, Ġabac, Kruġevac, Ļaļak, 

Kraljevo, Svilajnac, Beļej, Sopot, Temerin i Negotin najefikasnije su lokalne 

samouprave koje imaju preko 90% pozitivno reġenih prijava i gotovo 100% 

reġenih predmeta.  

 Integrisani zdravstveni informacioni sistem Republike Srbije predstavlja 

centralni elektronski sistem u kome se ļuvaju i obraĽuju svi medicinski, 

zdravstveni podaci pacijenata, podaci zdravstvenih radnika i saradnika, podaci 



 

 

zdravstvenih ustanova, zdravstvene intervencije, podaci elektronskih uputa i 

elektronskih recepata, podaci o zakazivanju za specijalistiļke preglede i 

dijagnostiļke procedure i hirurġke intervencije. Ovim sistemom omoguĺeno je 

lakġe i bolje planiranje u oblasti zdravstvene zaġtite i stvaranje boljih 

zdravstvenih politika uvoĽenjem integrisanog zdravstvenog informacionog 

sistema. Primenom sistema poveĺava se kvalitet usluga pacijenata, poveĺava se 

transparentnost informacija, poveĺava se blagovremeno izveġtavanje pacijenata i 

ġire javnosti, obezbeĽuje se transparentan i objektivan stav prema pacijentima i 

poboljġava pristup zdravstvenim ustanovama smanjenjem vremena ļekanja na 

pregled.  

 Trenutno je u pilot-fazi uvoĽenje elektronskog dnevnika, koji je veĺ 

puġten u nekoliko stotina ġkola ġirom Srbije, i ovaj projekat je osnov za razvoj 

informacionog sistema obrazovanja koji bi trebalo da omoguĺi praĺenje uļenika 

od upisa u predġkolsko do zavrġetka njegovog ġkolovanja. TakoĽe se trenutno 

razvija jedinstveni informacioni sistem za sve inspekcije, e-Inspektor, ļiji  je 

osnovni cilj  postizanje veĺeg nivoa efektivnosti i efikasnosti inspekcijskog 

nadzora u Republici Srbiji. Sistem e-Inspektor podrģava funkcionalnost na 

sledeĺim nivoima ï na nivou poslovnog subjekta, subjekata nadzora, primenom 

sistema samoproveravanja radi podizanja znanja i svesti o potrebi primene 

propisa na nivou inspektora, efikasnu primenu inspekcijskog iskustva, 

organizaciju posla i primenu upravljanja rizicima radi postizanja optimalnog 

nivoa efikasnosti i kvaliteta inspekcijskog nadzora; na nivou inspekcija 

optimalno upravljanje inspekcijskim resursima primenom planiranja na osnovu 

upravljanja rizicima i praĺenje inspekcijskog nadzora u realnom vremenu; na 

nivou inspekcijskog sistema efikasnu koordinaciju inspekcija primenom 

sinergetskih efekata inspekcijskog sistema putem profilisanja i ovlaġĺivanje 

inspektora za viġe zvanja i planiranja zajedniļkih inspekcijskih nadzora, te 

obezbeĽenje kontinuiranih treninga i razvoja kapaciteta inspektora; na nivou 

drģave primenu povratne sprege u smislu unapreĽenja propisa i smanjenja 

administrativnih barijera u vezi sa delovanjem inspekcija, koriġĺenjem baze 

znanja o inspekcijskom nadzoru; na nivou graĽana poveĺanje transparentnosti 

primene inspekcijskog nadzora.  

 Ġto se tiļe zakona o nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih podataka, 

dakle ona predstavlja integrisani sistem geoprostornih podataka koji omoguĺava 

korisnicima da identifikuju i pristupe prostornim informacijama dobijenim iz 

razliļitih izvora od lokalnog preko nacionalnog do globalnog nivoa na 

sveobuhvatan naļin. Nacionalna infrastruktura predstavlja okvir unutar koga se 

razvija politika ġirokog koriġĺenja geoinformacija, smanjuju administrativni 

troġkovi i spreļava dupliranje poslova na njihovom obezbeĽivanju. Osnovni 

ciljevi  koji se ispunjavaju donoġenjem ovog zakona su kreiranje nacionalne 

infrastrukture za obezbeĽivanje geoinformacija za javni sektor, privredu i javnost 

uopġte; obezbeĽivanje razmene kvalitetnih, standardizovanih i interoperabilnih 



 

 

skupova prostornih podataka i servisa zasnovanih na saradnji unutar geosektora; 

efikasna i isplativa razmena informacija izmeĽu javnog i privatnog sektora 

koriġĺenjem zajedniļkih prostornih podataka kroz servise koji garantuju 

dostupnost, kvalitet i aģurnost. TakoĽe, kreiranje okvira za podrġku razvoja 

nacionalnog informacionog druġtva i meĽunarodne saradnje zasnovane na 

savremenim inicijativama i uļeġĺu u aktuelnim evropskim projektima.  

 Cilj  uspostavljanja nacionalne infrastrukture geoprostornih podataka je 

kreiranje zajedniļkog nacionalnog okvira radi razmene prostornih informacija 

izmeĽu javnih institucija i veĺe moguĺnosti za javni pristup prostornim 

informacijama, ļime se obezbeĽuje dostupnost, kvalitet i efikasnije koriġĺenje i 

razmena prostornih podataka na nacionalnom i meĽunarodnom nivou. Uspeġno 

uspostavljena nacionalna infrastruktura geoprostornih podataka je bitan oslonac 

za razvoj e-Uprave i predstavlja okvir unutar koga se razvija politika ġirokog 

koriġĺenja geoinformacija, smanjuju administrativni troġkovi, spreļava 

umnoģavanje poslova. Nacionalna infrastruktura geoprostornih podataka, takoĽe, 

upotpunjuje meĽunarodnu mreģu servisa, pri ļemu je naroļito vaģna saradnja na 

evropskom nivou u oblasti geoinformacija.  

 U procesu pristupanja Republike Srbije EU u okviru Poglavlja 27, koje 

se odnosi na ģivotnu sredinu, Republika Srbija se obavezala na implementaciju 

Inspire direktive i Zakonom o nacionalnoj strukturi geoprostornih podataka u 

potpunosti se prenosi ova direktiva u nacionalno zakonodavstvo. Zakonom se, 

dakle, stvara pravni osnov za donoġenje podzakonskih akata koji zajedno sa 

zakonom ļine pravni okvir za potpunu implementaciju Inspire direktive u 

nacionalno zakonodavstvo koja se mora izvrġiti u propisanom roku kao uslov za 

pristupanje Srbije EU. Donoġenje zakona je neophodno zbog toga ġto je 

nacionalnim programom za usvajanje pravnih tekovina EU za period do 2018. 

godine predviĽeno donoġenje ovog zakona u prvoj polovini prethodne godine.  

 Donoġenje ovog zakona doprineĺe poboljġanju i pozicije Republike 

Srbije na rang-listi Svetske banke u uslovima poslovanja, dakle na Duing biznis 

listi, kao ġto je i predviĽeno programom za unapreĽenje pozicije Republike 

Srbije na rang-listi Svetske banke, a u uslovima poslovanja za period 2017ï2018. 

godine. Naime, primena ovog zakona je jedna u nizu mera kojima ĺe se do kraja 

2018. godine, kako se procenjuje, znaļajno smanjiti vreme trajanja postupka 

uknjiģbe imovine sa 21 na pet dana, uz smanjenje troġkova sa 2,8% na 2,5% 

vrednosti imovine i broja neophodnih procedura sa ġest na tri. Investitori ĺe lakġe 

i brģe dolaziti do informacija o poloģaju, obliku i povrġini parcele, kao i 

moguĺnosti gradnje na istoj.  

 Infrastruktura geoprostornih podataka se uspostavlja poġtovanjem 

sledeĺih principa: podatke treba prikupiti jednom i odrģavati na nivou gde se to 

moģe raditi najefikasnije, treba omoguĺiti kombinovanje kontinuiranih prostornih 

podataka iz razliļitih izvora, podeliti ih izmeĽu korisnika i aplikacija, omoguĺiti 

da informacije prikupljene na jednom nivou budu podeljene na razliļitim 



 

 

nivoima. Prostorni podaci potrebni za efikasno upravljanje ne bi smeli biti 

dostupni samo ukoliko je ograniļeno njihovo masovno koriġĺenje. Potrebno je 

omoguĺiti lako pronalaģenje dostupnih prostornih podataka, procenu da li  su 

pogodni za upotrebu i ostvarenje cilja i uslove za njihovo dobijanje i koriġĺenje. 

Geografski podaci treba da budu jednostavni za razumevanje i interpretiranje, 

poġto ĺe biti dokumentovani na odgovarajuĺi naļin, te se mogu predstaviti u 

odreĽenom kontekstu koji ĺe biti prilagoĽen da odgovara korisnicima.  

 Primena ovog zakona ĺe svakako direktno uticati na drģavne institucije, 

organizacije kao subjekte koji su zaduģeni za prikupljanje, izradu, odrģavanje, 

koriġĺenje i isporuku standardizovanih podataka i servise i posredno na privredu i 

graĽane Republike Srbije kao korisnike. Zakonska reġenja ojaļaĺe i unaprediĺe 

vezu izmeĽu privatnog i javnog sektora putem meĽusobne saradnje i razmene 

geoprostornih podataka. TakoĽe, zakonska reġenja ĺe poboljġati upravljanje 

prirodnim i zemljiġnim resursima, koja ĺe iĺi u prilog strategijama koje su od 

uticaja na druġtvo u celini. Primenom ovog zakona ĺe se obezbediti efikasno 

koriġĺenje i obezbeĽivanje geoprostornih podataka, ġto znatno doprinosi ne samo 

drģavi, veĺ i graĽanima i privredi. Primena ovog zakona ĺe obezbediti finansijske 

uġtede tako ġto ĺe eliminisati dupliranje podataka i poslova u drģavnoj upravi, 

obezbeĽujuĺi pri tom aģurnost geoprostornih podataka. TakoĽe, svi podaci na 

nacionalnom nivou ĺe biti standardizovani, harmonizovani, ġto ĺe pospeġivati 

njihovo koriġĺenje. Standardizovani veb-servisi su najmoderniji i najefikasniji 

naļin razmene i koriġĺenje geoprostornih podataka. Analiza stanja geosektora je 

pokazala da su neke od najvaģnijih slabosti u ovoj oblasti neaģurnost podataka, 

neusklaĽenost podataka, heterogenost sistema informacione tehnologije, 

umnoģavanje napora i troġkova, nedovoljno koriġĺenje standarda i slaba 

pristupaļnost. Primenom ovog zakona ĺe se otkloniti i ovi nedostaci.  

 Svakako je takoĽe znaļajno da ĺe zakon omoguĺiti razvoj i privredne 

aktivnosti na viġe naļina. Moderan naļin distribucije standardizovanih, aģurnih i 

kvalitetnih prostornih podataka omoguĺiĺe njihovo koriġĺenje u razliļitim 

okruģenjima, ġto ĺe doprineti razvoju trģiġta informacionih tehnologija. 

Primenom ovog zakona poveĺaĺe se primena prostornih podataka i razvoj 

proizvoda sa dodatom vrednoġĺu. TakoĽe, investitori ĺe lakġe i brģe dolaziti do 

informacija o poloģaju, obliku i povrġini parcele, kao i moguĺnosti gradnje na 

istoj, kao i prateĺih informacija od vaģnosti za donoġenje odluke.  

 Na kraju bih zaista istakao da i pored moģda jezika, koji ponekada jeste, 

ne bih rekao birokratizovan ali svakako u velikoj meri tehniļki i ponekad izaziva 

i otpor u ļitanju, ipak smatram da su ova dva zakona od velikog znaļaja jer 

uvode red u sistem i u funkcionisanje svih nadleģnih drģavnih organa i smatram 

da ĺemo svakako i u raspravi ļuti nadam se i veoma konstruktivne predloge koje 

ĺete imati priliku da iskaģete, a nadam se da ĺemo u danu za glasanje imati tu 

ļast da Narodna skupġtina izglasa i zakon o elektronskoj upravi i zakon o 

nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih podataka. Zahvaljujem. 



 

 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem, ministre Ruģiĺu.  

 Da li  izvestioci nadleģnih odbora ģele reļ? (Da.) 

 Reļ ima gospodin Zukorliĺ kao predstavnik nadleģnog odbora.  

 Izvolite. 

 MUAMER ZUKORLIĹ: Dame i gospodo narodni poslanici, u ime 

Odbora za obrazovanje, nauku, tehnoloġki razvoj i informatiļko druġtvo ģelim 

izvestiti da je Odbor imao punu saglasnost u donoġenju zakljuļaka i podrġci 

predloģenim zakonskim reġenjima i zapravo ukazao na znaļaj da se ovi zakoni 

ġto pre usvoje kako bismo konaļno zaokruģili zakonsku regulativu i mogli se 

posvetiti suġtinskim pitanjima vezanim za obrazovanje.  

 Dakle, sva tri zakona su veoma vaģna, posebno pitanje nacionalnog 

okvira kroz koji ĺe se otvoriti moguĺnosti i reġavanja nekih operativnih problema 

koji su nagomilani, pogotovo vezani za priznanje stranih diploma, jer tu imamo 

velike nagomilane probleme i zapravo je potreban bio ovaj zakon kako bismo 

operacionalizirali mehanizme da se ova pitanja ġto pre reġavaju. TakoĽe, kada su 

u pitanju udģbenici, tu imamo veoma znaļajan iskorak, kao ġto smo veĺ ļuli , 

pogotovo za te niskotiraģne udģbenike, i zapravo je i ovaj zakon dobio podrġku.  

 Kada je u pitanju zakon o inspekcijskom nadzoru, takoĽe veoma vaģan, 

jer zapravo nema kvaliteta u obrazovanju bez profesionalnog inspekcijskog 

nadzora koji nedostaje. Poznato je da imamo probleme i na nivou Ministarstva i 

na svim drugim nivoima u samom kapacitetu inspekcijskih sluģbi, ali isto tako i u 

samom ureĽenju funkcionisanja tih sluģbi.  

 U ovom zakonu se moģda joġ neġto moģe poraditi kod preciziranja 

nadleģnosti samih inspektora i njihovih ovlasti u donoġenju neposrednih reġenja, 

s obzirom na to da tu postoji velika koncentracija vaģnosti, odnosno moĺi kada 

su u pitanju pojedine ustanove, kao ġto je nadleģnost donoġenja odluke o 

privremenom zatvaranju ġkolske ustanove. Dakle, to je veoma osetljivo  pitanje.  

 Moģda bi moglo to kroz amandmane da se donekle popravi, jer je za 

takve odluke veoma vaģno da postoji zaġtitni mehanizam, pa recimo da inspektor 

predlaģe a ministar odluļuje, kako ne bi postojala neka moguĺnost zloupotrebe, 

ali svakako da u hodu moģemo joġ popraviti sva ova reġenja i svakako treba 

razumeti da dok se god zakoni ne izglasaju to znaļi da su pred nama i da su svi 

narodni poslanici pozvani da daju predloge, reġenja kroz amandmane, jer je 

zapravo cilj  da imamo ġto bolja zakonska reġenja. Hvala.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem, gospodine Zukorliĺu. 

 Da li  predsednici, odnosno predstavnici poslaniļkih grupa, ģele reļ? 

(Da.) 

 Reļ ima narodni poslanik Elvira Kovaļ.  

 Izvolite.  

 ELVIRA KOVAĻ: Zahvaljujem. 

 Poġtovani predsedavajuĺi, predsedniġtvo, gospodo ministri sa 

saradnicima, dame i gospodo narodni poslanici, u ime Poslaniļke grupe Saveza 



 

 

vojvoĽanskih MaĽara ï Partija za demokratsko delovanje, moram da naglasim da 

za poslanike SVM... U svom obraĺanju ĺu priļati o setu obrazovnih zakona. Za 

nas su predlozi zakona o udģbenicima, o nacionalnom okviru kvalifikacija i o 

prosvetnoj inspekciji  vaģni najpre zbog ukljuļivanja Srbije u evropski obrazovni 

prostor i usklaĽivanja sa strategijom Evropa 2020.  

 Ove predloge mi razumemo kao deo ġire strategije pametnog, odrģivog, 

inkluzivnog razvoja i ubeĽeni smo da smo zapravo svi svesni toga da pred nama 

stoji jedan izazov kako da stvorimo okruģenje u kome ĺe zaista obrazovanje biti 

dostupno za sve, a i ne samo obrazovanje, veĺ da ĺe princip dostupnosti izvora 

obrazovanja, kao ġto su npr. udģbenici, nastavna pomagala itd. u smislu 

postizanja potpune ravnopravnosti, zaġtite i napretka lica, odnosno grupe lica o 

kojima je uvaģeni ministar govorio, koja se nalaze u nejednakom poloģaju, zaista 

biti ostvaren. 

 U smislu dostupnosti obrazovanja, poslanici SVM smatraju da je 

napredak u smislu postizanja pune ravnopravnosti, zapravo da je do napretka 

doġlo ovim predlogom zakona o udģbenicima, predlozima koji se odnose na 

niskotiraģne udģbenike, konkretno priļam o odredbama koje se odnose na 

rokove, i to smo ļuli , na uvoĽenje digitalnih udģbenika koji su deo ġire reforme 

obrazovnog procesa, kao i reġenja kojim je izmenjen naļin za podnoġenje 

rukopisa i odobravanja udģbenika, propisivanjem jednostavnijih procedura i 

kraĺih rokova postupanja.  

 Smatramo da ova tri prosvetna predloga zakona imaju za cilj  da se osnaģi 

institucionalni okvir, izgradnja druġtva, znanja i cirkulacije znanja. Kada ova tri 

predloga zakona stavimo u ram evropskog obrazovnog prostora, kao ġto sam 

spomenula, i strategije Evropa 2020, smatramo da viġe zapravo ne govorimo 

samo o procedurama i tehniļkim elementima, veĺ i o kljuļnim politikama i 

perspektivama razvoja, ono ġto je znaļajno o procesima evropeizacije celog 

druġtva. 

 U smislu uklanjanja prepreka za protok i kruģenje znanja i veġtina za nas 

je od posebnog znaļaja, od izuzetnog znaļaja, postupak priznavanja stranih 

visokoġkolskih isprava, to je moģda i najznaļajnije. Ģelela bih da citiram prvu 

reļenicu Konvencije o priznavanju kvalifikacija u oblasti visokog obrazovanja u 

regionu Evrope. Ova konvencija potpisana je u Lisabonu joġ 1997. godine, a 

Republika Srbija je ratifikovala 2004. godine. Znaļi, njena prva reļenica glasi da 

je pravo na obrazovanje osnovno ili  elementarno ljudsko pravo.  

 Ratifikacijom ove Lisabonske konvencije, principi ove konvencije su 

naravno ugraĽeni u naġu zakonsku regulativu i primenjuju se u praksi odreĽeni 

principi. Naģalost, ne primenjuju se sva naļela Lisabonske konvencije. Ukupan 

sistem priznavanja nije sasvim preciziran u odnosu na proces priznavanja i 

ekvivalencije i zbog toga je izuzetno znaļajno konaļno donoġenje zakona o 

nacionalnom okviru kvalifikacija ili  NOKS, kako mi to zovemo. 

Uspostavljanjem nacionalnog okvira kvalifikacija definiġe se prostor u kome se 



 

 

kvalifikacije uspostavljaju. Konkretno se opisuju nivoi i vrste kvalifikacija, 

nadleģna tela i procesi koji su u vezi sa uspostavljanjem sistema kvalifikacija, uz 

uvaģavanje specifiļnosti, naravno nacionalnog obrazovnog sistema, principa 

evropske obrazovne prakse i, kao ġto smo ļuli , posebno evropskog okvira 

kvalifikacija.  

 Izuzetno je znaļajno ġto se ovim predlogom zakona uspostavlja 

jedinstveni i integrisani nacionalni okvir kvalifikacija, koji obuhvata sve nivoe i 

vrste kvalifikacija, bez obzira na naļin sticanja, kao ġto smo to ļuli , da li  je to 

formalno ili  neformalno obrazovanje, informalno uļenje, ģivotno, radno iskustvo 

i ġto je znaļajno, nezavisno od ģivotnog doba kog se tiļu te kvalifikacije. 

 Uvaģeni gospodin ministar Ġarļeviĺ nije u svom uvodnom izlaganju 

priļao o temi kao ġto je Agencija, pa ĺu ja malo o Agenciji , o ENIK/NARIK-u i 

o nekim pitanjima koja su znaļajna za nas. 

 Znaļi, po ovom predlogu Vlada ĺe u roku od devet meseci obrazovati 

agenciju za kvalifikacije radi obavljanja struļnih i razvojnih poslova i 

obezbeĽivanja kvaliteta sistema kvalifikacija i pruģanja struļne podrġke savetu 

na NOKS, ļija, naravno... IzmeĽu ostalog, nadleģnost agencije je da vrġi 

priznavanje stranih ġkolskih isprava i postupak priznavanja visokoġkolske 

isprave radi zapoġljavanja i zapravo danom poļetka rada ove agencije ĺe se od 

Ministarstva prosvete, nauke i tehnoloġkog razvoja preuzeti zaposleni u 

ENIK/NARIK centru. Mi  smatramo da ĺe ovo reġenje doprineti poveĺanju 

efikasnosti i kvaliteta rada. 

 Podsetila bih sve nas da je ENIK/NARIK centar zapravo poļeo da radi 1. 

oktobra 2015. godine i da je to deo mreģe informativnih centara, zemalja ļlanica 

evropske kulturne konvencije, ili ti UNESKO evropske regije, dok je sa druge 

strane NARIK mreģa nacionalnih informativnih centara za akademsko 

priznavanje, osnovana na inicijativu Evropske komisije u cilj u unapreĽenja 

akademskog priznavanja kvalifikacija u zemljama ļlanicama EU, ali i Evropske 

ekonomske zajednice Turske, sa ciljem postizanja akademske mobilnosti, 

pruģanja informacija o nacionalnim politikama i praksama priznavanja u vezi sa 

stranim kvalifikacijama, ali i nacionalnim obrazovnim sistemom. Suġtina je 

mobilnost informacija o studiranju u inostranstvu, kao i implementacija malopre 

spomenute Lisabonske konvencije. 

 ENIK/NARIK mreģa je deo, kao ġto smo to ļuli , programa, kao ġto kaģu, 

Lifelong Learning ili  celoģivotnog uļenja i suġtina je mobilnost kako studenata, 

tako i osoblja meĽu visokoġkolskim institucijama u ovim zemljama. 

 Ģelela bih da spomenem i manjinski akcioni plan, ili ti izveġtaj, poslednji 

ġesti izveġtaj koji se odnosi zapravo na poslednji, ili ti ļetvrti kvartal proġle 2017. 

godine, realizacija aktivnosti planiranih posebnim manjinskim akcionim planom. 

Tu je upravo jedna od aktivnosti priznavanje inostranih visokoġkolskih isprava 

kroz osnivanje ENIK/NARIK centra za vrednovanje stranih studijskih programa. 



 

 

 Na osnovu ovog izveġtaja poznato nam je da je do 18. jula 2016. godine 

izdato reġenje za 417 predmeta, od kojih je, naravno, znaļajan broj, skoro ceo 

broj, iz zemalja matica nacionalnih manjina, s tim da je u poslednjem, znaļi 

spomenutom ļetvrtom kvartalu proġle 2017. godine izdato 97 reġenja, ġto je 

izuzetno veliki broj, a odnose se na diplome zemalja matica ï MaĽarska, 

Bugarska, Rumunija, Slovaļka, Hrvatska i Albanija. MeĽutim, smatramo da se 

ne moģe govoriti o povezivanju obrazovanja sa trģiġtem rada i konceptom 

celoģivotnog uļenja bez promene koncepta, kako pripremanja, tako i 

odobravanja, izbora, izdavanja, povlaļenja i praĺenja udģbenika i priruļnika i 

dodatnih nastavnih sredstava za osnovnu i srednju ġkolu. To su oblasti koje zaista 

direktno utiļu na razvijanje potencijala uļenika i unapreĽuju ceo sistem 

obrazovanja. 

 ObezbeĽivanje dostupnosti udģbenika i nastavnih sredstava je vaģno, a 

naģalost praksa je pokazala da su procedure takve da su izdavanja udģbenika, 

procedure vrlo dugotrajne, neefikasne i da se moraju naĺi celishodnija bolja 

reġenja, urediti nadleģnost organa, obezbediti poġtovanje zadatih rokova.  

 Ponovo malo da citiram ġesti ili ti poslednji izveġtaj o izvrġenju posebnog 

akcionog plana za manjine. Konkretno, aktivnost obezbeĽivanja svih udģbenika i 

nastavnih sredstava predviĽenih planom udģbenika, navodi se u katalogu 

udģbenika za 2016/17. i 2017/18, odnosno 2018/19. ġkolsku godinu, da je 

dostupan ukupno 1.521 udģbenik na jezicima nacionalnih manjina za 

predġkolsko, osnovnoġkolsko i srednjoġkolsko obrazovanje. 

 To smo, ļini mi se, vrlo kratko ļuli  u uvodnom izlaganju uvaģenog 

ministra, da se planira formiranje centra za niskotiraģne udģbenike. Ja bih ģelela 

upravo da ukaģem na ova reġenja iz Predloga zakona o udģbenicima. Znaļi, ovaj 

centar bi bio posebna organizaciona jedinica javnog izdavaļa.  

 Nadamo se, smatramo i mi da bi formiranje centra reġilo problem 

pripremanja i izdavanja niskotiraģnih udģbenika, kao delatnosti od opġteg 

interesa. Vi  ste spomenuli , naravno, niskotiraģni udģbenik je viġe od udģbenika, 

samo na jeziku i pismu nacionalne manjine. To su i udģbenici prilagoĽeni 

uļenicima sa posebnim potrebama, smetnjama u razvoju, invaliditetom, 

udģbenici za ogledne programe, udģbenici za sticanje obrazovanja po posebnim 

programima, kao i udģbenici za predmete koje pohaĽa manje od 2% uļenika i 

polaznika od ukupnog broja uļenika i polaznika u generaciji , koji pohaĽaju isti 

program. Dobro je ġto je zakonom predloģeno da Vlada u cilj u omoguĺavanja 

jednake dostupnosti, poġto je to suġtina da pokrijemo sve, vaspitanja i 

obrazovanja, u skladu sa raspoloģivim sredstvima budģeta Republike Srbije, 

donosi odluku o finansiranju ili  sufinansiranju pripreme ili  nabavke i dodele 

udģbenika, priruļnika, nastavnih sredstava i pomagala za uļenike polaznike koji 

su socijalno ili  materijalno ugroģeni, kao i za uļenike sa smetnjama u razvoju i 

invaliditetom. 



 

 

 TakoĽe stoji da Vlada utvrĽuje nivo i vrstu obrazovanja, razred i predmet 

za koji ĺe se finansirati odnosno sufinansirati udģbenici i priruļnici, kao i uslovi i 

kriterijumi na osnovu kojih ĺe uļenik, odnosno polaznik, ostvariti pravo na 

finansiranje, odnosno sufinansiranje. 

 Mi  smatramo da bi trebalo da stoji da postoji obaveza finansiranja 

nabavke ovakvih niskotiraģnih udģbenika, kao ġto sam to viġe puta spomenula, u 

cilj u pune ravnopravnosti, zaġtite i napretka lica, odnosno grupe lica, koja se 

faktiļki nalaze u nejednakom poloģaju, imajuĺi u vidu odredbe Ustava Republike 

Srbije, prema kojima je osnovno obrazovanje obavezno i besplatno, a srednje 

obrazovanje takoĽe besplatno.  

 Da opiġem problem. Naime, kao ġto sam to veĺ spomenula, pored 

ostalog, pod niskotiraģnim udģbenikom se smatraju udģbenici na jeziku i pismu 

nacionalnih manjina i propisano je da izdavaļi udģbenika imaju obavezu da 

uļestvuju u obezbeĽivanju sredstava za izdavanje niskotiraģnih udģbenika u 

iznosu od 2% ostvarenih neto prihoda od prodatih udģbenika u prethodnoj 

kalendarskoj godini i da navedena sredstva ti izdavaļi treba da uplate na 

namenski raļun javnog izdavaļa i da, ukoliko ta sredstva nisu dovoljna, a 

uglavnom ta sredstva nisu dovoljna za finansiranje, Vlada u skladu sa 

raspoloģivim sredstvima budģeta Republike Srbije donosi odluku o 

sufinansiranju pripreme i nabavke niskotiraģnih udģbenika. 

 Ukoliko je moguĺe, potrebno je ovo joġ razmotriti. Naravno da je 

situacija sada mnogo bolja nego ġto je bila u proġlosti, ali postavlja se pitanje ï 

ġta ukoliko ova sredstva nisu dovoljna, koja obezbeĽuju izdavaļi udģbenika, a ni 

Vlada nije u moguĺnosti, u skladu sa budģetskim sredstvima, da obezbedi 

dodatna sredstva u budģetu? 

 S tim u vezi, poslanici Saveza vojvoĽanskih MaĽara smatraju da je 

potrebno propisati mehanizam kojim ĺe se u svakoj prilici obezbediti svi potrebni 

udģbenici, pa i niskotiraģni. 

 Po pitanju pripremanja ovih udģbenika, odnosno utvrĽivanja plana 

udģbenika i odobravanju udģbenika, ģeleli bismo da pohvalimo, i zbog toga 

nismo morali ovoga puta da podnosimo amandmane na ove predloge zakona, to 

da je zaista Predlog zakona o udģbenicima u potpunosti usklaĽen sa odredbama 

Zakona o utvrĽivanju nadleģnosti AP Vojvodine, kao i sa Zakonom o 

nacionalnim savetima nacionalnih manjina i ZOS-om, ili ti Zakonom o osnovama 

sistema obrazovanja i vaspitanja i sve je u redu ġto se tiļe poverenih poslova 

Pedagoġkom zavodu Vojvodine. To se, zapravo, pre svega odnosi na nadleģnost 

u odobravanju udģbenika, priruļnika, dodatnih nastavnih sredstava, didaktiļkih 

sredstava i didaktiļkih igrovnih sredstava. 

 Ono ġto je za nas takoĽe znaļajno to je da su u ovom predlogu zakona 

zadrģana reġenja iz prethodnog zakona o udģbenicima u pogledu toga ġta se 

zapravo smatra udģbenikom na jeziku i pismu nacionalne manjine, kao i odredbe 

koje se odnose na upotrebu jezika i pisma prilikom izdavanja udģbenika. 



 

 

 Treĺi zakon iz sfere obrazovanja ili ti prosvete koji se nalazi pred nama je 

Predlog zakona o prosvetnoj inspekciji . Prosvetna inspekcija u vrġenju 

inspekcijskog nadzora, vi ste vrlo kratko priļali o tome, ispituje odnosno 

proverava primenu zakona i drugih propisa u oblasti celog obrazovanja, znaļi, 

predġkolsko, osnovno, srednje, dualno, visoko obrazovanje, udģbenici, uļeniļki i 

studentski standard, i ovde su znaļajne te nadleģnosti. Znaļi, poslove 

inspekcijskog nadzora obavlja prosvetni inspektor u nadleģnom ministarstvu, a 

ukoliko priļamo o organima Pokrajine, pokrajinskoj upravi nadleģnoj za poslove 

obrazovanja i vaspitanja, kao i opġtinskom ili ti gradskom organu nadleģnom za 

poslove obrazovanja i vaspitanja. Nadzor nad radom prosvetne inspekcije, 

obavljanjem poverenih poslova, vrġi prosvetna inspekcija Ministarstva i organ 

Pokrajinske uprave nadleģan za poslove obrazovanja i vaspitanja. 

 To ste vrlo kratko pomenuli , uvaģeni gospodine ministre, ali zaista je 

ļinjenica da ovih prosvetnih inspektora nema dovoljno. Znaļi, na svim nivoima 

nedostaje odreĽen broj prosvetnih inspektora. Mi  smo na osnovu statistike, na 

osnovu podataka kojima raspolaģemo doġli  do informacije da za republiļki, 

pokrajinski, opġtinski i gradski nivo je zapravo predviĽeno oko 250 radnih mesta 

za inspektore, a popunjeno je svega 167. Ukupan broj predviĽenih prosvetnih 

inspektora za sve nivoe obrazovanja kojima su povereni poslovi na 

pokrajinskom, opġtinskom i gradskom nivou iznosi 219, a trenutno je 

angaģovano 132 opġtinskih i svega 13 pokrajinskih inspektora. 

 Da pogledamo, ġto se tiļe ove teme, ġesti izveġtaj o poslednjem, znaļi 

proġlom, ļetvrtom kvartalu proġle godine manjinskog akcionog plana ï 

aktivnosti jaļanja kapaciteta struļnih i inspekcijskih sluģbi. U ovom izveġtaju se 

navodi da se preduzimaju mere i aktivnosti na jaļanju kapaciteta struļnih 

inspekcijskih sluģbi. Na primer, radi se na osposobljavanju zaposlenih u 

opġtinama Beļej i Ļoka, da se ti zaposleni koriste maĽarskim jezikom, znaļi, 

jezikom maĽarske nacionalne manjine i osposobljavanju zaposlenih u gradu 

Subotici, koji vode postupak inspekcijskog nadzora na jezicima koji su u 

sluģbenoj upotrebi u Subotici, u predġkolskoj ustanovi, osnovnim i srednjim 

ġkolama. 

 Poslanici SVM smatraju da je izuzetno znaļajno da u skladu sa 

pomenutim omnibus zakonom, tj. Zakonom o nadleģnostima AP Vojvodine, 

Predlogom zakona o prosvetnoj inspekciji  bude propisano poveravanje poslova 

inspekcijskog nadzora opġtinskoj i gradskoj upravi u oblasti predġkolskog 

vaspitanja i obrazovanja, osnovnog i srednjeg obrazovanja i vaspitanja, nad 

radom poslodavaca za uļenje kroz rad, nad radom ustanova za obrazovanje 

odraslih i javno priznatih organizatora aktivnosti nad radom centara za struļno 

usavrġavanje i nad neregistrovanim subjektom. PredviĽa se poveravanje poslova 

AP Vojvodini u oblasti visokog obrazovanja, uļeniļkog i studentskog standarda. 

Na primer, reġavanje po ģalbi protiv prvostepenih reġenja poverava se 



 

 

Autonomnoj pokrajini za jedinicu lokalne samouprave na teritoriji  Autonomne 

pokrajine.  

 Da joġ ukratko spomenem, ġto se tiļe inspektora, poġto to ne vidimo u 

ovom predlogu zakona, ali se nadamo da dobro razumemo primenu ostalih 

zakona, kako prosvetni inspektor obavlja poslove inspekcijskog nadzora u 

organu drģavne uprave, organu Autonomne pokrajine i jedinice lokalne 

samouprave kao poverene poslove, smatramo da se prilikom zapoġljavanja 

prosvetnog inspektora, po nama je to normalno pravniļki, primenjuju odredbe 

Zakona o zaposlenima u autonomnim pokrajinama i jedinicama lokalnih 

samouprava, kao i uredba koju je donela Vlada Republike Srbije, koja izmeĽu 

ostalog ureĽuje poznavanje jezika i pisama nacionalnih manjina kao poseban 

uslov za obavljanje poslova na pojedinim radnim mestima, a u cilj u ostvarivanja 

potpune ravnopravnosti pripadnika nacionalnih manjina i potpune dostupnosti 

ostvarivanja prava na komunikaciju na jeziku nacionalne manjine, koji je u 

sluģbenoj upotrebi u odreĽenoj jedinici lokalne samouprave. 

 Nadamo se da ĺe se doslednom primenom ovog spomenutog zakona, kao 

i uredbe koju je donela Vlada Republike Srbije, obezbediti nedostajuĺi broj 

prosvetnih inspektora sa znanjem jezika i pisma odgovarajuĺe nacionalne 

manjine. 

 Da sumiram. Gospodo ministri sa saradnicima, poslanici SVM ĺe u danu 

za glasanje podrģati sve predloģene zakone. Zahvaljujem. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima ministar Mladen Ġarļeviĺ.  

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Zahvaljujem se narodnoj poslanici. 

 Vezano je samo za jednu malu dopunu onoga ġto ste vi govorili, a radi 

ukupne javnosti i ono ġto izdavaļi znaju. Znaļi, izdavaļi plaĺaju 2% neto prihoda 

ako sami ne izdaju niskotiraģni udģbenik, ġto podrazumeva da ako reġe da izdaju, 

ne moraju da uplate. Niġta viġe.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Poġtovani narodni poslanici, saglasno ļlanu 27 i ļlanu 87 st. 2 i 3 

Poslovnika Narodne skupġtine, obaveġtavam vas da ĺe Narodna skupġtina danas 

raditi i posle 18.00 ļasova, zbog potrebe da Narodna skupġtina ġto pre donese 

akte iz dnevnog reda ove sednice. 

 Reļ ima narodni poslanik Nataġa Mihailoviĺ Vaciĺ.  

 Izvolite. 

 NATAĠA MIHAILOVIĹ VACIĹ: Zahvaljujem, predsedavajuĺi. 

 Koleginice i kolege narodni poslanici, uvaģeni predstavnici Vlade, u 

svom izlaganju fokusiraĺu se na Predlog zakona o nacionalnom okviru 

kvalifikacija, a u nastavku rasprave u naļelu moje kolege govoriĺe viġe o ostalim 

zakonskim predlozima o kojima razgovaramo u Parlamentu na ovoj sednici.  

 Sam naziv zakonskog predloga ï nacionalni okvir kvalifikacija, moģda 

ne znaļi mnogo graĽanima i zato ĺu kroz svoje izlaganje pokuġati da pojasnim 



 

 

ġta graĽani zapravo imaju od uspostavljanja nacionalnog okvira kvalifikacija i 

kako je on za njih vaģan, ali zapravo, koliko je i kako i na koji naļin vaģan za 

drģavu. 

 Uspostavljanje nacionalnog okvira kvalifikacija vaģan je mehanizam za 

ekonomski razvoj, za porast zapoġljavanja i za razvoj ljudskog kapitala. Da 

bismo kao druġtvo i drģava postigli  odrģivu buduĺnost, moramo da planiramo 

dugoroļno i da posveĺeno i vredno radimo na ostvarivanju tih planova i vizija. 

Stvaranje novih radnih mesta i unapreĽenje ģivotnih uslova i standarda ģivota 

graĽana moraju da budu naġ prioritet i jesu. Buduĺi da se ekonomska realnost 

kreĺe mnogo brģe od politiļke realnosti, poveĺana meĽusobna zavisnost zahteva 

posveĺen i odluļan odgovor na politiļkom nivou. Verujem da je moguĺe da 

Srbija bude ekonomski joġ jaļa, da ostvari joġ veĺu zaposlenost, produktivnost i 

socijalnu uravnoteģenost. 

 U tom smislu razumem i podrģavam i pozdravljam ġto je konaļno, posle 

gotovo 12 godina, na dnevni red doġao i ovaj predlog zakona o uspostavljanju 

nacionalnog okvira kvalifikacija.  

 U Srbiji se, zapravo, dozvolite mi da i to malo pojasnim, mislim da je 

vaģno, zbog dosadaġnjeg nepostojanja nacionalnog okvira kvalifikacija stvorio 

ogroman raskorak izmeĽu onoga ġto nude ġkole, zapravo obrazovni sistem i 

onoga ġto su potrebe trģiġta rada. Nepostojanje nacionalnog okvira kvalifikacija 

je bilo dosada ozbiljan problem i ako govorimo o odlivu mozgova, ali i kada je 

reļ o procesu evrointegracija, jer je nemoguĺe ukljuļiti se u meĽunarodnu podelu 

rada i obezbediti transfer znanja. Nacionalnim okvirom kvalifikacija napraviĺe se 

konaļno razlika izmeĽu toga ġta znamo, ġta umemo da radimo, ġta stvarno 

radimo i ġta nam je od toga priznato od strane nadleģnih institucija i u ļemu smo 

od svega toga prepoznati. 

 Ģelim da verujem da ĺe, ukoliko bude primenjen na dobar i pravi naļin, 

nacionalni okvir kvalifikacija pomoĺi da se kvalifikacije ljudi koji su u sivoj zoni 

takoĽe prepoznaju i prevedu u redovne tokove.  

 Nacionalni okvir kvalifikacija je od izuzetnog znaļaja i kao jedan od 

kljuļnih faktora na osnovu koga ĺe se i potencijalni investitori odluļiti o tome 

gde i da li  da uloģe svoj novac. Zakon ureĽuje postupak za priznavanje 

obrazovanja koje nije formalno, dakle ureĽuje onu oblast koja pojaġnjava ġta se 

deġava kada se neko prekvalifikuje, ġta je sa onima koji uļe kroz rad i to ĺe 

svakako mnogo pomoĺi i poslodavcima, ali i onima koji se zapoġljavaju. Iz 

registra kvalifikacija, da ponovim joġ jednom, jasno ĺe se videti ko ġta zna i ġta 

ume da radi. 

 Za reġavanje problema visoke stope nezaposlenosti u Srbiji neophodna je 

saradnja svih sektora, dakle, i sektora obrazovanja i trģiġta rada. Vlada velika 

nezaposlenost s jedne strane, a sa druge strane trģiġte rada nema dovoljan broj 

kvalitetno obrazovane radne snage, tako da je neophodna dodatna obuka. 

Uspostavljanje nacionalnog okvira kvalifikacija kljuļno je u prevazilaģenju tog 



 

 

problema i zato je neophodno delovanje oba sektora i njihova uska saradnja, 

dakle, i sektora obrazovanja i trģiġta rada. 

 Izuzetno je vaģno i da nacionalni okvir kvalifikacija bude povezan i da 

ima, kao ġto iz predloga vidimo da ima, zajedniļke principe sa Evropskim 

okvirom kvalifikacija. Kako bi domaĺe kvalifikacije bile lakġe prepoznate i 

priznate u evropskim drģavama, potrebno je izvrġiti njegovo uporeĽenje sa 

Evropskim okvirom kvalifikacija jer to je zajedniļki referentni okvir koji 

povezuje nacionalne sisteme kvalifikacija kako bi se lakġe razumele i tumaļile 

kvalifikacije meĽu razliļitim drģavama i obrazovnim sistemima u Evropi.  

 Evropski okvir kvalifikacija zapravo predstavlja jedan metaokvir koji 

omoguĺava uspostavljanje veza izmeĽu nacionalnih i sektorskih okvira 

kvalifikacija pojedinaca, ļime se svakako poveĺava transparentnost i meĽusobno 

poverenje u priznavanju kvalifikacija, a samim tim i mobilnost na trģiġtu radne 

snage. Da bi Evropski okvir kvalifikacija mogao da se koristi kao instrument za 

poreĽenje kvalifikacija steļenih u Srbiji, potrebno je da se izvrġi povezivanje 

nacionalnog okvira kvalifikacija sa Evropskim okvirom kvali fikacija, ġto ovaj 

zakon i podstiļe.  

 Strategija EU 2020 ima za cilj  pametni rast, odrģivi rast i inkluzivni rast, 

odnosno razvoj ekonomije zasnovane na znanju i inovacijama, promovisanju 

ekonomije zasnovane na efektnijem i efikasnijem koriġĺenju resursa i na 

podsticanju ekonomije sa visokom stopom zaposlenosti.  

 Neke od najvaģnijih inicijativa za ostvarenje tih ciljeva jesu i nove 

veġtine za nova radna mesta. To je inicijativa koja treba da modernizuje trģiġte 

rada i osnaģi ljude razvojem njihovih veġtina tokom celog ģivota, dakle, 

celoģivotnim uļenjem, kako bi se poveĺala aktivna radna snaga i bolje 

usklaĽivala ponuda sa potraģnjom na trģiġtu rada, izmeĽu ostalog, kroz mobilnost 

radne snage. Tu je uspostavljanje nacionalnog okvira kvalifikacija kljuļni faktor i 

od izuzetne vaģnosti i ja tako i razumem njegov cilj .  

 Srbija mora i u narednom periodu da obezbedi efikasno ulaganje u sistem 

obrazovanja i obuke na svim nivoima da se poprave obrazovni ishodi, odnosno 

da bude jasno ġta ko zna, a ġta ume da radi. Obaveza Srbije je da poveĺa 

otvorenost i relevantnost obrazovnih sistema i bolje prilagodi ishode uļenja 

potrebama trģiġta rada, ġto se postiģe upravo stvaranjem nacionalnog okvira 

kvalifikacija. To u praksi znaļi da moramo da osnaģujemo ljude kroz sticanje 

novih veġtina i znanja kako bi mogli da se prilagode novim uslovima, moguĺoj 

promeni zanimanja, jer tako se dugoroļno moģe smanjiti nezaposlenost i 

poveĺati radna produktivnost. 

 U tom smislu, neophodno je podsticanje strateġkog okvira za saradnju u 

obrazovanju i obuke koja ĺe ukljuļivati sve zainteresovane strane. Rezultat treba 

da bude primena koncepta celoģivotnog uļenja, kao ġto sam veĺ i rekla. Vaģno je 

da se osigura da se kompetencije neophodne za uļestvovanje u daljem uļenju i 

na trģiġtu rada stiļu i prepoznaju tokom celokupnog opġteg, struļnog, visokog 



 

 

obrazovanja i obrazovanja odraslih. Stvaranjem nacionalnog okvira podstiļe se 

sprovoĽenje i Evropskog okvira kvalifikacija.  

 Za kraj, uspostavljanjem nacionalnog okvira mi dobijamo novi alat, ali i 

nove ambicije i izazove. Ostaje nam samo da u primeni zakona preĽemo sa reļi 

na dela, a u danu za glasanje moje kolege iz SDPS i ja podrģaĺemo predloge 

zakona koji su na dnevnom redu. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem.  

 Reļ ima narodni poslanik Gordana Ļomiĺ.  

 Izvolite.  

 GORDANA ĻOMIĹ: Zahvaljujem.  

 Zakoni pred nama ï zakon o udģbenicima, o nacionalnom okviru 

kvalifikacija, prosvetnoj inspekciji , kao i zakon o elektronskoj upravi i 

geoprostornim podacima ï odliļni su za ilustraciju jednog procesa rasprave o 

zakonima i po sadrģaju i po znaļaju. To je prva stvar koju hoĺu da podelim sa 

ministrima i saradnicima. Imate onaj pristup kad kaģu ï sve valja. To je pristup 

da se smatra da je vlast svetac; moja poruka je ï pevajte joj tropare onda. Ima i 

onaj pristup kad kaģu ï niġta ne valja; to je onaj pristup kad niko nije ni proļitao 

ġta ne valja, ali unapred zna da je svaka vlast Ăniġ' koristiñ. Oba su pristupa 

jednako loġa i oba pristupa umeju da proizvode vrlo negativne procese u druġtvu. 

 Zaġto smatram da su ovi zakoni odliļni da poļnemo odricanje i od 

pristupa Ăvlast je svetac, pevajmo joj s ljubavlju tropareñ i Ăvlast je Ľavo, niġ' ne 

radeñ? Zato ġto imamo zakone pred sobom gde moģemo da merimo ġta se 

dogodilo u sektorima za koje su ti zakoni u prethodnim verzijama bili  primenjeni 

i ġta se dogodilo u sektorima zbog kojih predlaģemo ove zakone. To je fokus koji 

ja inaļe imam na sve vrste zakona; ovi su mi posebno vaģni. Ne mislim da je iġta, 

ali iġta u jednoj drģavi vaģnije od propisa o obrazovanju i od ljudi koji se 

obrazovanjem bave. Nikakva vojska, nikakva bezbednost, nikakvi mitovi, 

nikakve teritorije, istorije, niļeg vaģnije od obrazovanja nema. Druġtva koja to 

razumeju sama od sebe naprave uspeġna druġtva. 

 Prvo moje pitanje ï jesmo li  mi to razumeli? Naģalost, mislim da nismo 

joġ, ali jesmo donekle. U dva minuta ĺu podeliti sa ministrom Ġarļeviĺem 

komentare o onome o ļemu nas je informisao kao sadrģini zakona i o razliļitosti 

pristupa, ugla gledanja koji imam ja ļitajuĺi zakone i koji veĺinom imaju ljudi 

kada je, recimo, u pitanju zakon o udģbenicima. 

 Na ġta nam se svodi zakon o udģbenicima? Koliko dece ide u ġkolu u 

Srbiji? U osam razreda osnovne ġkole i ļetiri  razreda srednje ġkole ï 800.000. 

Jedan pristup je da gledate tiraģ ï 800.000 dece ima tiraģ nekih knjiga puta pet 

knjiga, puta deset knjiga. To je jedan pristup. Drugi pristup je ġta piġe u tim 

knjigama. Ako imate zakon o udģbenicima koji ĺe omeĽiti okvir za ovo trģiġte 

tiraģa, sami uzmite pa mnoģite: 800.000 dece puta priroda i druġtvo, puta 

matematika, puta fizika... To su najlepġe knjige, samo te iz fizike, tu nema boljih. 

Dakle, kada podelite to i cenu jedne knjige, onda vidite da tu moģe da bude 40 



 

 

miliona evra, 50 miliona evra, otkud znam. Zaġto kaģem ovo Ăotkud znamñ? Zato 

ġto mene tiraģ ne zanima, ali moram da budem svesna da ĺe tiraģ knjiga za 

800.000 dece biti odluļujuĺi za neke odredbe u zakonu i to je tema o koju su 

udarali zakoni o udģbenicima dosada. Bila, svedoļila, uļestvovala, molila, pitala, 

plakala ï nemojte ljudi; ali nije uspevalo. 

 Prva dobra vest je da ovaj zakon nema otpore u tiraģu. Neġto se 

dogodilo. Ja bih volela da ļujem od ministra bar procenu ġta je to izmereno ġto se 

dosada dobro dogodilo kod nas primenom dosadaġnjih zakona o udģbenicima da 

sada moģemo na potpuno drugaļiji  naļin da razgovaramo o odredbama zakona o 

udģbenicima. 

 Zaġto kaģem da je moj pristup ġta piġe u udģbenicima? Zato ġto je to od 

kljuļne vaģnosti. Zato ġto ono ġto vam piġe u udģbenicima pokazuje kakvu 

generaciju hoĺemo, ļime opremljenu za buduĺnost, da poġaljemo od nas danas, 

2018. godine, ġta hoĺemo da deca u Srbiji znaju 2035. godine, ġta hoĺemo da se 

vrednuje u Srbiji 2040. godine. 

 Znate, ja sam bebi-bum generacija, jedna od prvih generacija ģena na 

planeti koja je samo trebalo da se rodi i neko se izborio za moja prava da smem 

da idem u ġkolu, da se udam za koga hoĺu, da raĽam decu ako hoĺu, da ne raĽam 

ako neĺu, da se zaposlim ako hoĺu, da sama putujem. Niġta nisam uradila, samo 

sam se rodila 60-ih. 

 Narodni poslanici dobacuju da je to greġka. Sad moram da napravim 

digresiju. Prve odluke da se omoguĺi devojļicama da idu u ġkole napravila su 

druġtva koja su danas najbogatija na planeti i, ako tu vrednost ne budemo imali, 

zaostajaĺemo. Ako budemo ponosni na to da smo muġkarci koji znaju gde je 

ģenama mesto, imaĺemo druġtvo kome je mesto na dnu lestvice cele planete. To 

je moja opaska na to da je greġka ġto se neko izborio za moja prava da se ja 

rodim kao bebi-bum generacija. 

 Ġta je mene uļilo? Smislilo je da me uļi antifaġizmu, da me uļi da je 

jedna partija super, da me uļi da volimo druga Tita, i tatu i mamu, i svaġta joġ me 

uļilo vrednosno. Ali  me je uļilo da su prirodne nauke osnov razvoja, uļilo me je 

svim vrstama druġtvenih nauka; znaļi neko je negde smislio da ļitav spektar 

svega onoga ġto uļe treba da uļi moja generacija. Onda smo poļeli da 

eksperimentiġemo. Ja sad znam da vam kaģem pisce mojih udģbenika, i na 

studijama i u srednjoj ġkoli i u osnovnoj ġkoli, bez obzira na to da li  su pisali 

udģbenike iz matematike, fizike, biologije. Znaļi da je vredelo. 

 Vratiĺu se na poļetak. Nikad ne moģe da sve valja pa da je vlast svetac i 

da niġta ne valja pa da je vlast Ľavo. Ako je bilo neļeg dobrog u onom ko je 

smislio kako treba da izgledaju deca roĽena 60-ih, onda je to ġto ste imali 

spektar. Mnogo toga loġeg je bilo, o tome neĺu da govorim. 

 Dakle, moj akcenat na zakon o udģbenicima je taj ï ako su prethodni 

zakoni o udģbenicima svojim tkivom otklonili  neke prepreke, moja molba je ï 

hajde ovaj zakon o udģbenicima da otvori prostor ġta hoĺemo da piġe u tim 



 

 

udģbenicima da bismo znali kako ĺe da izgledaju deca 2040-2045. godine, ġta ĺe 

da rade. 

 Samo joġ jedna opaska o zakonu o udģbenicima. Jedno od 

najzanimljivijih ĺe biti ta ļuvena 2% za ulaganje u niskotiraģne udģbenike. To 

pominjem zato ġto je takva odluka dokaz da moģete da gledate u tiraģ, 800.000 

dece puta tiraģ knjiga, ali moģete da gledate i vrednosno i kaģete ï ova deca treba 

da dobiju udģbenike na nekom drugom jeziku, ali ih je malo, treba da ih bude 

viġe; ako je njih malo, onda je i tiraģ mali . Onda imate vrednosni predlog koji 

vam u suġtini menja druġtvo nabolje, tako da sam duboko uverena da to moģemo 

sa svakom odredbom o svaļemu. 

 Nacionalni okvir kvalifikacija. Kao i za zakon o udģbenicima, tako i za 

nacionalni okvir kvalifikacija, tako ĺu kasnije reĺi i za geoprostorne podatke i za 

e-Upravu ï straġno vas molim, neopisivo vas molim, do maksimuma moljenja, 

nemojte da nam obrazlaģete da je to zato ġto je u Evropskoj uniji  i da je to zato 

ġto ĺemo dobiti pare iz fondova. Nije me briga da li  je u EU, nije me briga koliko 

ĺemo para dobiti iz fondova. Ako ja mogu neġto da pomognem... Poġto dve 

godine idem po Evropi i pitam kako ĺe da izgleda finansijska perspektiva 2021. 

godine, ako nema para za proġirenje, nemojte praviti budalu od mene. Imam ja 

moje domaĺe politiļare koji vole isto da prave budalu od mene. Ne dam ni njima, 

ni vama. Zaġto kaģem da je vaģno da izbacimo iz govora da to radimo zato ġto je 

to tako u Evropi i zato ġto ĺe nam neko dati 22 ili  24 miliona evra? Zato ġto time 

kaģemo ï nismo mi to sami smislili. Pa ġto nismo? Znam da nismo, ali kad tako 

kaģete, onda onaj ko vas sluġa kaģe ï ne bi oni to da Evropa ne daje pare i da 

tako nije u Evropi. Nije taļno! Treba vam nacionalni okvir kvalifikacija, treba 

vam ureĽen sistem kako ĺete vrednovati za ġta je neko kvalifikovan.  

 Da napravim digresiju, koja moģda ne izgleda vezano za nacionalni okvir 

kvalifikacija. Kada smo posle 2010. godine uġli  u normalizaciju odnosa 

Beograda i Priġtine, pojavio se jedan oļigledan problem ï da neko nekom treba 

da prizna diplome. Mi  ne moģemo da priznajemo diplome jer su sve diplome s 

naġe teritorije. Oni ne mogu da priznaju diplome zato ġto oni ne smatraju da smo 

mi jedna teritorija. Ġta da radite? Treba da vam rade lekari, sudije, policajci. Pa je 

izmiġljena, uz pomoĺ Ġvajcarske ali i uz domaĺe znanje, svojevrsna agencija 

preko koje ĺe se priznavati diplome da bi ljudima reġili  problem. To je ponovo 

priļa o tome ġta gledate ï gledate 800.000 Ľaka u Srbiji, gledate tiraģ knjiga ili  

probleme koje oni imaju.  

 Mislim da je nacionalni okvir kvalifikacija bio neophodan, da kasnimo, 

da verovatno mnogi od nas nose odgovornost ġto nismo vrġili  pritisak u kuĺi, 

ovde, da gurnemo izvrġnu vlast, ko god bio, da se donese ranije i biĺe straġno 

vaģno da paģljivo uradimo i agenciju i ljude koji ĺe tu raditi, zato ġto oni imaju 

jedan neverovatno vaģan posao, koji nema veze sa EU, ni s njihovim novcima, ni 

s naġim novcima; ima veze sa izgradnjom kredibiliteta za ono ġto je nacionalni 

okvir kvalifikacija. Mi  ne verujemo da smo i za ġta kvalifikovani ili  koristimo 



 

 

mitski reļnik da je sve super, nema boljih od nas. Pa te pita ï koliko imaġ 

nobelovaca? ï pa imam jednog, i oko njega se otimamo; koliko vi, MaĽari? ï 

dvanaest; e, ġta da radimo? 

 Dakle, ta agencija i primena zakona ĺe biti vaģna zbog spore i dugotrajne 

izgradnje kredibiliteta za ono ġto treba da se dogodi. Mi  imamo amandmane koji 

se tiļu i rokova i ovih niskotiraģnih udģbenika. To nisu amandmani koji su 

podneti uslovno da li  ĺemo glasati ili  neĺemo, niti su amandmani koji su podneti 

samo zato da koristimo vreme koje nam je na raspolaganju za pojedinosti; mi 

stvarno mislimo da moģe da bude poboljġanja, uz standardnu moju reļenicu da 

po rezoluciji  koju je ova skupġtina donela 2013. godine svi predlozi zakona treba 

da uĽu sa podzakonskim aktima. Ne treba vam Evropa da biste smislili i razumeli 

koliko je to dobro. Pa imam amandmana da onda skraĺujem vreme za 

podzakonske akte i jednom ĺe se verovatno dogoditi i to da mi doĽe predlog akta 

i da mi doĽe podzakonski akt. Argumentacija je, kaģe ï ne moģemo da 

napravimo podzakonski akt jer ne znamo kako ĺe izgledati zakon. Pa napravi ga 

tako da si rekao da sve valja u zakonu pa ĺe takav biti i podzakonski akt. A joġ 

nijedan zakon nije iz ove skupġtine izaġao u obliku u kom je uġao, pa bi se tako 

menjali i podzakonski akti.  

 Za zakon o prosvetnoj inspekciji  ja imam rezerve koje se tiļu ideje ï da 

napravimo zakon o prosvetnoj inspekciji ; a zaġto ne zakon o nekoj drugoj 

inspekciji ? Ne sporim potrebu, ne sporim ni mali broj inspektora, najmanje 

sporim reġenja. Ja mislim da nama treba ozbiljan razgovor zaġto uopġte nemamo 

dovoljno inspektora za bilo koju oblast. Demagogija da ne zapoġljavamo, da 

nema veze koga ĺemo zaposliti... Kako da vam kaģem? Kad to radite, onda 

smanjujete ukupan kredibili tet svih nas, a ne Vlade koja ima loġe inspektore, ili  

korumpirane, ili  ne znam ġta veĺ, nije vaģno. Tako da ostajem u rezervi, ali o 

tome ĺu u raspravi u pojedinostima.  

 Ministar Ruģiĺ je podelio sa nama sve informacije o zakonu o 

elektronskoj upravi i geoprostornim podacima. Ono ġto stoji u ovom zakonu o 

elektronskoj upravi, sve postoji. Manje-viġe sve ono ġto smo sada uneli u zakon 

veĺ postoji u realnosti. Zaġto kaģem da su ovi zakoni dobra ilustracija? Zato ġto 

moģete da merite ġta se desilo kad smo prvi put kazali ï e, biĺe elektronske 

uprave. Opġte ruganje, i opġta smejurija i opġte posramljivanje; da se nije neko 

usudio da tu neġto, vidi kako je nama super bez te e-uprave. A vremenski period 

je dosta kratak; znate, moģete da ga merite na dve, na ġest i na deset godina 

ukupno koliko se to deġava. Tako da ĺe zakon o elektronskoj upravi u suġtini 

kazati kako ĺemo da koristimo sve to ġto veĺ postoji.  

 I bilo bi dobro da, kao ġto za zakon o udģbenicima smatram da treba da 

otvori raspravu ġta ĺe da piġe u tim udģbenicima, tako bi jako bilo dobro i kada bi 

zakon o elektronskoj upravi otvorio raspravu zaġto imamo otpor prema 

elektronskoj upravi, zaġto nemamo svest o tome kad i koliko radi i zaġto neġto ne 



 

 

radi, zaġto ja idem ï taj deo najviġe volim ï pa mi traģe liļnu kartu, kopiranu ï 

jako to volim, nema lepġe od toga.  

 Prvog juna proġle godine smo stigli  do e-ġaltera; svi koji imate bilo 

kakve podatke, ne moram ja da traģim podatke, nego uradite vi. Pa da onda 

podelimo zaġto se nije dogodilo, gde su bile prepreke; to je zajedniļki interes. Ili  

moģete da kaģete ma sve je super pa vam pevaju tropare ili  moģete da kaģete pa 

niġ' ne valja pa onda nije ni vaģno kako ģivimo u potrebi sa naġom 

administracijom.  

 Zakon o elektronskoj upravi jeste odliļan povod da o tome najozbiljnije 

porazgovaramo ï ļemu nam sluģi ta elektronska uprava, ko je kome tu za ġta 

nadleģan, ġta to meni znaļi; nema veze da li  sam se porodila, da li  treba da 

predam poresku prijavu, da li  treba da mi naĽu list o drģavljanstvu, nije vaģno.  

 Zaġto to govorim? Zato ġto e-Uprava ne iskljuļuje komunikaciju 

administracije drģavne uprave sa nama graĽanima. Onda kada padne IZIS pa ne 

moģete da priĽete, neko mora da se obrati graĽanima, da kaģe ï izvinite; jeste 

elektronski, ali deġava se. Kad odnesu u Niġu iz meraļa fil tere za vazduh, onda 

neko treba da kaģe graĽanima Niġa ï ne moģemo da vam merimo kvalitet 

vazduha. Taj deo ne koġta niġta, a najskuplji  je za reforme.  

 Moje kljuļne poruke za ove zakone, i paģljivo ĺu pratiti raspravu u 

pojedinostima da vidim ġta ĺe od amandmana biti prihvaĺeno i da li  smo ļuli  

jedni druge, dakle kljuļne poruke su ï ako umemo da nam ovi zakoni budu 

povod da stavimo obrazovanje u prioritet i da stavimo onog ko se obrazuje u 

centar, Ľaka i studenta, ne ġtampaļe, ne profesore, ne tate i mame, ne, mene koja 

idem u ġkolu, onda ĺemo napraviti ogroman korak napred. Sve drugo ĺe biti 

korak unazad, za koji mislim da nemamo ni vremena ni potencijala da ga 

preģivimo. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima ministar Mladen Ġarļeviĺ.  

 Izvolite. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Jako mi je drago da ste otvorili  ova neka 

pitanja, jer delimo neke verovatno iste vrednosti i verovatno su razlozi zaġto smo 

ovo radili vrlo jasni.  

 U ovom domu, pomenuo sam moģda kroz jednu reļenicu, usvojili smo 

mnogo vaģne sistemske zakone o obrazovanju u kojima stoji sve ovo o ļemu 

priļate i vi i ja. Ja sam joġ malo starija generacija i isto znam autore svih 

udģbenika od osnovne ġkole do fakulteta, ali znam i da smo u sistemski zakon 

uneli ishode uļenja, primenu steļenih znanja, kvalitetnije obrazovanje u Srbiji 

koje se odavno projektovalo, joġ poļetkom 2000. godine, pa je stalo. Time smo 

otvorili  novi nastavni plan i program, novi okvir kurikuluma, krenuli  smo 

menjanje ciklusa nastave i uļenja. To je proces ï prvi osnovne, peti osnovne i 

prvi srednje, upravo da bi se desilo ovo o ļemu priļamo. Udģbenik samo mora to 

da prati.  



 

 

 Sloģiĺu se sa vama da su dosadaġnji udģbenici dali svoju svrhu. Poslednji 

zakon je napravio konkurenciju meĽu udģbenicima i to je njihov najveĺi 

doprinos, ali ako vidite da su procedure kilave, ne znam kako drugaļije da 

kaģem, i da dugo traju, ne moģete ispuniti obaveze. Za razliku od drugih 

delatnosti, ġkola ima 1. septembar. Odbijete avgust i jul, jer to su nekorisni 

meseci, raspust, vama svaki zalet da neġto donesete je nedovoljan i onda izgubite 

godinu, izgubite ritam. To se nama redovno deġavalo. Tako da mislim da ovim 

dobijamo na efikasnosti. 

 Svakako da me interesuje kvalitet udģbenika na prvom mestu, dostupnost 

svim Ľacima, cena koja mora da se obori i niz drugih stvari. Digitalni udģbenik 

nije sam po sebi svrha jer je moda, ali ako vidite, napravili smo jedan pilot-

projekat da, recimo, deca u petom razredu, koji je najveĺi indikator nekih 

promena u njihovom ģivotu i odrastanju, kada prestaju da uļe pojmove iz prirode 

i druġtva, ġto ste rekli, poļinju da uļe neke nauke. Biologija im je apstraktna, 

pojam o ĺeliji  takoĽe. I sada kada ubacujete neke elemente koji su njima bliski i 

dovodite ih u neku bolju poziciju a pitate njih ġta misle, e onda dobijate ovo o 

ļemu vi i ja priļamo.  

 Znaļi, tu smo potpuno na istoj talasnoj duģini i svrha ovog zakona je da 

upravo poboljġa te manjkavosti. Samim tim ĺe i udģbenici koji su doneti za ove 

druge cikluse vaģiti. Znaļi, mi sada menjamo da bismo uveli ciklusne promene 

od kojih se oļekuje da prate kvalitet obrazovanja. Tako da, izliġno je reĺi zaġto je 

cenzus uveden od 5%. Znate, neki mali izdavaļ koji ĺe napraviti jedan ili  dva 

kvalitetna udģbenika ima pravo na utakmicu. To je priļa gde sigurno oļekujemo 

da ĺe biti bolji kvalitet.  

 Naravno da ĺe uļiti o antifaġizmu, naravno da sve vrednosti koje su i 

mene uļili  roditelji, pa i nastavnici i profesori, a to je da smo svi ravnopravni po 

godinama, polu i naciji  i svemu drugom jesu vrednosti koje svakako moraju biti.  

 Celog svog radnog veka, skoro 39 godina, govorim da svaki deo 

ġkolskog obrazovnog sistema mora poļivati na onome kome je posveĺen, 

uļeniku i studentu. I nikad nastavnik nema problem da donese neku odluku kada 

ima dilemu gde je sada problem; doneĺe je u interesu uļenika ili  studenta. Ako 

tako razmiġlja, onda nema problem. 

  Kada je u pitanju NOKS, ja se izvinjavam samo ġto nisam rekao 

reļenicu, probao sam sa ovim zakonom viġe puta da uĽem za svog mandata, ali 

nekako nije stizao na red u proceduri. Da bi dobio hitnost ulaska, znaļi bila je 

ova kategorija ï izgubiĺemo novac, a on nije svrha sebi. On je velika pomoĺ i ja 

ga se ne bih odrekao kada nemam boljeg i pametnijeg. Znaļi, ovo smo mi 

zasluģili, uradili i meni sada zavisi obuka 80.000 ljudi od ovakve jedne podrġke, 

koju su dobile sve druge evropske zemlje. Zaġto je ne bi dobila Srbija, koja je 

donela ļestite pametne zakone i donosi reformske programe? Naġa informatika u 

petom razredu je hit u Evropi i to u Srbiji retko ko hoĺe da kaģe. Mi  smo svu 

decu izloģili jednom pozitivnom eksperimentu.  



 

 

 Mislim da je i ovog puta, i kada smo radili reformu gimnazije, pitali smo 

Ľaļke parlamente gimnazija, zaista je sva procedura bila vrlo demokratska, tako 

da ne bih sada ovo oko para, nije to uslov svakako. Uslov je da se napravi dobar 

odnos zanimanja i kvalifikacija sa onim ġto trģiġte traģi, da se uskladi sa svim 

evropskim okvirima, jer dolaze nam ljudi iz raznih zemalja, studiraju naġi lj udi 

na raznim mestima, po raznim kontinentima. Znaļi, naġ ERIK/NARIK centar je 

bio usko grlo. Kada sam preuzeo Ministarstvo, bilo je preko 3.600 nereġenih 

situacija. Uspeli smo da odblokiramo, ali ono nije profi telo. Agencija treba da 

bude profi telo i da se to deġava na jedan naļin kao u svim civilizovanim 

evropskim zemljama.  

 Svakako ĺemo biti vrlo zainteresovani. Ja sam neko ko ĺe pratiti rad i biti 

zaduģen za rad takve vrste agencije, a ona neĺe koġtati drģavu mnogo viġe, jer ĺe 

ljudi iz ENIK/NARIK centra i ljudi iz Zavoda za unapreĽivanje vaspitanja i 

obrazovanja, koji se bave obrazovanjem odraslih i svim tim drugim 

kategorijama, samo upasti u to telo, uz ono da ĺe kroz takse naplaĺivati svoje 

usluge i pokriti neki svoj rad. Sama ta nezavisnost mu daje neke dobre 

prerogative. 

 Kada vam kaģem kod inspekcije, mi smo morali  da liberalizujemo neki 

model ko sve moģe biti inspektor. Ispalo je da maltene samo 0,01% ljudi to mogu 

biti. Znaļi, ostali smo bili  bez inspekcije, i to je bio jedan od razloga, uz mnogo 

razloga, znaĺe i Bane Ruģiĺ o ļemu priļam ï i maksimalan broj, i otiġli  u 

penziju, ne moģe se zaposliti itd. Apelovao sam na svakog gradonaļelnika, na 

svakog predsednika opġtine da, ako nastane problem iz prosvete, ja ĺu mu 

okrenuti leĽa i priļati sve najgore protiv njega. Znaļi, sve metode sam koristio da 

ne ostane teritorija bez toga. Nismo ureĽena drģava da nam inspektori ne trebaju. 

Ja ne mislim da ĺemo prosvetu popraviti time ġto ĺemo uvesti joġ ne znam koliko 

hiljada inspektora, ali moraju da postoje. S druge strane, menjamo naļin i modele 

rada, a to je eksterno ocenjivanje, a to je vrednovanje kvaliteta ustanova. Znaļi, 

mnogo tema koje smo ugradili u sistemske zakone, ovi zakoni sad pomaģu da se 

to desi bolje. Hvala vam.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem, ministre Ġarļeviĺu.  

 Reļ ima narodni poslanik ņorĽe Kosaniĺ.  

 Izvolite.  

 ņORņE KOSANIĹ: Zahvaljujem.  

 Poġtovani ministre Ġarļeviĺu, poġtovani ministre Ruģiĺu sa saradnicima, 

predsedavajuĺi, dame i gospodo narodni poslanici, pred nama je danas 

objedinjena rasprava najpre o predlozima tri prosvetna zakona ï zakon o 

nacionalnom okviru kvalifikacija, o udģbenicima i prosvetnoj inspekciji . Moram 

da kaģem za ova tri zakona da su oni, zaista, ponovo jedan veliki iskorak napred, 

kao i Predlog zakona o elektronskoj upravi i o nacionalnoj infrastrukturi 

geoprostornih podataka.  



 

 

 Poslaniļka grupa Jedinstvena Srbija u danu za glasanje podrģaĺe 

pomenute predloge zakona, a moje izlaganje na samom poļetku biĺe usmereno 

na prosvetne zakone.  

 Ministre, ja sam veĺ rekao da su oni veliki iskorak napred. Na samom 

poļetku govoriĺu o Predlogu zakona o nacionalnom okviru kvalifikacija. 

Ministre, mi ļekamo ovaj zakon veĺ punih deset godina, ļini mi se, i mi smo 

jedna od retkih zemalja koja nema nacionalni okvir kvalifikacija. Praktiļno, u 

prethodnih deset godina na nacionalnom okviru radilo se uglavnom u okviru 

projektnih inicijativa.  

 Inaļe, potpuno otvoreno treba reĺi da ovako veliki projekat Ministarstvo 

prosvete nije moglo samo da uradi. Dakle, formirana je radna grupa za izradu 

zakona u kojoj su predstavnici vaġeg ministarstva, joġ pet ministarstava i preko 

20 institucija. Dakle, jedan velik i odgovoran posao. 

 Kada je reļ o samom zakonu, on je podjednako vaģan, treba reĺi, kako za 

ļitavu akademsku zajednicu tako i za poslodavce. Praktiļno, ļini mi se, ministre, 

da je ovo kljuļni trenutak da se napravi veza izmeĽu sistema obrazovanja i trģiġta 

rada. Praktiļno, ġta predstavlja ovaj zakon? On predstavlja osnovni temelj 

nacionalnog okvira kvalifikacija i uspostavlja odreĽena tela i procedure za 

njegov razvoj i za njegovu implementaciju. 

 Inaļe, u Srbiji ima mnogo kvalifikacija, posebno u visokom obrazovanju. 

Ļini mi se, ministre, da ti podaci zbunjuju poslodavce mnoġtvom novih struļnih 

akademskih i nauļnih zvanja. Oni u pojedinim diplomama ne mogu da pronaĽu 

vezu sa zanimanjem i stiļu utisak ġta neko moģe da radi na osnovu steļene 

diplome. Zato je tu i ovaj zakon, da poveģe standarde kvalifikacija i standarde 

zanimanja i da kroz registar predstavi graĽanima i poslodavcima. Biĺe jasno 

definisano koje veġtine i sposobnosti ĺe posedovati pojedinac posle steļenog 

obrazovanja i kakvu vrstu posla moģe da obavlja. Inaļe, prema nekim 

statistikama, u Srbiji postoji preko dve hiljade zvanja i uspostavljanjem 

nacionalnog okvira znaĺe se taļno ġta neko treba da zna posle zavrġenih studija.  

 Sada veoma vaģna tema, ġto se tiļe Evropske unije, samo ukratko. Ona je 

sa Srbijom definisala kljuļne prioritete koje ĺe podrģati. Svakako je ovaj zakon 

jedan od tih prioriteta i svakako je saradnja sa Evropskom unijom obaveza koju 

smo preuzeli. Vaģna je da bismo dobili na raspolaganje sredstva od Evropske 

unije. Ġto se tiļe EU, ona nam je dosada stavila na raspolaganje nekih 25 miliona 

evra, ako se ne varam. 

 Kada je reļ o sledeĺem zakonu iz ove objedinjene rasprave prosvetnih 

zakona, to je zakon o udģbenicima, veoma vaģan zakon. Treba reĺi ġta se postiģe 

ovim zakonom. Njegov cilj  je pripremanje, odobravanje, izdavanje, povlaļenje i 

praĺenje udģbenika, priruļnika i ostalih nastavnih sredstava za osnovne i srednje 

ġkole.  

 Vi  ste dosta priļali o ovom zakonu, ali ja ĺu samo pomenuti neke od 

osnovnih stvari koje donosi ovaj zakon. Najpre, ona kvota od 5% koju ste 



 

 

malopre pomenuli . Dakle, u nekom prethodnom zakonu morali su da se pitaju ne 

samo nastavnici, nego i 5% Ľaļke populacije. Ministre, samo bih da dam neko 

poreĽenje. Ļini mi se da smo imali preko 80 izdavaļa. PoreĽenja radi, recimo, 

Amerika ima samo jednog izdavaļa, Slovenija jednog izdavaļa, Hrvatska tri 

izdavaļa. Ali  ovde je vaģno... Da bi se ukinulo crno trģiġte, uvode se Ľaļke 

zadruge. Definiġe se kriterijum ko moģe da bude predlagaļ sa namerom da ta 

lista bude duģa, bez sukoba interesa i kako bi proces bio transparentniji . I dalje 

postoji obaveza, u prethodnom zakonu je bilo tri godine, na tri godine se 

ġtampaju udģbenici, sada su to ļetiri  godine, osim u odreĽenim sluļajevima kada 

za to Ministarstvo da saglasnost.  

 Jedna od novina i veoma vaģna stvar su niskobudģetni udģbenici. To je 

jedna od najvaģnijih stvari zbog udģbenika koji se ġtampaju za nacionalne 

manjine, ali ne samo za njih i za udģbenike za slabovidu decu, a isto tako 

udģbenike u srednjim struļnim ġkolama. Dosada smo imali problem. Malopre ste 

i sami rekli da pojedini izdavaļi nisu hteli ni da razmiġljaju da tako mali broj 

udģbenika ġtampaju. Sada reġavamo taj problem i on viġe neĺe biti problem, nego 

ĺemo imati stavljeno u zakon.  

 Zakon predviĽa i digitalne udģbenike. To je danas neminovnost u 

savremenom svetu. Vi  ste napravili probne projekte sa odeljenjima u petom 

razredu. Dobra stvar, i mislim da ĺe se to vrlo brzo realizovati. Ali  predviĽeno je 

i ġta je obavezan set ġto se tiļe roditelja. Dosada su roditelji morali da kupuju, a 

sada se taļno zna i zbog troġkova ġta roditelj mora u tom obaveznom setu da 

kupi.  

 Ministre, ģelim na kraju da pohvalim jednu vaģnu stvar. To su besplatni 

udģbenici. Ļini mi se, preko 90.000 Ľaka ĺe dobiti besplatne udģbenike, u skladu 

sa, da kaģem, strategijom za podsticanje raĽanja. Neĺu ovde da govorim o tome 

da godiġnje jedan ļitav grad od 30.000 ljudi nestane u Srbiji, da podsetim na 

dobre mere predsednika drģave Aleksandra Vuļiĺa za podsticanje raĽanja. Zaista 

jedna odliļna stvar, a vi dajete pun peļat tome i ġto se tiļe besplatnih udģbenika 

da svako treĺe dete, a i da kaģem naredno dete u porodici dobije besplatan 

udģbenik. Zaista stvar za pohvalu. 

 Ġto se tiļe treĺeg zakona iz ove objedinjene rasprave, vaģan zakon ġto se 

tiļe te inspekcije. Ļesto smo govorili i ovde da u pojedinim mestima ļak, zbog 

odlaska u penziju, praktiļno nema nijedan prosvetni inspektor u toj lokalnoj 

samoupravi. Ovim zakonom to ĺe se popraviti.  

 Ġta je cilj  ovog zakona? Propisuju se poslovi prosvetnog inspektora, 

ovlaġĺenja i poveravanje poslova inspekcijskog nadzora opġtinama i gradovima, 

kao i odreĽivanje broja inspektora u lokalnim samoupravama, ġto je veoma vaģna 

stvar. Isto tako, neophodno je da prosvetni inspektor blisko saraĽuje sa 

prosvetnim savetnikom. Veoma vaģna stvar, jer u mnogim sluļajevima, ministre, 

oni svoju nadleģnost prepliĺu. To je neġto o ļemu zaista treba da razgovaramo.  



 

 

 Na samom kraju, vezano za ove prosvetne zakone, joġ jednom da kaģem, 

oni su veliki iskorak i svakako da ĺe ih Poslaniļka grupa Jedinstvena Srbija u 

danu za glasanje podrģati.  

 Govoreĺi o sledeĺa dva zakona iz ove objedinjene rasprave... Zakon o 

nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih planova, praktiļno, ġta je njegov cilj ? 

Njegovim donoġenjem svi geoprostorni podaci drģavnih institucija u Srbiji, poput 

onih o objektima, zemljiġtu, saobraĺaju, infrastrukturi, hidrografiji , zaġtiĺenim 

podruļjima, biĺe standardizovani u digitalnom formatu putem veb-servisa i 

dostupni javnom sektoru, privredi i graĽanima.  

 Ministre, moram da kaģem da je u razvijenim zemljama 90% svih odluka 

koje se donose na drģavnom nivou bazirano na prostornim podacima. Ako 

sluġamo glas struļnjaka iz ove oblasti, oni kaģu da su geoprostorni podaci danas 

nacionalni resurs. Inaļe, ne ulazeĺi mnogo u ovaj zakon, samo da kaģem da 

zaista, kada budemo uġli  u EU, ļini mi se da ĺemo sve ove podatke morati da 

uskladimo sa najsavremenijim zemljama EU, poput recimo Francuske ili  

Nemaļke.  

 Ġto se tiļe zakona o elektronskoj upravi, njegov cilj  je da se omoguĺi 

jednostavnije, transparentnije i efikasnije funkcionisanje elektronskih javnih 

servisa. Praktiļno, suġtina digitalizacije je u promeni naļina na koji se pruģaju 

javne usluge primenom novih tehnologija kako bi se papiri poslali u arhivu i 

istoriju, gde im je u savremenom svetu svakako i mesto.  

 Ġta ĺe sve doneti ovaj novi zakon? Sve ovo ĺe uticati na smanjenje 

administrativnih troġkova, poveĺanje pravne sigurnosti i transparentnost rada, 

ļime se smanjuje prostor za korupciju i druge vidove zloupotrebe vrġenja javnih 

ovlaġĺenja.  

 Na samom kraju, ministre, ģeleo bih neġto da kaģem. Kada u lokalnoj 

samoupravi onemoguĺite, u bilo kom mestu u Srbiji, da poneki papir stoji ili  u 

nekom zabaļenom ormanu ili  u fioci, kada u rad uprave uvedete savremene 

tehnologije, softver, iskljuļujete moguĺnost da reġavanje zahteva bilo kog 

problema bude u nadleģnosti samo jednog pojedinca. To je, mislim, suġtina ovog 

zakona i svega o ļemu priļamo. 

 Ne duģeĺi viġe, ģelim da kaģem da su ovi zakoni zaista veliki iskorak 

napred i Poslaniļka grupa JS u danu za glasanje podrģaĺe pomenute zakone. 

Zahvaljujem. 

 PREDSEDAVAJUĹI (Vladimir Marinkoviĺ): Hvala, kolega Kosaniĺu. 

 Reļ ima narodni poslanik Marko ņuriġiĺ.  

 Izvolite, kolega ņuriġiĺu. 

 MARKO ņURIĠIĹ: Hvala, predsedavajuĺi. 

 Poġtovani ministri, kolege poslanici, po obiļaju i naļinu na koji ova 

skupġtina radi u ovom i u prethodnim sazivima, opet imamo raspravu zakona koji 

nisu meĽusobno povezani, ļija reġenja nisu uslovljena u zakonima, tako da je 

danas trebalo da imamo tri ministra ovde u objedinjenoj raspravi pet zakona, 



 

 

koji, ponavljam, nemaju veze i, kao ġto smo mogli da ļujemo i u uvodnom delu i 

obraĺanju ministara, nikakve veze zakoni iz obrazovanja nemaju sa zakonom o 

elektronskoj upravi ili  sa zakonom o nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih 

podataka. 

 Ali  sada ġta je tu je, pokuġaĺu da kaģem naġe miġljenje o ovim zakonima. 

Naravno, zakoni vezani za obrazovanje doġli  su po starom dobrom obiļaju ove 

vlade po hitnom postupku, bez dovoljno vremena da se poslanici upoznaju sa 

njima i bez dovoljno vremena da osluġnemo ġta struļna javnost i graĽani imaju 

da kaģu o ovim predlozima zakona. 

 To je posebno interesantno vezano za zakon o udģbenicima, s obzirom na 

to da je ova skupġtina, odnosno prethodni saziv ali gotovo ista vladajuĺa veĺina, 

usvojila 2015. godine Zakon o udģbenicima i tada su definisani odreĽeni ciljevi .  

 Ciljevi koji su tada postavljeni bili  su da se obezbedi veĺa 

transparentnost kod odobravanja udģbenika uz smanjenje korupcije, obezbeĽenje 

dostupnosti udģbenika za sve kategorije, kao i zaġtita porodiļnog budģeta. Bio bi 

red da ļujemo od ministra da li  su i u kojoj meri ti ciljevi  ostvareni, jer ļitajuĺi 

obrazloģenje zakona vidimo da ti ciljevi  nisu ostvareni.  

 Ovde imamo navedeno nekoliko razloga zaġto to nije ostvareno i ġta nije 

uraĽeno u skladu sa prethodnim zakonom, za koji su isti ljudi od kojih sada 

oļekujemo da glasaju za ovaj zakon glasali pre nepune tri godine. Nisu doneti 

standardi i uputstva o njihovoj primeni za elektronski dodatak. Nije na vreme, u 

skladu sa ļlanom 16 vaģeĺeg zakona, bio objavljen javni poziv.  Lista 

odabranih udģbenika ni u prvoj ni u drugoj godini sprovoĽenja zakona nije 

objavljena do 31. decembra, kako kaģe ovde, ko je veĺ pisao obrazloģenje ï 

poġto su rokovi i procedure nesprovodivi na naļin na koji je to zakonom 

propisano.  

 Pa ļekajte, ko je odgovoran ġto smo doneli zakon gde je nesprovodivo 

neġto da se uradi? Ko je odgovoran, ministre? Mi  imamo ovde jedan problem. Mi  

imamo ministre obrazovanja u Vladi koji nisu, to ļujemo, to se govori kao 

pohvalno, ļlanovi vladajuĺe stranke. Postavljam pitanje ï koju politiku onda 

ovde sprovode, svoju liļnu ili  politiku neke stranke koja ih je predloģila? I da li  

onda postoji politika SNS-a vezano za obrazovanje pa je onda odreĽeni ministar 

sprovodi ili  ovo zavisi od jednog do drugog ministra, doĽe on sa nekom svojom 

agendom? 

 Jer vi sada dolazite sa reġenjima i kompletno menjate, ne izmene i 

dopune, nego kompletno menjate Zakon o udģbenicima, konstatujuĺi da ovaj koji 

smo doneli pre dve godine nije primenljiv. Ko je za to odgovoran, pitam. Vi  

moģete da kaģete, naravno, ministre ï ja nisam bio tu. Ali , izvinite, ljudi koji 

treba da glasaju danas bili  su tu, doneli su ovaj zakon i danas ĺemo sluġati 

verovatno kako je ovaj zakon najbolji moguĺi, kako reġava sve probleme. A koja 

je garancija? Kako mi njima da verujemo kada sada na poļetku ove rasprave 

moramo da konstatujemo da zakon koji su oni izglasali nije dobar i dolazite vi 



 

 

sada sa novim reġenjima; novim reġenjima, ministre, koja treba da ostvare iste 

ove ciljeve?  

 Kada sam krenuo da ļitam obrazloģenje zaġto je potreban ovaj zakon, 

izuzetno me je dirnuo, mogu tako da kaģem, poļetak. Vi  govorite tu, istorijski se 

postavljate, o celom procesu reforme obrazovanja od 2000. godine naovamo. I 

onda kaģete ï reforma je zapoļeta 2002. godine i izmene koje su tada donete 

odnosile su se na demokratizaciju, decentralizaciju i depolitizaciju sistema 

obrazovanja. Tako glasi reļenica.  

 A ġta mi sada, 2018. godine, moģemo da konstatujemo? Da niġta od toga 

nije ostvareno, da je sve vraĺeno unazad, da je obrazovanje centralizovanije nego 

ġto je bilo tada, da je obrazovanje manje demokratiļno nego ġto je bilo tada i da 

ne postoji depolitizacija. Da su sve stvari uraĽene suprotno onim ciljevima 

postavljenim 2002. godine, ġto je u redu ako gledamo ko je tada bio na vlasti i sa 

kakvim je idejama ģeleo da menja Srbiju u odnosu na ovo ġto imamo danas i koje 

stranke kako vide buduĺnost Srbije i druġtveno i drģavno ureĽenje Srbije. Mi  

donosimo sada, ovde imamo predloge novih zakona koji idu ka daljoj 

centralizaciji , ka daljoj politizaciji  obrazovnog sistema bez bilo kakve 

demokratizacije.  

 Gospodine ministre, vi ovim zakonom o prosvetnoj inspekciji  dobijate 

batinu sada. Batinu da radite u obrazovanju ġta vam je volja. Vaġe obrazloģenje 

je da nema dovoljno prosvetnih inspektora. Prethodni zakon nije, praktiļno, 

omoguĺio gotovo nikome da postane prosvetni inspektor, a vi sada idete u 

potpuno drugu krajnost ï moģe svako.  

 Koji  su to uslovi definisani ļlanom 6 zakona o prosvetnoj inspekciji  za 

izbor prosvetnog inspektora? Oni praktiļno ne postoje. Vi  kaģete ï svako lice 

koje ima steļeno visoko obrazovanje, ima najmanje pet godina radnog iskustva i 

treba da poloģi drģavni ispit i ispit za inspektora. Da li  mislite da su to dovoljni 

kriterijumi? Mi  mislimo da apsolutno nisu dovoljni. 

 Generalno, da se joġ samo malo vratim na ovaj zakon o udģbenicima. 

Dobro je ġto se uvode digitalni udģbenici, ġto se to viġe razraĽuje, to podrģavamo 

i to je buduĺnost. Nadamo se da ĺe se to ġto pre primeniti i da ĺe digitalni 

udģbenici biti pristupaļni, da ĺe moĺi sva deca u Srbiji da svoje obrazovanje 

stiļu na taj moderan naļin. 

 Ali , isto tako, svojim amandmanima, o kojima, naģalost, neĺemo moĺi da 

raspravljamo jer se ponovo ovde u Skupġtini ponavlja farsa sa podnoġenjem 

amandmana da ne bismo mogli da diskutujemo o zakonima u pojedinostima, mi 

predlaģemo besplatne udģbenike za sve, ministre. Ako Ustav kaģe da je osnovno 

obrazovanje obavezno i besplatno, naġe tumaļenje je da je obaveza drģave da 

obezbedi svim Ľacima besplatne udģbenike. Mi  mislimo da je to jedini put, jedini 

put da Srbija uspe da uhvati korak sa ostalim zemljama na svetu, jer najveĺi 

potencijal koji ova zemlja ima su ljudi i najviġe gde treba da ulaģemo je 

obrazovanje. Znaļi, taj troġak je minimalan kada poredimo sa troġkovima raznih 



 

 

subvencija koje ova Vlada daje na razne projekte i postavlja se pitanje njihove 

isplativosti i koristi za razvoj ekonomije Srbije. Ali  to sada nije tema. 

 Nekoliko stvari o zakonu o prosvetnoj inspekciji . Taj zakon, i sami ste 

rekli, kratak je. Ali  u njemu je najvaģniji ļlan 15, koji daje ovlaġĺenja prosvetnog 

inspektora i ļini gotovo pola zakona. U njemu se navode ogromne nadleģnosti, 

ali ostavljaju se jako ġiroko definisane neke stvari. Recimo, evo, jedna od 

nadleģnosti prosvetnog inspektora jeste da izrekne opomenu i naloģi ili  predloģi 

mere i ostavi primereni rok za uklanjanje uoļenih nezakonitosti.  

 Ġta to znaļi, ministre, primereni rok, mogli smo da vidimo, recimo, na 

raznim primerima, kada ste koristili  vi u svom mandatu prosvetnu inspekciju da 

disciplinujete i smenite direktore nekih ġkola koji vam politiļki nisu bili  po volji . 

Recimo, to je bilo u ġkoli ĂSvetozar Miletiĺñ u Zemunu. I ovo sada vama daje 

batinu da doĽete, da poġaljete inspektora u bilo koju ġkolu i da, koristeĺi ovako 

ġiroko postavljene norme ï primereni rok, da li  je primereni rok 30 dana, 10 dana 

ili  dva dana, na taj naļin izvrġite uticaj, politiļki uticaj, i smenite nekog direktora 

ġkole. Ja sam siguran da ĺe se to deġavati, jer smo to veĺ imali kao primer u 

prethodnom periodu. 

 Kad dalje gledate ovaj zakon, imate nadleģnosti gde se kaģe da prosvetni 

inspektor ministarstva nadleģnog za poslove obrazovanja i vaspitanja, pa njegova 

ovlaġĺenja su ï priprema ministru nadleģnom za poslove obrazovanja predlog 

reġenja po ģalbi protiv reġenja opġtinske, odnosno gradske uprave, donetog u 

vrġenju inspekcijskog nadzora. Znaļi, vi ste taj drugi stepen, odnosno taj neki 

prosvetni inspektor pri vaġem ministarstvu ĺe imati ta neka ovlaġĺenja i on ĺe 

dalje, izmeĽu ostalog, moĺi i da traģi izveġtaje i podatke o vrġenju poverenih 

poslova inspekcijskog nadzora, da organizuje zajedniļki nadzor sa inspektorima i 

organima kojima je povereno vrġenje inspekcijskog nadzora. Znaļi, taj neki 

buduĺi inspektor ili  ta osoba ĺe imati ogromna ovlaġĺenja da vrġi poslove onako 

kako vi ģelite.  

 Da li  to sa iskustvom koje imamo garantuje decentralizaciju, 

depolitizaciju i demokratizaciju sistema obrazovanja? Ne. Ne, gospodine 

ministre, i zato smo podneli amandmane. Nadamo se da ĺete ih razmotriti. Nisu 

hvalospevi o Vladi koje ĺemo sluġati u raspravi u pojedinostima, niti su 

amandmani Ăbriġe señ, nego su amandmani koji pokuġavaju da poprave suġtinu 

ovih zakona. Naģalost, neĺemo imati prilike mnogo da govorimo o njima. 

 Ġto se tiļe nacionalnog okvira kvalifikacija, naġa osnovna primedba je 

formiranje agencije. Vidim da ste i u ovoj raspravi dosada hvalili  to reġenje. Ja 

moram da postavim pitanje. Naravno, ministre, vi niste bili i niste, kako kaģete, 

ļlan Srpske napredne stranke, ali kada je ta stranka pre ġest godina dolazila na 

vlast, jedno od obeĺanja je bilo da ĺe ukinuti najveĺi broj od 107 agencija, koliko 

postoji u Republici Srbiji, da ĺe ih svesti na najviġe 20. Velika politiļka priļa. 

Ġest godina posle, da li  je ukinuta ijedna agencija? Nije nijedna, ali evo je nova. 

Ovim zakonom nova i joġ u proġlosti je bilo novih agencija.  



 

 

 Kako mi to da razumemo? Kako mi da razumemo danaġnje osnivanje 

nove agencije sa politiļkom porukom ï ukinuĺemo sve agencije u Srbiji? Mi  

vam pomaģemo i predlaģemo da, umesto agencije, poslove koje im poveravate 

zakonom, to radi Savet za nacionalni okvir kvalifikacija i Sektorsko veĺe 

Ministarstva. TakoĽe predlaģemo i kriterijume za izbor ļlanova ovih organa, koje 

ste vi propustili  da definiġete predlogom zakona.  

 Sada nekoliko reļi o zakonu o elektronskoj upravi. Ja sam, recimo, tu 

oļekivao viġe puta koriġĺenje izraza efikasnost, poġto je nekako, ļini mi se, jedan 

od glavnih ciljeva donoġenja zakona o elektronskoj upravi upravo veĺa 

efikasnost. Ministar je za 12 minuta, govoreĺi o tom zakonu, dva puta upotrebio 

reļ efikasnost, dok ste, ministre, za zakone iz obrazovanja za sedam minuta 

uspeli isto dva puta da izgovorite reļ efikasnost. Inaļe, vrlo volite tu reļ, a meni 

jako smeta ta reļ, jer ja od 100 problema koje imamo u obrazovanju nekako tu 

efikasnost sigurno ne bih u prvih 50 stavio, a vi mnogo volite da priļate o 

efikasnosti u obrazovanju i ja se uvek najeģim kada koristite tu reļ.  

 Ja sam sluġao ministra vezano za zakon o elektronskoj upravi, ali nisam 

ļuo gotovo niġta o tome ġta ovaj zakon donosi, koja je to nova vrednost, novi cilj  

koji ĺe ovaj zakon doneti, na koji naļin ĺemo u nekom roku dodatno unaprediti 

ģivot graĽana, poslovanje privrede i sliļno. 

 Sluġali smo o primerima koji veĺ sada postoje. Sluġali smo o 

elektronskim graĽevinskim dozvolama. Sluġali smo o elektronskom dnevniku, 

rekao je ministar da je krenuo u ne znam koliko ġkola i gradova. Sluġali smo o 

elektronskom sistemu u zdravstvu; koji viġe ne radi nego ġto radi, da budemo 

iskreni, ali postoji. I ovde smo imali bivġu ministarku, sadaġnju predsednicu 

Vlade, kada je bila ministar pre vas. Ona se hvalila izdavanjem elektronskih 

zdravstvenih knjiģica, koje je trebalo da budu izdate, kako ona kaģe, za 

maksimalno 60 dana. Proseļno su ljudi te knjiģice ļekali ġest meseci. Znaļi, 

toliko efikasno mi primenjujemo one mere koje Vlada donosi.  

 Ja se slaģem, ovo je put kojim moramo da idemo. Nema drugog puta, 

naravno. Neĺemo se vraĺati u kameno doba, da u kamen klesamo odluke, ali ġta 

je to novo? U kojim rokovima ĺe se desiti po ovom zakonu? Vi  priļate o 

programu ĂBebo, dobro doġla na svetñ. Super, ali to veĺ postoji. Kako ĺe ovaj 

zakon to, i u kom vremenskom periodu, da poboljġa? Ko je inspektor? Znaļi, 

konkretno nismo ļuli  niġta ġta ovaj zakon donosi, nego o onome ġto veĺ postoji.  

 Na kraju, naģalost, potpredsednica Vlade, gospoĽa Mihajloviĺ, nije tu da 

govori o zakonu o nacionalnoj infrastrukturi, o geoprostornim podacima. 

Ministar Ruģiĺ je proļitao, ļini mi se, neko obrazloģenje o vaģnosti tog zakona. I 

to jeste zakon koji je vaģan. Evo, toliko je bio vaģan da u ovoj skupġtini, gde i 

zakoni kao ġto je ovaj iz obrazovanja, doĽu-proĽu, kao kroz protoļni bojler, u 

roku od nekoliko dana, ovaj zakon od jula proġle godine stoji u proceduri; sada 

je, evo, tek stavljen na dnevni red. 



 

 

 Kao jedna od stvari zbog kojih treba da se donese ovaj zakon je 

ispunjavanje nacionalnog programa za napredovanje Srbije na Duing biznis listi. 

Stvarno ne mogu da verujem da sluġamo da Vlada ima program za napredovanje 

Srbije na Duing biznis listi. Molio bih stvarno, ne znam da li  to, gospodine 

Ruģiĺu, vi moģete, poġto gospoĽa Mihajloviĺ nije tu, da nam objasnite kako smo, 

ako Vlada ima i taj program i sve radi, ovde sluġamo o toj Duing biznis listi veĺ 

godinama, uspeli da vaġ koalicioni partner Ramuġ Haradinaj, sa vladom Kosova, 

Kosovo plasira na 40. mesto te Duing biznis liste a da mi budemo tek 43?  

 Pitam vas da li  je to lista na koju Srbija treba da se usredsredi ili  je to ona 

lista koja kaģe da je najveĺi broj ljudi ugroģenih od siromaġtva u Evropi u Srbiji, 

i da je na toj listi Srbija na prvom mestu. Ġta ova Vlada radi da se Srbija pomeri 

sa tog mesta, da ne bude prva? Jer sramno je ġto je Srbija danas prva na mestu na 

listi koja govori o broju ljudi ugroģenih od siromaġtva.  

 To bi trebalo da bude politika ove Vlade i fokus ove Vlade, ali, naģalost, 

nije. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala. 

 Reļ ima ministar Mladen Ġarļeviĺ.  

 Izvolite, ministre. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Moram da dam viġe odgovora ovde. 

 Zaista me ne fascinira neļije znanje ili  neznanje sistema o kojem 

priļamo. Ako nekom smeta reļ efikasnost, meni ne smeta. Meni je to jedna od 

bitnih reļi. Srbija jako dugo ļeka da reformiġe svoj obrazovni sistem i, ako ne 

koristimo tu reļ, verovatno ĺemo biti tamo gde smo i bili . 

 Uopġte nije sramota ni reĺi ako se neġto radilo pa pogreġilo. Ili  je bolje 

iĺi po tome da neko ne bi zamerio? Vrlo jasna su obrazloģenja zaġto Zakon o 

udģbenicima ne moģe da pretrpi sadaġnji oblik u kom postoji. Donet je malo 

drugaļije, brģe, i tada su ukazivani mnogi problemi koji ĺe biti izazvani. Da se 

pravim da ih ne vidim i da nastavimo po istom ili  da traģimo da se promeni? 

Sama procedura gde promenite neku reļ zahteva da bude viġe od 50% ļlanova. 

Nema tu toliko bitnih stvari koje bi drugaļijim sistemom bili  kroz izmene i 

dopune; to je tek toliko, ako ĺemo poġteno da priļamo.  

 Izraz batina ne postoji. Postoji izraz da neko krġi zakon i za to bude 

sankcionisan, i to je vrlo jednostavno.  

 Kada govorimo o nemanju decentralizacije, pa u ovom zakonu stoji da se 

nadleģnosti prenose i AP Vojvodini, i gradu i opġtini. Pa zamislite da nema 

kontrolnog faktora Republike nad njima. Ja to ne bih razumeo, ne znam, zaista.  

 Republiļki inspektor je batina ministrova. Ne, nego radi po zakonu, mora 

raditi po zakonu. Cela javnost je usmerena na to da meni kaģe da smenim 

rektora. Ja neĺu da krġim autonomiju univerziteta. Inspekcija je tu jedini alat koji 

meni ostaje na raspolaganju da uradim ono, ako je zakon prekrġen, ġto ĺe se 

verovatno narednih dana i videti. 

 Ne znam da...  



 

 

 Priļamo o Kragujevcu.  

 (Goran Bogdanoviĺ: A Mi trovica?) 

 Znate za Mi trovicu, nemojte da vam otvaram ja temu kako i ġta ide u 

Mi trovici. 

 Ovde ima puno stvari koje ste vi pomenuli , ali evo, recimo agencija. 

Zaista nisam alergiļan na reļ Ăagencijañ ako naĽemo da ona ne koġta viġe nego 

ono ġto veĺ imamo. Ako imate jedan poluefikasan model priznavanja diploma 

kroz centar koji je u Ministarstvu, vi sad sami sebi skaļete u stomak zato ġto 

hoĺete da vratimo Savet u Ministarstvo. Onda opet ministar ima ogromnu moĺ.  

 Ako govorimo da postoji profi telo koje to bolje radi, koje ima tamo 

struļnjake koje sad ERIK centar nema, a plaĺa drģava ljude koji rade u ERIK 

centru, ġta je sa lj udima koji rade u Zavodu za unapreĽenje vaspitanja i 

obrazovanja, koji se bave doģivotnim uļenjem i obrazovanjem odraslih? Pa to je 

isti broj lj udi; govorimo o nekom direktoru i moģda dva-tri ļoveka.  

 Naplaĺivaĺe takse. Ta efikasnost, opet moram da upotrebim reļ, ne da 

ļekaju po dve godine diplomu ljudi koji ne mogu da poļnu da rade. Rekao sam, 

tri hiljade i ġesto i neġto diploma je bilo kad sam preuzeo resor. I da nisam naġao 

neke originalne naļine da to ubrzamo, to bi joġ dan-danas bilo u problemu. 

Nemamo recenzenata, nemamo ļime da ih platimo. Postoje diplome koje jednom 

doĽu, morate za njih da napravite tim. 

 Znaļi, ovo je jedna profi priļa. Ja nemam problem da li  je neko rekao ne 

treba agencija. Ova neĺe koġtati drģavu, a biĺe profi, a neĺe ministar imati silu i 

biti centralna liļnost. 

 Otkad je donet Zakon o osnovama sistema obrazovanja i vaspitanja, 

proverite u Srbiji, ja sam se umeġao moģda oko izbora direktora na prste dve 

ruke. Samo tamo gde su grubo krġili  sve zakonske norme. Ako to neko ne treba 

da uradi u zemlji, onda je demokratija stvarno pobedila, samo ġto to ljudi 

zloupotrebljavaju. Postoji i ta opcija, znate. Ko god je prekrġio zakon oko 

finansiranja, a ja imam te sluļajeve, svakom smo traģili da koriguje listu. Ko god 

je imao 65 godina a nije hteo u penziju, i to sam traģio. Morali ste nekoga silom 

oterati zato ġto neĺe da poġtuje zakon.  

 Znaļi, ja sam samo ļovek koji se drģi svojih principa i sve ġto je reļeno 

u ovom domu primenjujem. Sva demokratska procedura izbora svih direktora 

dosada je poġtovana. Neĺu poġtovati tamo gde vidim da ljudi svesno i namerno 

idu na zloupotrebu i javno ĺu da obrazloģim svaki pojedinaļni sluļaj. 

 Znaļi, besplatni udģbenici u ovoj zemlji su jednom bili  kao eksperiment 

gradske vlasti, da niko nije smeo crtu da stavi na njih, i to je bio jedan vrlo loġ 

projekat. Pitajte sve roditelje i Ľake iz tog perioda ï vrlo sam se raspitao ï 

nikada, ni ja kada sam bio Ľak, to nije bilo. Mi  ĺemo sada imati preko 90.000. 

Imaĺemo minimum 15% jeftinije i jednom dobrom logikom i smanjenjem drugih 

vrsta troġkova ĺemo vrlo brzo doĺi da to bude obistinjeno. Isto kao i kategorija 

obaveznosti srednjih ġkola. Mi  radimo sa Unicefom projekat da bi se to desilo. 



 

 

Tu treba i mreģa domova i prevoza i niz drugih stvari da se uradi. Lako je samo 

reĺi to. 

 Znaļi, zaista niġta od ovoga ġto ste vi uspeli da spoļitate ne bih prihvatio, 

osim jedne reļenice, da zaista mnogo viġe para treba uloģiti u sistem 

obrazovanja. Tu ĺu se sloģiti sa vama od A do Ġ. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala, ministre. 

 Reļ ima ministar Branko Ruģiĺ.  

 Izvolite. 

 BRANKO RUĢIĹ: Zahvaljujem.  

 Ja ĺu vrlo kratko. Dakle, svakako, svaka kritika koja je smislena uvek je 

dobrodoġla. MeĽutim, govorio sam i u uvodu, a i zbog graĽanki i graĽana i zbog 

javnosti vaģno je istaĺi i ne obesmiġljavati jedan ovako znaļajan zakon, o 

elektronskoj upravi, koji je praktiļno proizvod mnogo ġirih konsultacija, jednog 

procesa koji je trajao do godinu i po dana, sa svim referentnim institucijama, sa 

svima koji su praktiļno deo ļitave ove reforme i, ako je loġe da jasno normiramo, 

na primer, kako ĺe se obraĽivati podaci o graĽanima Srbije u elektronskom 

postupanju, onda se mogu sloģiti sa kritikama. Ako je loġe da ovim zakonom 

normiramo povezivanje sistema, onda ĺu se ponovo sloģiti sa kritikama. TakoĽe, 

ako je loġe da definiġemo koja je to infrastruktura s kojom ĺemo raditi u 

elektronskom postupanju, ako je i to loġe, ponovo ĺu se sloģiti sa kritikama. 

 Naravno da je legitimno kritikovati i napadati, nemam niġta protiv toga, 

to je okej, ali mislim da je ovaj zakon zaista veoma znaļajan, kao ġto je znaļajno 

ono ġto je moj kolega Ġarļeviĺ ovde govorio, kao ġto je i taļno da upravo ovi 

zakoni imaju veze, a ne da nemaju veze. Ako govorimo o inspekcijama u 

prosveti, o prosvetnoj inspekciji , ako govorimo o zakonu o inspekcijskom 

nadzoru, pa onda to poveģemo sa digitalizacijom, onda mislim da je to veoma 

uvezano, daleko od toga da nije. 

 Prema tome, zahvaljujem se, ponavljam, na ovim kritikama, ali 

ponavljam takoĽe, zbog graĽana je vaģno istaĺi koji je znaļaj ovog zakona. Ja 

sam to rekao u uvodu, ponoviĺu to i tokom ove rasprave, to uopġte nije problem. 

Mi  smatramo da uvoĽenje reda u sistem nikako ne moģe biti protumaļeno kao 

jedna loġa tendencija koju Vlada ovde ģeli da sprovede. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala, ministre Ruģiĺu. 

 Reļ ima Vladimir Orliĺ, pravo na repliku.  

 Izvolite. 

 VLADIMIR  ORLIĹ: Hvala, gospodine predsedavajuĺi. 

 U onom delu iznetih pitanja, opaģanja i ostalih napomena koje se tiļu 

SNS i naġe politike u sferi obrazovanja, ta je politika, dame i gospodo, jasna i 

predstavljena i u ovoj sali, izmeĽu ostalog, viġe puta. Ako treba da se ponovi, ta 

politika podrazumeva modernizaciju, izmeĽu ostalog, i u sektoru koji se tiļe 

neposredno prosvete, obrazovanja neposredno. To je politika koja povezuje 

prosvetni sistem sa podsistemom ili  sistemom, kako ģelite, nauke, istraģivanja, 



 

 

povezuje ga sa praktiļnim rezultatima u tom smeru, a povezuje ga i sa privredom 

i opet praktiļnim dostignuĺima i na taj naļin. To su stvari poznate i jasne. 

 U vezi sa tim, napredak zemlje po bilo kom od ovih osnova treba ļoveka 

kome je zaista do neļega u ovoj zemlji stalo samo da raduje, ako mu je uopġte 

stalo do neļega osim njega samoga, ako tu postoji ġirina izmeĽu njega samog i 

kruģoka sa njim povezanih ljudi.  

 Duing biznis lista sa tim ima puno veze i napredovanje na toj listi 

podrazumeva i otvaranje novih radnih mesta u ovoj zemlji, ako to neko nije 

dosada primetio. Borba protiv siromaġtva ostvaruje se i na taj naļin, ako to neko 

nije primetio. Jedino ġto je sramota u vezi sa tim siromaġtvom je ġto se danas sa 

njim na takav naļin bave oni koji su ga neposredno generisali, neposredno 

generisali sa viġe stotina hiljada izgubljenih, ugaġenih radnih mesta u ovoj zemlji. 

Time su ljude ļinili  siromaġnijim. Danas treba da budu samo zadovoljni ġto se 

Srbija bolje kotira nego u njihovo vreme, izmeĽu ostalog, i na toj Duing biznis 

listi. 

 Decentralizacija i depolitizacija, dame i gospodo, ġto se mene tiļe, bolja 

je nego u to njihovo vajno vreme, sve dok ne ļujem, sve dok ne vidim, a video 

sam svojim oļima i drģao u svojim rukama dopis koji su u svoje vreme slali 

ġkolama, kada se preporuļi da se najbolji Ľaci gimnazije u koju sam iġao poveģu 

sa nekim uspeġnim firmama, oni su svoj dopis slali ġkolama i u taj dopis stavili 

reļi, zamislite, ne oslanjajte se, ne okreĺite se na Ătrabunjanja da ĺemo mi naġe 

najsposobnijeñ, i time zavrġavam, gospodine predsedavajuĺi, Ăda ġaljemo u beli 

svet, nekome da ih poklanjamoñ. To je tada bila politika i odnosi prema Ľacima u 

ovoj zemlji i prema njihovim roditeljima i prema ġkolama. NaĽite to danas. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala. 

 Reļ ima narodni poslanik Zoran Ģivkoviĺ. 

 ZORAN ĢIVKOVIĹ: Pet zakona, veĺ su neke kolege rekle, ne baġ 

mnogo povezani u zajedniļkoj raspravi, tri prosvetna, dva koja se tiļu uprave u 

najġirem smislu reļi ï jedan se bavi, praktiļno, imovinom, da ga prevedem na 

neki razumljiviji  jezik, to je ovaj koji se bavi geoprostornim podacima, i ovaj o 

elektronskom poslovanju. Niġta novo. Znaļi, to se inaļe deġava, tako da 

dobijemo hrpu zakona, da se sve stavi u zajedniļku raspravu, verovatno najviġe 

zbog toga ġto se tako nekome prohtelo, ili  ġto je sve napisano srpskim jezikom ili  

neki od takvih razloga nas teraju da o tome raspravljamo na zajedniļkoj raspravi. 

 Mi  smo, Klub samostalnih poslanika, sa paģnjom ļitali i analizirali svih 

pet zakona. Ima tu i jednih i drugih. Ima i onih koji bi mogli da dobiju skoro 

potpunu podrġku, ima onih koji su loġi sa namerom, ima i onih koji su loġi bez 

namere. 

 Ja sam mislio da promenimo malo atmosferu pa da, evo, sada kaģem ġta 

je to dobro i da kaģem da ĺemo to da podrģimo i da ne ulazimo u one demagoġke 

doskoļice i rasprave koje su inaļe uobiļajene, naģalost, u ovom sazivu 

Parlamenta, i ne samo u ovom. Ali , naģalost, surova realnost koju diktira 



 

 

vladajuĺa veĺina me dovodi do toga da moram da komentariġem to na naļin koji 

je jedino moguĺ, a to je ï niġta vam, gospodo ministri, ne valjaju zakoni. Najgori 

su na svetu. A glavni dokaz za to je, recimo, da prvi zakon, koji se tiļe 

nacionalnog okvira kvalifikacija, ima 369 amandmana vladajuĺe stranke, 

odnosno poslanici SNS-a su napisali 369 amandmana. To znaļi da vaġ zakon ne 

valja niġta. To znaļi da ste dģabe kreļili , pisali, brisali, ġta god. To znaļi da 

nemate pojma. To znaļi ï ko vas dovede ovde? Jer evo, poslaniļka veĺina o 

vaġem radu misli da je to neġto najgore moguĺe ġto moģe da bude. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Molim vas da ne vreĽamo naġe goste ovde i 

ministra. 

 ZORAN ĢIVKOVIĹ: Nisu se oni ģalili. Smeju se obojica sa 

zadovoljstvom.  

 Kaģite predsedavajuĺem. Evo, vidi se i na snimku. 

 Znaļi, 52-53 ļlana, 369 amandmana. To znaļi da niste pogodili oko tog 

zakona ni taļku i zarez a kamoli neġto drugo, velika slova manje-viġe. To je slika 

onoga ġto mi danas imamo. To je slika o parlamentarizmu danas, to je slika o 

demokratiji , stabilokratiji  ili  nekoj drugoj dijagnozi. To je slika svega onoga ġto 

optereĺuje da Srbija bude jedna normalna zemlja. 

 Ļemu to? Zaġto to? Da bi se spreļila opozicija da da svoje primedbe na 

te zakone? Pa to je deo demokratije, to je neġto ġto se otrpi, ili  se moģda oni 

pametniji  osluġnu pa moģda ļuju i neko dobro reġenje koje moģe da popravi 

zakon. Ne, ovde treba da se pokaģe ko je jaļi. I to se pokazuje samo za 

mikrofonom, samo u kabinetu, samo u kabinetu premijera, predsednika ili  tako 

neļega. To kada treba da se ode na teren pa da se tamo izaĽe na megdan 

teroristima, puġkama, divljacima, to onda ne ide tako lako. Za to se pita prvo ï da 

li  smem da doĽem na tu teritoriju? Ali  junaļenje u smislu ï sad ĺu ja da vam 

pokaģem, samo kad ispred mene stoji 100 policajaca ili  obezbeĽenje ili  120 i 

neġto poslanika, onda smo mi ovde heroji. 

 Mislio sam da ĺete bar vas dvojica, o kojima imam miġljenje koje je viġe 

dobro nego loġe... Ja se izvinjavam ġto sam ovim ugrozio vaġ opstanak u Vladi, 

jer svaki kompliment koji dobijete ide vam na veliku ġtetu. Poġto je veĺ 

najavljena rekonstrukcija, koja ĺe da doĽe do dekonstrukcije, ja se veĺ bojim, ali 

eto, morao sam da kaģem istinu. U ovom parlamentu neko treba da kaģe i istinu. 

Znam da to nije lako i zato sam ja uzeo taj posao kao mator, kao..., kako veĺ 

dobijam neke komplimente na tu temu. 

 Ġteta je da i neki dobar napor, ministara manje-viġe, i ja sam bio 

ministar, nego saradnika ministara, bude pokvaren na ovaj naļin. Naravno da 

saradnici ministara rade 99% posla oko novog zakona i oko primene zakona; 

ministri su tu da daju politiļke smernice i to je svuda tako, u svakoj drģavi, i to 

tako treba i da bude. Komplimenti treba da budu uvek na strani saradnika, a 

naravno da odgovornost uvek treba da bude na strani ministra. To je uvek tako 



 

 

bilo. Ovde je obrnuto. Ovde je pravilo ï ako je neġto loġe, vi ste krivi , ako je 

neġto dobro, ja sam zasluģan. To mora da se promeni. 

 Imamo joġ neke loġe obiļaje. To je ï novi ministar, novi zakon. Zakon o 

udģbenicima, rekli smo, 2015. godine. Ġta se to desilo u dve godine da tako 

dramatiļno promeni? Ono objaġnjenje koje sam ļuo malopre od ministra 

prosvete nije zadovoljavajuĺe, zato ġto mislim da je bilo da je proġli  zakon bio 

loġ jer je donet na brzinu. Pa dobro, valjda postoji joġ neki razlog, na neku brzinu 

moģete da napravite neke dobre stvari, a nekada moģete da raditi jako dugo pa da 

napravite loġe stvari. To nije dobro obrazloģenje.  

 Zato bi bilo dobro da se viġe posvetimo suġtini parlamentarizma, 

demokratije, uprave, rada Vlade, rada ministara, a ne da se bavimo samo sitnom 

demagogijom, a to je ko ĺe jaļe da viļe, ko ĺe da kaģe ï vidi mene, znaġ li  ti ko 

sam ja. A to vidimo svaki dan, zato nam ne ide dobro. Moģemo da se laģemo 

meĽusobno koliko god hoĺemo o naġem napretku na Duing biznis listi, na ovoj 

listi, na onoj listi, da je dinar druga valuta u svetu, da smo mi najvaģnija drģava 

na svetu, da nas se svi plaġe. Budimo realni, izaĽimo napolje i videĺemo da to 

nije baġ tako kao ġto volimo da priļamo. 

 Bilo bi jako interesantno, ministre prosvete, da vas pitam da li  su 

poslanici SNS sa vama imali neke konsultacije, ġto je potpuno prirodno da 

ministar koji je deo vladajuĺe koalicije ima konsultacije sa vladajuĺom veĺinom 

u Parlamentu, da li  su vam oni dali neko upozorenje, neka pitanja ġto vam ne 

valja ovih 369 reġenja koja ste pogreġno stavili u vaġ predlog zakona pa oni 

moraju to da popravljaju.  

 Moģda bi bilo dobro da im to objasnite, jer onda bi odustali od tih 

amandmana ili  bi ih povukli  veĺ danas, a ne da ih povuku tek neki dan kad doĽe 

pred dan za glasanje ili  je to jedna zajedniļka loġa operetska predstava, najgora, u 

kojoj treba da se igramo demokratije, da se igramo procedure i da od neļega ġto 

se lepo zove demokratija, i ġto ima i dugu istoriju, ne baġ u Srbiji ali na ovom 

kontinentu da, da od toga pravimo demokraturu. Demokratura je karikatura 

demokratije, i to je ono ġto se deġava ovde.  

 Ja vas pozivam da ne uļestvujete u tome. Pozivam vas da povuļete 

zakone. Ako vladajuĺa stranka preko svojih poslanika ima 369 primedbi na vaġ 

zakon, neġto nije u redu, ili  vaġ zakon ili  ti poslanici. I jedno i drugo su razlog da 

se povuļe zakon. Ako ne valja zakon, zato ġto je loġ; ako ne valjaju poslanici, 

zato ġto je loġe dobar zakon staviti pred loġe poslanike. Mislim da je to dobro.  

 Nadam se da ĺete vas dvojica preģiveti ovu rekonstrukciju Vlade u 

smislu mandata, da ĺemo uskoro imati dobre preporuke, dobre ponude zakona, 

naravno, koje ĺe vaġi saradnici da vam ponude, da ĺete imati viġe razumevanja i 

viġe duha, demokratije nego ġto je to inaļe uobiļajeno u poslednjih pet-ġest 

godina, jer bez toga nijedan od ovih zakona neĺe moĺi da bude sproveden na 

valjan naļin.  



 

 

 Tu dolazimo do suġtinskog problema naġeg druġtva. Desi se nekad i da 

bude dobar predlog zakona. Boga mi, desi se relativno ļesto, 30% zakona u 

ovom sazivu je bilo. To su zakoni koji su okej. Nekih joġ 30% bi uz dobru 

doradu mogli da budu dobri, 30% su potpuno besmisleni. Znaļi, od tih 60% bi 

bilo jako dobro da smo mi za, koliko trajemo, godinu, godinu i po dana uspeli da 

donesemo 60% zakona koji su dobri i sprovodivi. Ali  ovde su nesprovodivi. Tu 

imamo puno primera za to.  

 Neki koji dobro ļuju, bar izgledaju da dobro ļuju, trebalo bi da nauļe da 

ne dobacuju kad kolega priļa.  

 (Srbislav Filipoviĺ: Ti si sluļaj, a ne kolega.) 

 Hoĺete li  da mi date uslove da govorim ili  i vi ne ļujete? 

 PREDSEDAVAJUĹI: Samo nastavite. 

 ZORAN ĢIVKOVIĹ: Ne, ne mogu, smetaju mi. Omoguĺite mi.  

 Prema tome, zakoni se donose da bi se sprovodili. Kakva su naġa 

iskustva sa tim? Evo, imali smo par godina mitingovanje ovde. Znaļi, to je bila 

revija pohvala o tome da ĺe neki zakon o ozakonjenju, koji ima neke veze sa 

ovim poslednjim zakonom, da donese velike promene kod nas, da ĺe dva miliona 

bespravnih objekata biti dovedeno u red, da ĺe to sve da se sredi. Danas imamo 

500.000 bespravnih objekata viġe nego ġto smo ih imali pre dve godine. Pravno 

utemeljeni objekat koji je uraĽen po svim propisima je retkost u Srbiji, a retkost 

je zato ġto ljudi koji rade po zakonu i u oblasti stanogradnje i u oblasti bilo koje 

izgradnje imaju probleme. Njima je teġko, to dugo traje, to puno koġta. Naprosto 

ljudi gledaju pa kaģu ï ġta to radiġ, bre, radiġ po zakonu, otkad se to radi po 

zakonu u ovoj drģavi? To je straġno.  

 Imamo ovaj predlog zakona o nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih 

podataka. Ovaj zakon je napisan sa dobrom namerom, nema sumnje, ali je loġe 

ispao. Zaġto? Zato ġto se u doradi, u finalnoj verziji doġlo, to ĺe moja koleginica 

Sonja da govori opġirno i pozvanije nego ja, ali samo naļelno, zato ġto je to 

prepisan zakon sa evropskim pravilima, pravilima EU, ali prepisan na naļin tako 

da se zadrģi ovo stanje bezvlaġĺa. Taj zakon je nesprovodiv, pre svega zbog toga 

ġto on zavisi od podataka koji su zateļeni na terenu i u knjigama.  

 Kakve oni veze imaju sa realnim stanjem? Da li  bilo ko ovde od 

prisutnih, ne pitam ministre nego njihove saradnike, moģe da kaģe da to ġto piġe 

u zemljiġnim knjigama, bilo gde u Srbiji, odgovara aktuelnom stanju, odnosno 

realnom stanju sa viġe od 50% u bilo kom gradu? Mogu da govorim ono ġto 

pamtim. Jedno 100 bespravno izgraĽenih objekata u poslednjih par godina, a da 

ne priļam o onome ġto je bespravno graĽeno u 20-ak, 30-ak godina i nije uraĽeno 

niġta. Od paġnjaka koji su u centru grada, i to je isto, od toga da imate masu 

legalizacija koje su uraĽene u poslednjih 15-20 godina ali i dalje nisu upisane u 

zemljiġne knjige, da su katastri praktiļno kao jedna biblioteka u koju je uġla neka 

horda pijanih, nepismenih, istumbala sve ģivo, pa pola odnela, pola donela.  



 

 

 Da li  bilo ko od graĽana Srbije moģe sa sigurnoġĺu, kada ode u katastar, 

da zna da ono ġto njega interesuje tamo odgovara istini? Znam po svom primeru, 

pa znam po iskustvima svojih prijatelja, poznanika, graĽana koji mi se javljaju da 

je toé Katastar je neġto, ima jedna poslovica ï moģe da bude, ali ne mora da 

znaļi. Sa pravilnim akcentom. To je neġto ġto moģda jeste, moģda nije, i to pravi 

ogromne probleme. Hajde prvo da zavrġimo taj deo, a onda ĺemo lako da 

sprovodimo dobre zakone ako su napisani sa dobrom namerom.  

 Imamo joġ puno zakona koji su napisani sa dobrim namerama, ļini mi se, 

ali koji se ne primenjuju dobro, odnosno to sprovoĽenje je jako loġe. Imamo 

Zakon o izgradnji gde je kriviļno delo ako poļnete da zidate neġto bez dozvole 

za gradnju. Imamo, stalno ponavljam, Nebojġinu 8a, ĂBeograd na vodiñ, koji je 

isto bespravna gradnja, pa je pred beogradske izbore poļela gradnja, koliko sam 

shvatio, autobuske stanice na Novom Beogradu, pored buvlje pijace. Nula 

dozvola. Znaļi, nema dozvola ni za ġta, za bilo ġta ġto ima bilo kakve veze sa 

projektovanjem ili  gradnjom, taj objekat koji je zapoļet, a posle kaģu nije stanica 

nego parking; ni za parking nema dozvola.  

 Hajde malo da se bavimo sprovoĽenjem onoga ġto je moguĺe. Imamo 

zakon, ne set, nego grupu zakona koja definiġe izbore, medije, predstavljanje 

kandidata, pravila izbora. Gde se to sprovodi? Gde u zakonu piġe da imate crne 

dģipove sa tamnim staklima bez tablica kao deo izbornog procesa? Gde imate da 

vas upisuje neko, da udara recke da li  ste doġli  i da li  ste glasali? Gde imate u 

Poslovniku da neko ko sedi na sednici Skupġtine moģe da vreĽa svog kolegu bez 

osnova a da se predsedavajuĺi pravi da to ne ļuje? 

 (Srbislav Filipoviĺ: Tebe niko ne sluġa.) 

 Evo sad joġ jednom, i joġ se pravi da razume ġta ja priļam. 

 (Srbislav Filipoviĺ: Joġ jednom ĺeġ da dobijeġ.) 

 Gde se to naġlo? Gde se to uļilo? Priļamo o prosvetnim zakonima, o 

digitalnim udģbenicima. Gde se to uļi da doĽete kao narodni poslanik i da 

vreĽate istinu? Pre svega vreĽate ljude koji su greġkom glasali za vas. 

 Zato, dragi ministri, joġ jednom, sa ģeljom da ostanete u ovoj Vladi i 

dalje i sa ģeljom da vaġi saradnici dobiju viġe prilike da vam predlaģu dobra 

zakonska reġenja koja ĺete vi podrģati, i sa ģeljom da, bar dok traje ovaj mandat, 

imate manje problema sa poslaniļkom grupom koja bi trebalo da vam da podrġku 

a ne da vam piġe 369 amandmana kao da ste pogreġili  i font i veliļinu slova a 

kamoli suġtinu zakona, a da graĽani Srbije uskoro doĽu do toga da imaju vlast 

koja ĺe poġtovati zakone, koja ĺe znati gde su granice drģave u kojoj se nalazi, 

koja ĺe znati kojim jezikom se govori u toj drģavi, koja ĺe znati da li  je njihov 

koalicioni partner terorista ili  nije, koja ĺe znati gde i za ġta i ko je kada koliko 

prodao, koja ĺe imati vlast koja neĺe da se potuca u pola noĺi od knjiģare do 

kafane koja je zatvorena, nego da ima vlast koja ĺe da radi svoj posao na valjan 

naļin.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala.  



 

 

 Povreda Poslovnika, Aleksandar Martinoviĺ.  

 Izvolite, kolega Martinoviĺu.  

 ALEKSANDAR MARTINOVIĹ: Ļlan 107, gospodine Marinkoviĺu. 

 Buduĺi da je Zoran Ģivkoviĺ rekao da treba govoriti istinu, evo ja ĺu 

sada reĺi istinu: Zoran Ģivkoviĺ je idiot; Zoran Ģivkoviĺ je kreten.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Kolega Martinoviĺu, kao ġto sam i njega zamolio 

malopre, molim vas samo da ne izlazimo sa takvom terminologijom.  

 ALEKSANDAR MARTINOVIĹ: Slobodno mi izrecite opomenu.  

 Dakle, samo idiot i samo kreten moģe da se raduje onome ġto se juļe 

dogodilo Marku ņuriĺu i da likuje danas u Narodnoj skupġtini zato ġto su 

ġiptarski teroristi juļe tukli , muļili  i na najgori moguĺi naļin vreĽali Marka 

ņuriĺa, visokog zvaniļnika Vlade Republike Srbije. Samo idiot, samo kreten 

moģe da se raduje kada neko radi protiv interesa njegove sopstvene drģave, 

naravno, pod uslovom da on Srbiju doģivljava kao svoju drģavu.  

 Samo idiot i samo kreten moģe da doĽe u Narodnu skupġtinu i da nama 

spoļitava odnos prema Kosovu i Metohiji , a ja da podsetim tog idiota i tog 

kretena, kada je dolazio na vlast 2000. godine sa mitraljezima, kada je upadao u 

Narodnu skupġtinu, rekao je da je Kosovo i Metohija demokratsko pitanje. Ne 

drģavno, ne politiļko, ne nacionalno pitanje, nego demokratsko pitanje i, kada 

on, idiot i kreten, doĽe na vlast, on ĺe sa istim takvim svojim idiotima i 

kretenima koje je doveo na vlast 2000. godine da reġi pitanje Kosova i Metohije. 

Kako ga je reġio? Tako ġto su pustili  2.000 ġiptarskih bandita iz srpskih zatvora, 

koji su 2004. godine izvrġili  pogrom nad srpskim narodom na Kosovu i Metohiji  

i ti isti su ga juļe tukli , vukli  za kravatu, vukli  ga po ulici, pljuvali, vikali mu 

ĂAlahu akbar!ñ, pretili  klanjem, i idiot i kreten se danas tome raduje.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala.  

 Kolega Martinoviĺu, smatram da nisam povredio Poslovnik.  

 (Zoran Ģivkoviĺ: Povreda Poslovnika.) 

 Na neki naļin mogu i da shvatim vaġu burniju reakciju, ali, naravno, uz 

to da se ne slaģem sa terminologijom koju ste koristili . Tako da, u interesu toga 

da nastavimo sednicu na jedan bolji naļin i u duhu ovih predloga zakona koje 

imamo danas na dnevnom redu, odreĽujem pauzu od dva minuta da se malo 

smire strasti u Parlamentu.  

 (Posle pauze.) 

 PREDSEDAVAJUĹI (Vladimir Marinkoviĺ): Nastavljamo sa sednicom.  

 (Zoran Ģivkoviĺ: Povreda Poslovnika.) 

 Posle pauze nema povrede Poslovnika.  

 Dijana Vukomanoviĺ ima reļ. 

 Molim vas sve da smirimo strasti i da nastavimo. Sednica je bila stvarno 

dobra i korektna. Nema razloga, pogotovo u ovom trenutku za naġu drģavu, da se 

na bilo koji naļin svaĽamo i vreĽamo. 

 Izvolite, koleginice Vukomanoviĺ. 



 

 

 Hvala svima.  

 DIJANA VUKOMANOVIĹ: Zahvaljujem se, predsedavajuĺi. 

 Poġtovani ministri, poġtovane koleginice i kolege narodni poslanici, ja 

bih ģelela poļetak svoje diskusije da zapoļnem citatom. Sledeĺi primer ministra 

Ruģiĺa koji je takoĽe ļitao obrazloģenje zakona koji je uputio u proceduru u 

Skupġtini, ja ĺu, doduġe, ļitati obrazloģenje koje se odnosi na zakon o 

udģbenicima. Ne zbog vas ï ja znam da, ministre, to vrlo dobro znate ï nego 

zbog graĽana.  

 Naime, pred poslanicima se naġao Predlog zakona sa sledeĺim 

obrazloģenjem, govorim o ministarstvu gospodina Ġarļeviĺa ï nakon nepune dve 

godine primene, analize i sagledavanja efekata doġlo se do zakljuļaka da pojedini 

instituti i propisana reġenja ne korespondiraju sa postojeĺim kapacitetima 

institucija nadleģnih za sprovoĽenje zakona, da odreĽene pravne institute nije 

moguĺe ostvariti u praksi, da su propisane procedure sloģene, neefikasne i 

dugotrajne, te da je potrebno odreĽena reġenja precizirati, pojedine institute 

ukinuti, te celishodnijim reġenjima urediti nadleģnost organa i rokove, upodobiti 

zahtevima procesne ekonomije. 

 Klj uļne su ove tri reļi ï zahtevi procesne ekonomije. Dakle, ja kao 

poslanik mogu da konstatujem da je doġlo do kapitulacije jednog ministarstva i 

jednog ministra pred realnoġĺu u Srbiji, odnosno da su institucije sistema 

kapitulirale pred zahtevima procesne ekonomije. 

 Naime, ģelim da podsetim na reļi vaġeg uvaģenog prethodnika, ministra 

Verbiĺa, koji je takoĽe pokleknuo kada je uputio Predlog zakona o udģbenicima 

2015. godine u skupġtinsku proceduru i kada je on 15. maja 2015. godine izjavio 

o Predlogu zakona o udģbenicima, reļi ministra Verbiĺa objavljene u ĂBlicuñ ï 

povlaļimo zakon u ovom trenutku, ne zato ġto bilo ko podleģe pritisku, pritisaka 

takvih nije bilo, mi se suoļavamo sa lobiranjem, jer neki od lobista samo ġto ne 

iskaļu iz friģidera kada radimo, i pojasnio je ministar da su neki od lobista 

izdavaļi. 

 Sada vas pitam, ministre, u jednom demokratskom dijalogu da li  se ovaj 

zakon koji je ministar Verbiĺ naposletku i uputio u proceduru, koji smo mi 

usvojili 2015. godine, i gde vi sada u obrazloģenju konstatujete da institucije nisu 

izdrģale pritisak tih odredbi, da li  je bilo moģda i u vaġoj odluci da nekoliko 

nedelja pred rekonstrukciju Vlade vi hrabro istupate kao jedini ministar koji kaģe 

da njegov resor i institucije koje su u njegovoj ingerenciji  jednostavno ne 

odgovaraju zahtevima, kako ovde piġe, procesne ekonomije. 

 Ministre, zaista mogu da razumem da vaġe ģivotno iskustvo, da vaġe 

profesionalno iskustvo u sferi obrazovanja ima jedan, da tako kaģem, svetonazor 

koji znanje posmatra kao robu, kao robu na trģiġtu znanja i obrazovanja, ali zaista 

mislim da su odredbama ovog zakona u svim obrazloģenjima zaista izlazile u 

susret moĺnom lobiju, da to tako nazovem. U mnogim zemljama sveta je 



 

 

lobiranje skroz legitimno. Kod nas, naģalost, ne postoji zakon o lobiranju i to bi 

trebalo moģda zakonski da se uredi. 

 Da li  ste vi imali pritisak, ja vas otvoreno pitam, od izdavaļkog, da tako 

kaģem, lobija, ako je taļan podatak, oko 79 izdavaļkih kuĺa, da se derogiraju 

odredbe joġ uvek vaģeĺeg zakona i da vi uputite skroz novi zakon? Naime, tu 

postoji mnogo, mnogo obrazloģenja izbrisanih iz vaģeĺeg zakona, dosta odredbi 

koje zaista ne idu u korist kuĺnog budģeta Ľaka i njihovih roditelja nego idu u 

korist opstanka na trģiġtu profitabilnih izdavaļkih kuĺa. Naravno, moja saznanja 

nisu u toj meri uporediva sa vaġim saznanjima, ali zaista, ako vi briġete kriterijum 

maksimalne maloprodajne cene, ako vi u obrazloģenju zakona govorite o 

proseļnoj marģi izdavaļa, a ne govorite o tome da se drastiļno smanjio broj Ľaka 

koji u Srbiji prima besplatne udģbenike... Tu je prisutan moj kolega poslanik, 

takoĽe bivġi ministar obrazovanja, koji je 2012. godine izneo podatak da 303.000 

Ľaka prima besplatne udģbenike, a 2017. i 2018. ġkolske godine taj broj se 

smanjio na 86.000, mada su skoro pribliģna budģetska sredstva, ranije je dato 750 

miliona za 303.000 a 571 milion budģetskih sredstava za ovih 86.000 Ľaka. 

 Dakle, hoĺu reĺi da se ovim zakonom sistemski uruġava ustavno pravo 

dece na besplatno obrazovanje, da je usled restriktivnih mera ġtednje budģet 

roditelja izuzetno optereĺen, da se daje prioritet zakonima trģiġta, zakonima 

privatnih izdavaļkih kuĺa i da jednostavno mi sistemski uvodimo zakone 

ekonomije kao mnogo vaģnije od onog ġto treba da je strateġki cilj  Srbije, a to je 

obrazovanje, ulaganje u naġe najobrazovanije kadrove. 

 Ne mogu da se ne osvrnem, kad govorim o setu zakona koji ste vi uputili  

u proceduru, na one podatke koje je izneo kolega Vladimir Greļiĺ, da je za 

30.000 mladih ljudi, izuzetno obrazovanih kadrova koji su otiġli  iz zemlje, 

uglavnom Evropu i Severnu Ameriku, Srbija izgubila odnosno poklonila tim 

zemljama devet milijardi evra. To je ogromna, nenadoknadiva suma. Ako se mi 

ovako ponaġamo prema osnovcima, njihovim roditeljima, da im i osnovno 

obrazovanje, srednjoġkolsko obrazovanje izuzetno oteģavamo, izlazimo u susret 

ekonomskom profitu, procesnoj ekonomiji, kako je ovde navedeno, mi strateġki 

odustajemo od onoga ġto je proklamovano isto kao cilj  ove Vlade, a to je 

poveĺanje nataliteta i zadrģavanje omladine. 

 Vi  znate da je na toj listi Svetskog ekonomskog foruma Srbija skoro na 

dnu liste da zadrģi i da privuļe nove talante. Navela sam ovu cifru koju je 

profesor Greļiĺ naveo, da je Srbija poklonila devet milijardi ekonomski 

najrazvijenijim zemljama zato ġto je dopustila takav odliv mozgova. Pre dve 

decenije podaci koje je Greļiĺ navodi kaģu da je oko 2% mladih ljudi odlazilo iz 

Srbije, a sad veĺ 15% mladih obrazovanih kadrova. Znaļi, to su nenadoknadivi 

gubici.  

 Iz tih razloga naġa poslaniļka grupa nikako ne moģe da da zeleno svetlo 

ovakvom neoliberalnom, da tako kaģem, ali ne iz ideoloġkih razloga, iz razloga 

uopġte opstanka i prava dece na obrazovanje. Ako vi na ovaj naļin razmiġljate i 



 

 

rukovodite Ministarstvom, na kraju ĺe biti ona krilatica ï koliko para, toliko 

obrazovanja. Znaļi, koliko roditelji mogu da ulaģu novca u kupovinu udģbenika, 

u obrazovanje svoje dece, oni ĺe toliko biti obrazovani, ġto je zaista 

degradirajuĺe i suprotno konvencijama o pravu deteta, suprotno je Ustavu naġe 

zemlje, jer sva deca treba da imaju besplatno obrazovanje. To je proklamovani 

cilj .  

 Znam da postoje teġkoĺe, ali zato mi istovremeno, kada usvajamo ovaj 

zakon o sistemu kvalifikacija... Isto tako morate onda i u nekom obrazloģenju 

reĺi da, bez obzira na to ġto uvodimo tu gradaciju, ġto ulazimo u Evropski sistem 

kvalifikacija, isto tako je ļinjenica da naġi najobrazovaniji kadrovi, 

elektroinģenjeri, lekari, maġinski inģenjeri, IT struļnjaci, iz informacionih 

tehnologija najviġe odlazi iz zemlje. Ova Vlada u kojoj ste vi ministar daje 

subvencije ekonomski jakim privrednicima iz Nemaļke, mislim na 

ĂKontinentalñ, koji dobijaju subvencije 19.000 evra po zaposlenom, ļak i da 

zapoġljavaju naġe struļnjake, ali neġto se strateġki mnogo greġi. Vi  ovim 

zakonom ne reġavate samo problem udģbenika, vi ovim zakonom postavljate 

celoģivotnu barijeru za one mlade ljude koje sistemom, opet, dualnog 

obrazovanja uvodite u sistem okrutnog darvinistiļkog trģiġta u 15. godini ģivota, 

pa ĺe oni do penzije, narednih 50 godina, do recimo 65. godine ģivota biti na 

ovakvom okrutnom neoliberalnom kapitalistiļkom trģiġtu gde ĺe zakon procesne 

ekonomije koju vi pominjete prosto vaģiti za sve.  

 To je zaista neġto ġto je velika nepravda i zaista vam se divim... Izvinite 

ġto si dajem slobodu da vam delim savet, ali zaista se divim vaġoj hrabrosti da 

ovakvim priznanjem poraza i kapitulacije resora u primeni zakona koje je ova 

vladajuĺa veĺina pod istim kiġobranom donela, vi govorite da je zakon 

kapitulirao i da mora da se donese novi zakon koji ĺe izaĺi u susret procesnoj 

ekonomiji. 

 Joġ imam vremena da se osvrnem na drugi set zakona, koji je predoļio 

ministar Ruģiĺ, koji se tiļe uvoĽenja sistema elektronske uprave, koji je na tragu 

obeĺanja i one kljuļne reļi u ekspozeu sadaġnje predsednice Vlade, Ane Brnabiĺ, 

da je dugoroļni strateġki cilj  digitalizacija Srbije. 

 Neĺu se osvrtati na jeziļke nedoumice, mada dolazim u iskuġenje da 

proļitam isto tako neġto iz obrazloģenja, ali rekla bih, ono ġto meni nedostaje i 

ġto zaista vidim kao jedan legitiman cilj  jeste da se forsira digitalizacija u zemlji  

u kojoj ni vodosnabdevanje ni kanalizacija joġ uvek nisu na nivou kvaliteta 

ģivota dostojnog ļoveka. Ovde ste u obrazloģenju naveli dovoljno kriterijuma na 

osnovu kojih isto vaġ dosadaġnji rad kao ministra moģe da se vrednuje. Evo, u 

obrazloģenju je naveden podatak da sve matiļne knjige treba do kraja 2017. 

godine da budu prevedene u elektronsku formu i pohranjene u vaġem 

ministarstvu konkretno pitanje, konkretno pitanje ï da li  je taj cilj  ispunjen? 

 Dakle, ovaj zakon o elektronskoj upravi zaista zvuļi kao jedan spisak 

lepih ģelja. Navodite uzorne primere Crne Gore, koja ima sliļan zakon, navodite 



 

 

primere visokorazvijenih zemalja, SAD, Italije, Nemaļke, ali vi jako dobro znate 

koliko je joġ mnogo domaĺinstava, da tako kaģem, elektronski nepismeno. 

Prosto, ta digitalizacija je na dugom ġtapu, a vi, ministre, zaista morate, pogotovo 

isto u ovim okolnostima rekonstrukcije Vlade, da kaģete dokle se stiglo, ļime ste 

zadovoljni, jer vi ovde navodite primere da postoje zaista ozbiljni problemi i u 

vaġem resoru. 

 Evo, u obrazloģenju se kaģe da se razvoj elektronske uprave u Republici 

Srbiji, pored brojnih strateġkih dokumenata, odvija uglavnom stihijski, 

nestandardizovano i bez kontrole na centralnom republiļkom nivou. Pa ġta je vaġ 

zadatak kao ministra drģavne uprave i lokalne samouprave ako ne da uspostavite 

tu kontrolu? 

 Poġto se osmehujete, moram vam dati kompliment da ste odgovorili na 

moje poslaniļko pitanje; dali ste podatke o broju upisanih i brisanih iz 

jedinstvenog biraļkog spiska. Dakle, ima tu mesta da vas kao poslanica i 

pohvalim, ali zaista mislim da moramo da se uozbiljimo, da svi naġi zakoni ne 

budu spisak lepih ģelja, nego jednostavno da kaģemo graĽanima ġta je ostvarivo, 

ġta nije ostvarivo i gde idemo. 

 Ģao mi je ġto ministarka Mihajloviĺ takoĽe nije prisutna. Evo, kaģe moj 

kolega ņorĽe Vukadinoviĺ da je svima ģao, pogotovo nekim poslanicima SNS, u 

stvari jednom koji je rekao da ĺe dati ostavku ako ona bude ministar i dalje, ali 

evo, demonstriram ģensku solidarnost i nadam se da ĺe ostati u Vladi, ako ni 

zbog ļega drugog onda zbog Zakona o rodnoj ravnopravnosti. 

 Isto tako da kaģem da je ovaj proces rekonstrukcije, kontinuiranih izbora 

ove Vlade zaista oteģan na taj naļin, to se upravo vidi u ovom zakonu o 

geopodacima, gde jednostavno nedostaje neko mesto za Ministarstvo zaġtite 

ģivotne sredine. Znaļi, svi su ovde pomenuti samo ne Ministarstvo zaġtite 

ģivotne sredine, a ako ļitate zakon, videĺete u ļlanu 10 da bi upravo masa 

podataka koji ĺe biti prikupljeni trebalo da pripadaju resornom Ministarstvu 

zaġtite ģivotne sredine. 

 Hoĺu da kaģem da Srbija, i vi kao Vlada i mi kao poslanici gledamo u 

21. vek. Mi  smo svesni koliko je Evropa odmakla, da ne idem u neke druge 

repere, da ne pominjem, ali zaista moramo da preuzmemo odgovornost i da 

kaģemo... Ne na ovaj drastiļan naļin na koji je to uļinio Ġarļeviĺ; ja se divim 

njegovoj politiļkoj hrabrosti, ili  moģda neiskustvu, da jednostavno derogira 

zakon tako ġto kaģe ï nisam mogao, institucije ne mogu da odgovore zahtevima 

aktuelnog zakona i zato uvlaļim novi. Jednostavno, moramo da preuzmemo 

odgovornost i neka to onda bude tema, da se o tome raspravlja u Skupġtini. Hvala 

vam na paģnji. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala, koleginice Vukomanoviĺ. 

 Pre nego ġto dam reļ ministru Ġarļeviĺu, u skladu sa ļlanom 109 

Poslovnika, izriļem opomenu kolegi dr Aleksandru Martinoviĺu. To nisam 



 

 

uradio malopre iz ļisto taktiļkih razloga, da bismo nastavili u demokratskom 

duhu ovu sednicu, kako je to rasprava i nalagala od samog poļetka.  

 Ministre Ġarļeviĺu, izvolite. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Ne bih ja ovde odgovarao liļno, mada sam 

dobio mnogo saveta i postao pametniji  veĺ, evo, posle ovog vaġeg obraĺanja. 

 Ne znam kakve su vaġe skrivene ambicije, ali reĺi ĺu vam da 

obrazovanje koġta, i u Engleskoj i u Americi i u Srbiji, i da smo mi u budģetu 

budģetirali velike pare za ono ġto se zove besplatno. Znaļi, neko je platio porez, 

neko je iz tog poreza transponovao sredstva u budģetu za prosvetu i to sve ima 

svoju cenu.  

 Da ne bih citirao ljude iz ġtampe, ne samo iz Srbije, odlaze iz svih 

evropskih zemalja mladi ljudi. Mislim da smo mi za godinu dana uspeli da 

proizvedemo viġe IT struļnjaka nego nekoliko godina unazad, da dizajniramo 

sistem koji je odrģiv, da imamo prvi u svetu model programiranja uļenja u petom 

razredu, da su gimnazije od proġle godine u pilotu a od ove godine u velikom 

kapacitetu nadareni za informatiku, 765 novih budģetskih mesta za IT na 

fakultetima ġirom Srbije. I to je samo poļetak. Znaļi da, Vlada radi na tome, zna 

taj problem, imaju ga mnoge bogatije zemlje. IT struļnjak ĺe otiĺi za tri-ļetiri  

hiljade evra u Irsku ļak pre iz Hrvatske, MaĽarske i mnogih drugih zemalja. I to 

znate. I to piġe u novinama.   

 Kada je u pitanju, ovo ġto vi kaģete, nekakav sukob, pa kako moģe da 

bude sada korupcija kada smo ukinuli  cenzus? On je stvarao korupciju. Kako 

moģe da bude kad smo uveli digitalne? Znate li  koliko koġta izrada digitalnog? 

Pa nijedan izdavaļ se ne raduje digitalnom udģbeniku jer je mnogo jeftinije da 

napravi ġtampani i da on bolje zaradi. Pitajte ozbiljne kompanije u Nemaļkoj, 

bilo gde, zaġto mnoge evropske zemlje gde postoje monopoli ne idu na digitalne. 

E u tome sam hrabar, a ne za ovo. Briga mene da li  ĺu da budem ministar, ko da 

sam se rodio u tome, znate. Mene to nije interesovalo ni u prvom sazivu, ni sada, 

niti me reļ rekonstrukcija posebno zanima. Ja ĺu svoj posao da radim ļasno, 

poġteno, od srca, za dobrobit mladih, ako znam, a neka neko drugi proceni. 

Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala, ministre Ġarļeviĺu. 

 Reļ ima ministar Branko Ruģiĺ.  

 BRANKO RUĢIĹ: Zaista ģelim da se zahvalim na ovoj nadahnutoj 

diskusiji. Samo zbog nekih detalja, prosto da ukaģem na ļinjenice. 

 Mislim da veĺina graĽanki i graĽana Srbije nije za to da se vraĺamo u 

kameno doba. Mislim da su takoĽe veoma zainteresovani da ģive u jednom 

modernom vremenu. Digitalizacija jeste jedan od prioriteta Vlade Republike 

Srbije, ali to nije samo i iskljuļivo tehniļko-tehnoloġki proces, to je i druġtveni 

proces par ekselans. Mislim da je to vaģno da imamo u vidu kada govorimo o 

tom procesu.  



 

 

 Ġto se tiļe prepisa matiļnih knjiga u elektronski oblik, 98% je taj posao 

zavrġen. To je odgovor na vaġe pitanje. 

 Ġto se tiļe navodne manjkavosti zakona o kome ste govorili gde se ne 

pominje ģivotna sredina, pogledajte ļlan 5 i pogledajte uopġte odredbe samog 

zakona i videĺete da se praktiļno polovina odredbi odnosi upravo na ģivotnu 

sredinu.  

 Ģelim da odgovorim promptno, da ne bi bilo nekih nedoumica. Dakle, 

sve ovo ġto ste pitali, ja sam vas, eto, udostojio odgovora. Hvala vam. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hvala, ministre Ruģiĺu. 

 Poġtovani narodni poslanici, u skladu sa ļlanom 87 stav 1 Poslovnika 

Narodne skupġtine, sada odreĽujem pauzu u trajanju od jednog ļasa. Sa radom 

nastavljamo u 15.00 ļasova. Hvala. 

 

 (Posle pauze ï 15.00)  

 

 PREDSEDAVAJUĹI (Veroljub Arsiĺ): Dame i gospodo narodni 

poslanici, nastavljamo sa danaġnjim radom. 

 Da li  joġ neko od predsednika poslaniļkih grupa ili  ovlaġĺenih 

predstavnika ģeli da se prijavi za reļ? (Da.) 

 Reļ ima narodni poslanik Branka Stamenkoviĺ.  

 Izvolite. 

 BRANKA STAMENKOVIĹ: Hvala. 

 Evo joġ jedna objedinjena rasprava o zakonima koji meĽusobno nisu ni 

uslovljeni ni povezani. Oseĺam obavezu da to, poput svih mojih kolega iz 

opozicije, ponovim. To, naravno, nije do naġih gostiju iz Vlade, ne odluļuju oni 

o tome, ali svejedno bih volela da ļujem i od jednog i od drugog ministra, ako je 

ikako moguĺe, da li  oni vide neku uslovljenost i povezanost ovih zakona. 

Pokuġala sam da je vidim i jedino sam doġla do toga da moģda prosvetna 

inspekcija geoprostorno razmeġta udģbenike unutar unutar nacionalnog okvira 

kvalifikacija.  

 Ne vidim apsolutno nikakvu uslovljenost i povezanost, a otima nam se 

vreme. Nemoguĺe je u 20 minuta osvrnuti se kvalitetno na sve ove zakone, tako 

da su poslanici prinuĽeni praktiļno da izaberu jedan i da se njime detaljno bave u 

nadi da ĺe predlagaļi zakona razmisliti dublje o nekoj argumentaciji  kada je reļ o 

predlozima za eventualno neke promene u tim predlozima zakona. 

 Fokusiraĺu se, naravno, na zakon o udģbenicima, ako ostane neġto malo 

vremena onda i na nacionalni okvir kvalifikacija. Kada je reļ o zakonu o 

udģbenicima, poļela bih tamo gde smo se jesenas u stvari raziġli  i zavrġili , a to su 

besplatni udģbenici. Podsetiĺu javnost, ministar zna, njega ne moramo podseĺati, 

da je Poslaniļka grupa Dosta je bilo imala seriju amandmana u dva navrata 

kojima smo pokuġali da nametnemo temu vaģnosti besplatnih udģbenika. Mislim 

da smo donekle i uspeli u tome, da se dosta u javnosti o tome poļelo priļati. 



 

 

Mislim da se i u Ministarstvu viġe o tome razmiġlja nego ġto se ranije razmiġljalo, 

ali mi i dalje nemamo zakonsko reġenje koje ĺe garantovati da sva deca u 

Republici Srbiji imaju besplatne udģbenike. 

 Ovaj put nisam podnosila seriju amandmana, podnela sam jedan jedini 

vezano za besplatne udģbenike i to tamo gde je i predviĽeno unutar zakona, jer u 

ovom zakonu sad postoji jedan ļlan koji kaģe da Vlada moģe da odvoji sredstva 

za nabavku besplatnih udģbenika i da ĺe svake godine da vidi koji ĺe to iznos 

biti, da li  za sve udģbenike ili  za samo odreĽenu koliļinu. Ģelim da se nadam da 

ĺemo mi vrlo brzo tu odredbu zakona poļeti da koristimo tako da Vlada donosi 

odluku da nabavljamo besplatne udģbenike za svu decu, a ne samo za onu koja su 

iz nekih najugroģenijih porodica. 

 Kada je reļ o zakonu o udģbenicima, ģelim da se osvrnem na reġenja 

koja se tiļu izbora udģbenika i kvaliteta tih udģbenika. Kad sam ja iġla u ġkolu, 

postojao je jedan jedini set udģbenika, jedan jedini Zavod za udģbenike koji je to 

izdavao i onda su se udģbenici nasleĽivali. To je bilo i povoljnije i jeftinije i za 

porodice sa viġe dece i to je bio jako jednostavan sistem. Kvalitet tih udģbenika 

je bio grozan, seĺam se tih udģbenika, tu jednostavno niste mogli neke delove ni 

da razumete ġta je pisac hteo da kaģe.  

 Mi  smo, koliko znamo, u naġoj reformi ġkolstva iġli  na reġenje da se 

proġiri  moguĺnost, da svi ġtampaju udģbenike ne bi li  to podiglo kvalitet 

udģbenika. To je jedna hvale vredna ideja, zato ġto trģiġte ume da reguliġe da za 

onim udģbenicima koji su kvalitetni vlada velika potraģnja i da oni izbiju u prvi 

plan.  

 To bi sve bilo u redu da smo mi ostavili trģiġte da ono samo radi i da ti 

kvalitetni udģbenici jednostavno sami isplivaju, meĽutim ne, drģava je morala da 

interveniġe i da se umeġa u taj proces.  

 Naļin na koji se drģava meġa u proces izbora udģbenika stvara velike 

probleme roditeljima u ġkoli. Daĺu vam primer, jer imam dete u osnovnoj ġkoli. 

Znaļi, u teoriji svaki nastavnik moģe da izabere udģbenik po kome ĺe da radi, a u 

praksi ne moģe. U praksi nastavnik ne bira udģbenik, ġkola bira udģbenik. Imate 

onda situaciju da nastavnik zavrġi sa udģbenikom koji nije ģeleo i traģi od dece 

da kupe drugi udģbenik ili , poġto je to zabranjeno pa se neki nastavnici i plaġe to 

da rade, imate kreativne verzije iste stvari kao ġto je, na primer, da nastavnica 

hemije ģeli deci da predoļi da postoji 29 hemijskih instrumenata ali udģbenik po 

kome je prisiljena da radi ima samo sedam. Onda ona prekopira 29 tih 

instrumenata iz nekog drugog udģbenika pa moli decu da oni kopiraju to dalje i 

da nose kuĺi i onda prepisuju i crtaju 29 u svoju svesku jer ona nema udģbenik 

koji je ģelela i po kome je ģelela da radi.  

 Ovo je samo jedan primer ġta se deġava u praksi kada ne dajete potpunu 

slobodu nastavnicima da stvarno mogu da izaberu udģbenik po kome oni stvarno 

ģele da rade, nego nameĺete praktiļno zbog nekih kvota, ļujem da postoje neke 

kvote, da moraju na nivou ġkole svi da imaju isti udģbenik za jedan predmet. To 



 

 

me vrlo podseĺa na reformu koju smo uveli, na tzv. izborne predmete. Da se 

razumemo, u prvom razredu osnovne veĺ mi je bilo jasno da izborni predmeti 

nisu izborni, ne moģete vi da izaberete od tri ponuĽena predmeta na koje ĺe vaġe 

dete da ide nego svi idu na onaj predmet za koji se veĺina opredeli. Znaļi, tu 

nema niļeg izbornog. Ista je stvar i sa udģbenicima.  

 Kada se na taj naļin meġate u rad trģiġta koje ste oslobodili da biste 

podigli kvalitet, imate kontraefekat ï nema podizanja kvaliteta, imate samo 

raĽanje koruptivnih praksi. Ġto se tiļe izbora udģbenika, to smatram velikim 

problemom. Ġto se tiļe kvaliteta udģbenika, u ovom zakonu je predviĽeno, a 

sliļno reġenje je bilo i u prethodnom zakonu, da kada neko ima rukopis novog 

udģbenika, mora da proĽe odreĽenu proceduru, ne moģe tek tako da ga ġtampa, 

taj udģbenik mora biti odabran. Zavod za unapreĽenje obrazovanja i vaspitanja 

treba da da struļnu ocenu tog udģbenika. 

 Sada u ovom predlogu zakona propisuje se da Zavod za unapreĽenje 

obrazovanja i vaspitanja treba da formira nekakvu komisiju iz reda zaposlenih 

koja ĺe biti sastavljena od razliļitih struļnjaka vezano za oblast o kojoj se radi u 

udģbeniku; znaļi ako je hemija, onda verovatno hemiļari, psiholozi, pedagozi, a 

ako je likovno, neki umetnici, neki pedagozi i psiholozi i tako dalje. Ta komisija 

onda dobija odreĽeni rok da taj posao, da da struļnu ocenu u odreĽenom roku. 

Onda u istom ļlanu zakona se kaģe ï ukoliko ta komisija u datom roku taj posao 

ne uradi, Ministarstvo ĺe produģiti rok. Ajde, i to bi bilo u redu, ali onda dalje 

kaģe ï ako ni u produģenom roku ta komisija to ne uradi, onda ĺe Ministarstvo da 

formira posebnu zasebnu struļnu komisiju od nezavisnih struļnjaka koji neĺe biti 

iz redova zaposlenih u Zavodu za unapreĽenje obrazovanja i vaspitanja, pa ĺe ta 

komisija obaviti struļnu ocenu u nekom roku, a troġkovi rada te komisije paġĺe 

na teret Zavoda, koji nije ispoġtovao svoj rok.  

 Moje pitanje ovde glasi ï kako je moguĺe da u bilo kojoj drģavnoj 

instituciji  mi imamo probijanje roka a nemamo kaznene odredbe za to i da ne 

postoji nikakva sankcija koja je predviĽena u zakonu za to? To ġto ĺe navodno 

Zavod biti kaģnjen tako ġto ĺe platiti troġkove rada komisije, to vam je presipanje 

iz ġupljeg u prazno, jer su to svejedno budģetska sredstva. 

 Moģda postoji drugi razlog zbog koga se u praksi ovo deġava, a ovo se 

deġava u praksi, da te komisije probijaju rokove, jer da se ne deġava, ne bismo tu 

moguĺnost stavljali u zakon. Znaļi dovoljno ļesto se deġava da sada zakon 

predviĽa da mora da se reguliġe ġta u tom sluļaju. 

 Moģda komisija unutar Zavoda za unapreĽenje obrazovanja i vaspitanja 

rokove probija jer nema dovoljno zaposlenih, jer je preoptereĺena poslom a mi 

imamo na snazi zabranu zapoġljavanja u drģavnom sektoru. Ja zaista ne znam ġta 

je od ove dve stvari razlog zbog koga ovako neġto uopġte ulazi u zakon. Zaista 

mislim da ovo ne treba propisivati zakonom, da ne treba u zakonu da 

ovekoveļimo da uopġte postoji moguĺnost da drģavna komisija dva puta probije 

rok pa da se onda formira treĺa, nego treba da radimo na tome da reġimo ono ġto 



 

 

je uzrok problema, a, kaģem, ne znam ġta je uzrok. Moģda je uzrok 

nekompetentno rukovodstvo u Zavodu, koje tako haj-hoj ne radi svoj posao pa se 

probijaju rokovi, a moģda je uzrok to ġto su preoptereĺeni zaposleni, ġto ima 

previġe udģbenika, nedovoljno vremena, nedovoljno zaposlenih a novi zaposleni 

ne mogu da se prime u radni odnos. 

 Zamolila bih odgovor ġta je od ova dva i apelovala bih da idemo na 

reġenje onoga ġto je u korenu problema, a ne da stavljamo zakrpu pa da je 

komisija izvan svega, da reġava problem koji nije reġen na vreme. 

 Ġto se tiļe kvaliteta udģbenika sa kojima naġa deca danas rade, svi smo 

mi na druġtvenim mreģama manje-viġe i svi smo mi na tim druġtvenim mreģama 

viĽali razliļite primere iz razliļitih udģbenika koji su jednostavno komisijama 

promakli, jer su moģda ģurili  jer jure neki rok. 

 Pre dve godine, kada mi je sin krenuo u peti razred, seĺam se tog prvog 

dana ġkole, kada je sa naramkom udģbenika doġao kuĺi, doġao je grohotom se 

smejuĺi. Ġto se, dete, smejeġ? Gledao sam malo udģbenik iz informatike. To je, 

naravno, udģbenik iz tehniļkog i informatiļkog obrazovanja. Pre dve godine 

nismo imali informatiku kao poseban predmet, tek kao izborni neki. Kaģe, gledao 

sam udģbenik i mi ĺemo, mama, da uļimo kako se kompjuter ukljuļuje i 

iskljuļuje. Onda sam ja uzela udģbenik i deca u petom razredu ġkole uļe ono ġto 

znaju otkada su se rodili otprilike, kako se kompjuter ukljuļuje i iskljuļuje, ali je 

meni paģnju privuklo neġto drugo. Rubrika u tom udģbeniku koja nosi naziv ĂZa 

one koji ģele da znaju viġeñ imala je objaġnjenje kako se okaļiti na internet i tu 

ste imali detaljno objaġnjenu dajlap metodu kaļenja na internet. Pre dve godine! 

Ta metoda kaļenja na internet izumrla je otprilike kada se moj sin rodio, tu negde 

oko 2003-2004. godine. Ġto je najsmeġnije od svega, od sve informatike u tom 

udģbeniku, to dete nije znalo jedino ġta je taj dajlap, jer se sa tim nikada nije 

srelo. Da je bar bilo u nekoj rubrici Ăistorijañ, to bi i bilo prikladno, ali bilo je u 

rubrici ĂZa one koji ģele da znaju viġeñ. 

 Tvit koji sam napisala tim povodom otiġao je viralno. Zavrġio je i u 

jednoj TV emisiji, u kojoj se, pored toga, govorilo i o tome kako se tadaġnji 

predsednik Nikoliĺ telefonom kaļi na Tviter. I to je neġto sa ļime se mi roditelji 

sreĺemo a nemamo kome da javimo. Mi  moģemo samo da stavimo na Tviter, na 

Fejsbuk i eventualno privuļemo paģnju nekog novinara. Ono ġto bih ja volela da 

vidim jeste, i podnela sam amandman u tom pravcu, da se unutar Zavoda za 

unapreĽenje obrazovanja i vaspitanja, koji veĺ radi i ukljuļen je u taj proces 

procene kvaliteta udģbenika, otvori neka imejl adresa, neki kontakt centar gde bi 

ljudi mogli da skreĺu paģnju na ovakve stvari pa da se onda negde neġto tim 

povodom uradi.  

 Naravno, ovo je jedan od mnoġtva takvih primera i u tom smislu. Kao ġto 

rekoh, od amandmana koje sam podnela samo jedan se tiļe besplatnih udģbenika. 

U ostalima sam se trudila da naĽemo reġenja za neke situacije sa kojima se 



 

 

roditelji sreĺu u praksi, da bi im se olakġalo da na neki naļin i oni daju doprinos 

poboljġanju kvaliteta udģbenika. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Reļ ima ministar, gospodin Ġarļeviĺ. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Dobro, samo da kaģem, mnoge stvari, ne samo 

vama kao roditelju, nego i drugim roditeljima. Upravo zato ġto su neki programi 

zastareli i ne prate savremeno doba, kao ġto je malopre reļeno i ġto je u Zakonu o 

sistemu obrazovanja uraĽeno i usvojen je novi nastavni plan i program upravo 

petog i prvog razreda osnovne ġkole i gimnazije i onda to traje ļetiri  godine i 

polako se zatvaraju ti ciklusi. Tu ste bili  u pravu. Zato smo uradili sve ono ġto 

smo uradili. Od toga kako da upalim kompjuter sada svi uļe programiranje. I tu 

smo hit. Znaļi, to smo zaista radikalno promenili.  

 Drugo, ono ġto je jako vaģno, morate znati da je ġkola ģiv organizam, da 

postoje struļna veĺa, kao i na fakultetima. Znaļi, postoji nastavniļko veĺe, 

postoje struļna veĺa, struļni aktivi . Neprimereno je da u jednoj ġkoli imate tri 

biologa a sva tri koriste tri razliļita udģbenika. Moģda jednog dana, i ja navijam 

za tu ideju, ali znate kada? Kada budemo uradili dobar sistem praĺenja kvaliteta 

prema ishodima uļenika, kada taj udģbenik bude jedno od sredstava indikatora 

ġta je nastavnik uradio. Ne svi petice, nego eksterna ocena kaģe ļetvorka, 

nastavnik prognozirao ļetvorku, doġli  do ļetvorke. E, onda ĺemo reĺi jedan od 

kriterijuma i tada ĺemo videti vaģnost izbora udģbenika. Zasada je to u poļetnoj 

fazi i zato to bira nastavniļko veĺe na predloge struļnih veĺa i organa. 

Nemoguĺe je da je taj jedan hemiļar baġ pametniji  od njih nekoliko u struļnom 

aktivu; moraju se usaglaġavati. To je uloga direktora, struļnih saradnika i svih 

drugih. 

 Naravno da roditelji u novom zakonu imaju mnogo veĺu ulogu i 

Ministarstvo prosvete je napravilo model opġtinskih saveta. TakoĽe je 

dizajnirano da oni ne budu mrtvo slovo na papiru sa lokalnim samoupravama, da 

aktivi  direktora ġkola, rukovodioci budu profi u obavezi da ih sazivaju i da 

rukovode njima. 

 Novi alati za merenje i vrednovanje kvaliteta rada ustanova, govorim o 

preduniverzitetskom delu, imaju za cilj  da ukljuļe pun kapacitet roditelja. 

Sadaġnje eksterno vrednovanje ĺe biti eci-peci-pec, roditelji VI/2, petnaesti po 

redu i sluļajan uzorak. Gledamo da ukupan roditeljski tim da kompletno svoje 

miġljenje o onome za ġta moģe biti pitano. 

 Kada su u pitanju saradnici, Zavod nije veliko telo. Bilo bi glomazno 

drģavi da plaĺa telo od 300 ljudi. Zato smo mi na taj broj zaposlenih angaģovali 

200 saradnika, najboljih nastavnika iz struke po raznim oblastima iz svih delova 

Srbije. Obuļavamo joġ 300. To smo radili kada nismo imali ļak ni pare u 

budģetu. To je sada resurs da najbolji nastavnici, koji imaju decu sa takmiļenja, 

koji su zaista reprezenti svoje struke, ļine te dodatne komisije. Zato ste videli da 

mora biti jedan praktiļar u komisiji da bi to bilo. 



 

 

 Zavod nije kaģnjen. On je nezavisno telo, ne mogu ja kao ministar da ga 

kaznim. Zavod je pod ingerencijom Vlade, direktora Zavoda postavlja Vlada, ali 

je praktiļno da, ako neko promaġi rok, a to je svakako izuzetno, nije pravilo, 

neka taj snosi posledice, jer ostali ĺe morati da plate takse za ovo ili  ono. Zaġto bi 

neko ko nije uradio svoj posao izmanipulisao pa neko drugi da plaĺa za njega? 

To je neġto ġto podstiļe odgovornost, ali govorim ï izuzetno. 

 Ja sam trenutno sa radom Zavoda izuzetno zadovoljan. Na poslednjem 

kolegijumu sam ih hvalio, ġto nije obiļaj. Proġli  put u Skupġtini ovde sam i te 

kako imao ġta da kritikujem, i ono ġto smo mi ambiciozno zamislili. Zavod je na 

ivici izdrģivosti svojih kapaciteta, zato i angaģujem ovoliko ljudi, ali su to 

domaĺi eksperti.  

 Nismo angaģovali za debele pare, koje nemamo, ne znam kakve 

belosvetske i po strategijama i po svemu ġto je donoġeno, nego zaista ti ljudi su 

ģivi i zdravi, imaju svoja imena, svoju karijeru koja je ostvarena i oni su samo 

poļastvovani time ġto moģemo da ih promoviġemo u izuzetne nastavnike. Tako 

da te stvari se apsolutno menjaju i mislim da ĺe to svi roditelji moĺi da primete.  

 Samo joġ neġto. Znaļi reforma petog razreda je upravo ovo ġto sam 

rekao, uloga Saveta roditelja, izuzetno vodimo raļuna o kvalitetu ukupne nastave 

pa i udģbenika. Tako da, kada govorimo o nasleĽivanju, ļetiri  godine ĺe trajati. 

Znaļi, o svemu smo probali da vodimo raļuna. U timu za izradu zakona mnogo 

roditelja je uļestvovalo, gomila izdavaļa, nikog nismo promaġili  da pitamo za 

miġljenje. Hvala vam.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem. 

 Reļ ima narodni poslanik Vojislav Ġeġelj.  

 Izvoli te.  

 VOJISLAV ĠEĠELj: Dame i gospodo narodni poslanici, pre nekoliko 

dana ministar Ġarļeviĺ je u jednom intervjuu izjavio da mu nije stalo da ostane 

ministar. Poġto se sprema rekonstrukcija Vlade pa poġto mu nije stalo da ostane 

ministar, to znaļi da on uopġte i nema viġe motivaciju da unapredi rad 

Ministarstva i da mu nije stalo da ovi zakoni budu kvalitetniji  i bolji nego ġto su 

ovde nama predloģeni pa ja predlaģem, prvo, da Narodna skupġtina donese 

odluku da se sva tri zakona vrate dok se ne izvrġi rekonstrukcija Vlade, pa da 

onda vidimo ko ĺe biti novi ministar i da li  ĺe on stati iza ovih zakona ili  neĺe.  

 Zaġto ja ovo govorim? Zato ġto mi je mnogo sumnjiv nastanak ovih 

zakona, posebno Zakona o udģbenicima. Vi  znate da je pre nepune tri godine, joġ 

u vreme ministra Verbiĺa, donesen zakon o udģbenicima. Neĺu ja niġta lepo da 

kaģem o ministru Verbiĺu, uostalom i ne poznajem ga, ali protiv njega se digla 

udģbeniļka mafija. Tu mafiju je predvodila Gordana Kneģeviĺ Orliĺ. Ko je 

Gordana Kneģeviĺ Orliĺ? Ona je joġ uvek ġef Udruģenja izdavaļa udģbenika, a u 

isto vreme je direktor privatne izdavaļke kuĺe ĂKletñ. Klett, izdavaļka kuĺa 

d.o.o.  

 Ġta je bilo? Je li  ĂKleñ ili  ĂKletñ? 



 

 

 (Marko Atlagiĺ: ĂKletñ.) 

 Ovde su dva t, ne dva e, ali nije bitno; strani naziv.  

 Ona je napadala taj zakon jer nije odgovarao njenoj firmi i joġ nekim 

privatnim firmama koje izdaju udģbenike. Ona se, naravno, zalagala i za 

uvoĽenje digitalnih udģbenika, ļija bi se upotreba, naravno, naplaĺivala. Onaj 

koji bi se ulogovao na internet da koristi taj digitalni udģbenik, on bi morao da 

plati na jedan od naļina plaĺanja. Ona dakle zastupa interese svoje izdavaļke 

kuĺe i izdavaļke mafije koju predvodi.  

 Mi  smo najkvalitetnije udģbenike imali kad je jedini izdavaļ bio ĂZavod 

za izdavanje udģbenikañ. Tad su udģbenici bili  najjeftiniji . 

 (Branka Stamenkoviĺ: I najnerazumljiviji .) 

 Nije taļno, bili  su vrlo razumljivi . Ja sam po tim udģbenicima uļio, zato 

sam ovako pametan, Branka. Ti si, izgleda, po ovim novim uļila.  

 (Branka Stamenkoviĺ: Ja sam uļila upravo iz tih.) 

 Dobro. I sada ti, ġto kaģe Branka, razumljivi  udģbenici koje izdaju 

privatni izdavaļi obiļno imaju velike falinke. Govoriĺu tek o tim falinkama. Da 

vidim prvo ġta radi udģbeniļka mafija.  

 Poġto sam ja savladao joġ u najranijem detinjstvu, nisam ni prohodao, 

ukljuļivanje na internet pa mi nije bio potreban nikakav udģbenik, ja sam to malo 

tamo istraģio i doġao do egzaktnih podataka. Svi udģbenici od prvog do osmog 

razreda, kad bi bili  kupljeni, dakle kad bi ih roditelji kupovali, koġtali bi za jednu 

ġkolsku godinu 50 miliona evra. Od tih 50 miliona evra, prema sadaġnjem stanju 

na trģiġtu udģbenika, 16 miliona evra ide na izdavaļku kuĺu ĂKletñ, ĂKlettñ, 

ĂKletttñ, ĂKlepñ. 

 (Marijan Ristiļeviĺ: ĂKlepñ.) 

 Evo, zna Marijan, on je ekspert za kleptokratiju.  

 To je 31,57% ukupne vrednosti udģbenika za jednu ġkolsku godinu. Ili  u 

dinarima, ako hoĺete da vam kaģem, to je 1.909.447.538 dinara.  

 Na drugom mestu je Privredno ï ļuj, privredno ï druġtvo za izdavaļku 

delatnost ĂNovi Logosñ. Oni uļestvuju sa 21,54%, ġto bi iznosilo u evrima 

10.856.376 evra i 58 centi. 

 Evo, ovih 58 centi moģe kao bakġiġ ministru, da zaokruģimo. 

 (Mladen Ġarļeviĺ: A ġto bi meni dao bakġiġ?) 

 A kome ĺu? Ti si odgovoran za sve ovo. Ko, jesam li  ja? 

 (Mladen Ġarļeviĺ: Nisam.) 

 Ja mogu samo za ratne zloļine biti odgovoran, ni za ġta drugo. 

 Javno preduzeĺe ĂZavod za udģbenikeñ uļestvuje samo 12,94% u 

ukupnoj vrednosti udģbenika koji se prodaju u toku jedne godine ï 6.519.870 

evra. 

 Ministre, smiri malo ģivce, imam joġ mnogo da ti kaģem. 



 

 

 Znaļi, ĂKletñ izdavaļka kuĺa 15 miliona 912, skoro 16 miliona. 

Privredno druġtvo ĂNovi Logosñ skoro 11 miliona, a ĂZavod za udģbenikeñ ġest i 

po miliona.  

 ĂZavod za udģbenikeñ, koji ima najbolje kadrove, koji ima najveĺe 

iskustvo i koji je svu ļistu zaradu po odbitku onoga ġto se isplati za plate... Plate 

su mu solidne uvek bile, ne znam kakve su sad; sad ste ga ugrozili ovom 

mafijom, ġtiteĺi njene interese. Taj ĂZavodñ je izdavao ogroman broj 

najvrednijih, vrhunskih knjiga iz svih oblasti naġe nauke i kulture, sabrana dela 

najumnijih ljudi iz srpskog naroda. Nemojte da vam nabrajam, od Josifa Panļiĺa, 

Mike Alasa, Jovana Cvijiĺa i dalje. 

 Sad neko drugi ovu masnu zaradu uzima. Ovo je najmasnija zarada, jer je 

uvek sigurno da ĺete realizovati profit na trģiġtu, pogotovo ako imate razraĽen 

sistem potkupljivanja nastavnika koji ĺe se opredeljivati za udģbenik odreĽenog 

izdavaļa. Zato dolazi u odreĽenim ġkolama da jedan nastavnik iz istog predmeta 

odredi udģbenik jednog izdavaļa, drugi drugog, treĺi treĺeg. Rukovode se ljudi 

sopstvenim interesima; ko na koga prvi naleti. Pogotovo kakva je situacija kad 

uļenik mora u toku ġkolske godine da promeni ġkolu; moģe celi komplet 

udģbenika odmah da menja.  

 I cena udģbenika je mnogo veĺa sada nego ġto je bila ranije. Ranije su 

cene udģbenika za osnovnu i srednju ġkolu bile najjeftinije i opet je bila dobra 

zarada ï da se od te zarade isplate plate, da se Vladi u budģet isplati odreĽen 

procenat i da se ġtampaju dela od najveĺe vrednosti za naġu nauku i kulturu. 

 Ima tu joġ vrlo vaģnih izdavaļa. BIGZ ġkolstvo. Znate li  ko je vlasnik 

BIGZ-a sada? Neki Hrvati su to kupili , neka hrvatska firma, i oni nam sad izdaju 

udģbenike za 3.923.000 evra, skoro ļetiri  miliona. Pa onda Preduzeĺe za 

izdavaġtvo, proizvodnju i trgovinu ĂEdukañ d.o.o. ï 3.268.000. Pa neki 

ĂKreativni centarñ ï to bi Branka mogla da zna; izaĽe Branka ï 2.000.000. ĂData 

statusñ d.o.o. ï samo nazive sluġajte, sve vam je jasno ï 2.000.000. The English 

Book d.o.o. ï ili  Ădi-ou-ouñ; kako bi to na srpskom zvuļalo, moģete misliti ï 

1.548.000. Privredno druġtvo ĂGerundijumñ d.o.o., Beograd, Palilula ï 

1.424.000. Ja znam ġta je gerund, ali ġta je gerundijum? Da li  bi mi to mogao 

profesor Marijan Ristiļeviĺ pomoĺi? Gerundijum, je l' to vrsta cveĺa, ġta je to?  

 A vidite ovaj naziv sad ï ĂAkronoloñ. Hajde naĽi mi na Guglu ġta znaļi 

ĂAkronoloñ. Oni imaju zaradu 1.253.500. ĂMatematiskopñ d.o.o. ï384.000. Pa 

onda su ovo sve niģi iznosi, da ne idem dokraja.  

 Je l' to grehota pred naġim narodom, pred naġom drģavom, da ovi 

mangupi zaraĽuju toliki  novac prodajuĺi udģbenike sumnjive vrednosti naġoj 

deci? 

 A ġta je reġenje? Reġenje je da izdavaļ opet bude monopolista na trģiġtu 

udģbenika, da se svake tri ili  svakih pet godina obnavljaju konkursi, pa ako se 

neko pojavi sa boljim udģbenikom, da se onda njegov unese u upotrebu, sa svim 

obrazloģenjem, a da se povuļe stari. Pazite, udģbenik logike akademika Mihaila 



 

 

Markoviĺa koristio se u gimnazijama viġe od 30 godina, moģda i 40. Ja sam ga 

koristio u gimnaziji, pre mene 20 godina, a posle mene moģda joġ toliko i viġe. 

Boljeg od toga nije bilo naknadno. Kad se uradi dobar udģbenik, onda je on 

trajan, onda je njega lako doraditi, da se nauļne inovacije u njega unesu itd.  

 To je ġto se tiļe mafije. A ġto se tiļe sadrģaja udģbenika, e, tu je 

Ministarstvo pogotovo palo na ispitu. Ja sam konsultovao samo udģbenike 

istorije i udģbenike srpskog jezika i knjiģevnosti. I sad, tamo se uļi i svetska 

knjiģevnost i, zamislite, umesto da se viġe paģnje pokloni ruskim klasicima, 

francuskim, nemaļkim, engleskim, pa ļak i Amerikanci veĺ imaju klasike svoje 

knjiģevnosti, uļi se hrvatska knjiģevnost, slovenaļka knjiģevnost. Franca 

Preġerna moraju da uļe naġi Ľaci. Ko je France Preġern, znate li  vi to? Laģno se 

predstavljao, Lovro Kuhar. I umesto da je pisao neki priruļnik za kuvare, on 

napiġe... Ġta je ono napisao, ĂSonetni venacñ? I sad naġi Ľaci treba to da ļitaju i 

da uļe kao znaļajno i vredno knjiģevno delo, a nije. 

 Naġe Ľake teraju da ļitaju ĂSmrt Smail-age Ļengiĺañ pod imenom laģnog 

autora koji se zvao Ivan Maģuraniĺ. Ivan Maģuraniĺ, to svedoļi Ljuba 

Nenadoviĺ... Jesu li  to ĂPisma iz Italijeñ, gde si ti to ļitala, Nataġa, pa si mi 

ġapnula malopre? Piġe on u svojim seĺanjima kako mu se ģalio Njegoġ da je, dok 

je bio u Zagrebu, sreo jednog lacmana koji mu se divio kako piġe dobre spevove. 

Pitao ga je ï imaġ li  neġto novo ġto si napisao? Naivni Njegoġ se pohvali ï evo, 

baġ sam napisao spev o ubistvu Smail-age Ļengiĺa. A ovaj navalio ï daj mi da 

proļitam, daj mi da proļitam, poslaĺu ti poġtom, poslaĺu ti sigurno. I nikad ga 

viġe Njegoġ nije video. 

 Ja imam sabrana dela Ivana Maģuraniĺa, ļitao sam ih. Znate, ja sam se u 

ovih 12 godina Ăsluģbenog putañ bavio naukom. Kakve su njegove pesme? 

Odvratne, ko da ih je sekirom sekao. Niġta se to viġe ne moģe ļitati; moģda za 

Hrvate ima neku istorijsku vrednost. On je pokuġao da bude ljubavni pesnik, ali 

kad na nakaradnom nekom jeziku, loġeg stila, izjavljujete ljubav, to deluje 

uģasno a ne budi nikakve emocije. I on je uklopio i Njegoġevo delo. 

 U vreme Kraljevine Jugoslavije nauka je dokazala da je to Njegoġevo, 

nesumnjivo. Posle Drugog svetskog rata pojavio se ņilas i rekao ï ne, to je Ivana 

Maģuraniĺa; jer ako to vratimo Njegoġu, Njegoġ neĺe biti nimalo veĺi nego ġto je 

inaļe, a ako to damo Maģuraniĺu, onda ĺemo imati dva velikana a ne samo 

jednoga. To su ņilasove reļi. I vi dozvoljavate da je takav udģbenik u upotrebi. 

 Hajdemo na istorijske udģbenike. Piġu neki autori naġih istorijskih 

udģbenika o nekoj Posavskoj Hrvatskoj. Srednjovekovna Hrvatska je bila samo 

jedna. Prostirala se od reke Cetine do planine Gvozda. To je danaġnja Petrova 

gora, jer im je tamo poginuo poslednji kralj, Petar Svaļiĺ, 997. godine u ratu sa 

MaĽarima. Negde 1102. godine Hrvatska je postala sastavni deo MaĽarske i 

nestala kao drģava. Ubacili  su hrvatski falsifikatori da je slavonski knez Ljudevit 

Posavski zapravo knez neke Posavske Hrvatske, koja nikad nije postojala. 



 

 

 Znate li  vi iz Ministarstva gde se prostirala ta slavonska kneģevina? Na 

prostoru danaġnjeg Hrvatskog Zagorja. I tu su ģiveli Slovenci. To je Slavonija. 

Kad su Hrvati to osvojili, valjda u vreme kralja Petra Kreġimira Ļetvrtog, kad im 

je drģava bila najveĺa, onda je on bio kralj Dalmacije, Hrvatske i Slavonije.  

 Oni govore drugim jezikom, kajkavskim, koji se razlikuje od ļakavskog. 

Jesu oba slovenska, ali mnogo razliļita. I sad se naġi Ľaci povode za njihovim 

falsifikatorima i kaģu da je to Posavska Hrvatska, a kad je Ljudevit Posavski 

poraģen u ratu sa Francima, prebegao je Srbima. Gde je mogao prebeĺi Srbima? 

Odmah preko reke Save. On je stolovao u Sisku, pobegao preko Save Srbima, a 

onda na prevaru ubio srpskog ģupana u tom delu gde je pobegao i hteo da 

preuzme njegove vladarske pozicije. Srbi ga, ogorļeni, najure, zamalo ga ubiju, i 

on pobegne u Hrvatsku. I tamo ga hrvatski knez ï je l' se Borna zvaġe, Nataġa, 

kako mu beġe ime? ï isporuļi Francima. Jadni Srbi, da se naĽu na usluzi, da 

pomognu da ga spasu, a ovi Hrvati, nemilosrdno, odmah ga predaju.  

 Nema u naġim udģbenicima istorije gde se prostirala prvobitna srpska 

drģava, gde joj je bila prestonica. Nigde ne piġe da je u Skadru bila prestonica 

cele Srbije, kojom je upravljao arhont Srbije, srpskog roda ali postavljen od 

strane vizantijskog cara, i da je ta drģava obuhvatala celu Bosnu, Raġku i Srbiju 

do Morave. S druge strane Morave u to vreme je bila Bugarska. Naravno, Bugari 

koji su ovladali srpskim teritorijama i velikim delom srpskog naroda. U jednom 

trenutku su celom Srbijom ovladali, a to dugo nije trajalo. Nigde toga nema. 

Zaġto toga nema u udģbeniku istorije?  

 Hoĺe li  nam to ova Gordana Kneģeviĺ Orliĺ ispraviti? Neĺe. To moģe 

samo da ispravi ĂZavod za udģbenikeñ u saradnji sa Akademijom nauka, 

Odeljenjem za istoriju. I da se isprave svi ti nedostaci koji se tiļu naġe proġlosti. 

Bila je velika kampanja protiv jednog udģbenika istorije jer je autor pisao o 

komertitima. Viġe od dve treĺine danaġnjih Hrvata su komertiti. Njihovi su preci 

bili  pravoslavni, preġli  u katoliļku veru pa onda pohrvaĺeni.  

 (Predsedavajuĺi: Privedite kraju, kolega Ġeġelj.) 

 Ġta su bosanskohercegovaļki muslimani nego bivġi Srbi pravoslavci koji 

su preġli  na islam? I tako dalje.  

 Imam ove ļetiri  minute ġto mi je Branka ostavila. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Nemate. Nije moguĺe. 

 Reļ ima ministar Ġarļeviĺ.  

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Ja ĺu se sa poslanikom sloģiti u mnogo ļemu, 

ali krenuo bih redom.  

 Nije formulacija Ăne ģelim da budem ļlan Vlade i ne znam ġta ĺu da 

radimñ, nego Ăne ģelim po svaku cenu da me neko time ucenjuje ili  da me 

presliġava kao deteñ. To je velika razlika.  

 (Vojislav Ġeġelj: Nisam rekao da ne ģeli, nego da mu nije stalo.) 



 

 

 Ali , Vojislave, ja kaģem ono ġto mislim. Pa verujete li  vi novinarima ili  

meni ono ġto vam ja sad kaģem? Ako bude... ġta god, izaberite od ta dva. Te dve 

stvari nemaju veze jedna s drugom. 

 Ja nisam izmislio priļu o tome da se pojavi trģiġte udģbenika, to je 

doneto tim zakonom 2015. godine. Tada je ĂZavodñ izgubio ingerencije koje je 

izgubio. ĂZavodñ je imao velike plate, i veliku marģu, i veliku mreģu i kamo 

sreĺe da se bolje organizovao, da je shvatio da je doġlo do promena na trģiġtu, ġto 

je u tadaġnjoj nekoj vlasti uraĽeno po drugim evropskim zemljama. Ja samo 

mogu da polemiġem i prihvatim da li  je bolji ĂZavodñ ili  svi drugi, ali to sam ja 

zadesio i to je tako sada.  

 Neĺe ni pomenuta koleginica ni bilo ko od ovih pomenutih firmi da piġe 

nijedan udģbenik po svom ĺefu. U pitanju je nastavni plan i program. Ako ste bili  

malopre odsutni, reļeno je da se radi reforma prvog i petog razreda i prvog 

srednje ġkole.  

 Ovo je za vaġu informaciju i prilika za javnost. Napravili  smo tim ljudi 

prvi put, koji ĺe imati petoro ljudi, za poļetak, iz oblasti koje ste vi rekli ï od 

bukvara, od pedagoga, od istoriļara, geografa i profesora jezika i knjiģevnosti. 

Cela svetska nacija ima tzv. svoju liļnu Ănaukuñ; pod navodnicima nauku, to je 

ono ġto je samo vaġe. To je ono o ļemu ste vi priļali. To je ono zaġto to nismo 

ranije uradili. Idite u Koreju, Kinu, bilo gde, svako to smatra svojim blagom. 

DoĽu stranci u tu zemlju pa i to uļe. To Ănemamo se ļega stidetiñ mi sada 

radimo. I napravili smo dogovor da sa nama to rade ljudi iz Zavoda za 

unapreĽenje vaspitanja i obrazovanja Republike Srpske. Smatramo to 

zajedniļkim dobrom. TakoĽe, to radimo zarad svih Srba u regionu i Srba u 

dijaspori, tako da o tome i te kako mislimo i tu delimo miġljenje. 

 Ko je sposobniji, ko ima bolje recenzente, ko je shvatio da je trģiġna 

utakmica udģbenika, njegovo je. Ne mogu ja da mu solim pamet. A 2015. taj isti 

zakon je to doneo. Mi  vraĺamo sada ukidanje tog cenzusa, ļuvenog, gde je 

ĂZavodñ izgubio i to ġto ste nabrojali. Znaļi, mi ga vraĺamo u ģivot. ĂZavodñ 

mora da shvati, raspitajte se, ja sam sa Dragoljubom Kojļiĺem odliļan prijatelj, 

ġta se mora dizajnirati kod njih da budu ozbiljniji  na trģiġtu. A drugi ne dovode 

strance da rade udģbenike; dovode domaĺe, uzimaju nastavnike odavde iz Srbije.  

 Ali  mnogo je vaģno, s vama ĺu se sloģiti, da je drģava bitna ġta ĺe se 

staviti da se uļi, a nije volja izdavaļa da napravi kako on hoĺe. To ne moģe da 

radi ni kada bi hteo. Hvala vam. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Izvolite.  

 VOJISLAV ĠEĠELj: Mi  moramo biti u situaciji  da za sve Ľake petog ili  

prvog razreda srednje ġkole itd. u celoj Srbiji budu jedinstveni udģbenici iz 

jednog predmeta. Za nacionalne manjine da se prevedu ti udģbenici na njihov 

jezik, a da oni posebno imaju svoju nacionalnu istoriju i kulturu i svoju 

knjiģevnost. Sve ostalo da bude jedinstveno na nivou Srbije. I da svi udģbenici u 

digitalnoj varijanti budu na internetu. Neko ne mora da kupi nijedan udģbenik 



 

 

ako se uspeġno sluģi internetom i ako mu je lakġe da uļi na internetu, da tako 

savlaĽuje predmete. Dovoljno je, dakle, da sa tabletom krene u ġkolu, ima sve 

udģbenike pri ruci.  

 Ali  mi da obezbedimo da drģava vrati monopol. I da vrati monopol na 

profit iz ovog posla sa izdavanjem udģbenika, jer to je suviġe lagan profit da bi 

bio ustupljen privatnicima. Privatnici zapravo bez ikakvog truda i napora dolaze 

do velikih para. Nek objavljuju beletristiku. Hajde nek objavljuju poeziju pa 

probaju da zarade neġto. Niko na poeziji ne moģe niġta da zaradi. Moģe na 

beletristici, ako zaista ima kvalitetne romane ili  romane autora koji su se proļuli  

ili  prevode dobrih stranih romana. Teġko i na nauļnim delima da se moģe 

zaraditi, jer nauļna dela, svelo se na to, objavljuju samo nauļne ustanove, retko 

koji izdavaļ; samo ako je neġto baġ naroļito traģeno, onda se u to upuġtaju.  

 Kao ġto je neophodno da nam fakulteti objavljuju udģbenike, samo ne 

mislim kod fakulteta da moraju udģbenici biti ujednaļeni; tamo je ipak malo viġi, 

nauļni nivo savlaĽivanja predmeta. Moģe svaki nastavnik, ako ģeli, da ima svoj 

udģbenik, ali ne sme mu biti obaveza da ima; jer ima bar 20% nastavnika kamo 

sreĺe da nikad nisu ni pokuġali da piġu univerzitetski udģbenik.  

 Nije to sad stvar ovog zakona, to je drugim zakonom ureĽeno.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem.  

 Reļ ima ministar Ġarļeviĺ.  

 Izvolite. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Dozvolite, poġto je dopuna onoga ġto ste vi 

rekli, pa ja vama i radi ukupne javnosti.  

 Mi  smo u poslednje dve godine krenuli  da obnavljamo ġkolske biblioteke 

po Srbiji, ġto 25 godina nije raĽeno, moģete proveriti. Bitno je da odreĽeni fond 

knjiga bude u ġkolskim bibliotekama. U bibliotekama rade ljudi svih profila ï 

istina, i bibliotekari ï znaļi pretvoreni su u sluļajne knjiģniļare pa i ne znaju ġta 

ĺe izdati sem onoga ġto piġe u broju. Ne znaju posavetovati. Sad smo u budģetu 

sklonili pare da doĽu struļni ļasopisi i niz drugih stvari.  

 Znaļi ne mora, ja sam uļio iz sestrinih knjiga. Mene su uļili  da je 

udģbenik pomoĺno nastavno sredstvo, a odakle ĺu ja nauļiti, to je moja volja. 

Ako su sve ġkole na akademskoj mreģi, na internetu i imaju pristup uļenju, i te 

kako je to resurs. U zakonu i stoji da postoje razne forme i naļini uļenja, nije 

jedina ġtampana forma.  

 Ne otima se niko po Evropi za digitalne udģbenike. Skupo ih je napraviti, 

a ne moģete ih skupo prodati. I ne moģe ceo taj digitalni set da vam zadovolji 

celu knjigu. On mora biti priruļnik uz to.  

 U ovom zakonu stoji da ĺe drģava i te kako voditi raļuna ġta to moģe biti 

obavezno, a ġta se ne sme traģiti od roditelja, da bi se ta trgovina podigla. Znaļi, 

ovde ima hiljadu mera zaġtite, o kojima ste i vi govorili, poġto znamo, ģivimo u 

istoj zemlji, ġta se sve moģe desiti. Izuzetno visoke, drakonske mere za svaki vid 



 

 

pokuġaja korupcije ili  sukoba interesa, tako da mislim da ĺemo ovime poboljġati 

stanje.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Zahvaljujem.  

 Reļ ima narodni poslanik Boġko Obradoviĺ.  

 Izvolite.  

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Poġtovani predstavnici ministarstava, uvaģene 

kolege narodni poslanici, poġtovani graĽani, poznato je da ja uvek vodim ģivu i, 

rekao bih, zdravu polemiku sa ministrom prosvete, gospodinom Mladenom 

Ġarļeviĺem, i smatram ga za jednog od ministara u Vladi Republike Srbije koga 

posebno cenim zato ġto ima svoj stav i uvek je spreman da ga kaģe. Vrlo retko se 

oko ļega slaģemo, ali vodimo kvalitetnu i otvorenu polemiku. Nadam se da ĺe to 

tako biti i sada.  

 Ono ġto je ovde za pohvalu jeste jedan detalj iz Predloga zakona o 

udģbenicima, a radi se o ļlanu 12 ï upotreba jezika i pisma, gde se kaģe jasno u 

1. stavu da se udģbenik, priruļnik, dodatno nastavno sredstvo, didaktiļko 

sredstvo i didaktiļko igrovno sredstvo izdaje na srpskom jeziku i ĺiriliļnom 

pismu. Dakle, to je, ġto se kaģe, da preĽemo sa reļi na dela, da ne bude ġtitimo 

ĺirili cu a nemamo nijedan mehanizam zaġtite ĺirili ce kao glavnog drģavnog 

pisma u ovoj drģavi. Dakle, ovo su primeri kako moģe da se preĽe s reļi na dela i 

kako moģe zaista da se ġtiti ĺirili ca kroz jedan zakon i onda smo reġili  pitanje, 

nema nikakvih drugih udģbenika sem udģbenika na ĺirili ci. Naravno, ne 

raļunajuĺi udģbenike za odreĽene, posebne sfere, koje iz odreĽenih razloga, bilo 

da su u pitanju nacionalne manjine ili  neki drugi razlozi, treba da budu i na 

nekom drugom pismu. 

 Gospodine ministre, duģan sam da postavim i niz pitanja koja mislim da 

su ostala otvorena u ovim vaġim zakonskim reġenjima. Konkretno, odmah da 

preĽem na Predlog zakona o nacionalnom okviru kvalifikacija Republike Srbije. 

Ġta se desilo sa magistrima iz starog ġkolskog sistema, da li  su definitivno 

svedeni na nivo mastera, da li  je to baġ isto, da li moģe na neki drugi naļin to da 

se reġi? Sliļna je sudbina i specijalizanata, to ĺete vi znati bolje da mi objasnite, 

ali ovo za magistre mi je posebno vaģno. 

 Drugo pitanje se tiļe upravo pomenutog sukoba interesa. Evo, primera 

radi, direktor Zavoda za unapreĽivanje obrazovanja i vaspitanja, gospodin Zlatko 

Gruġanoviĺ, jeste koautor ļitanke za srpski jezik od petog do osmog razreda 

jednog privatnog izdavaļa. Sad, kako on kao autor kod jednog privatnog 

izdavaļa moģe da ġtiti interes drģave i da li  ĺe viġe da vodi raļuna o interesu tog 

privatnog i drugih privatnih izdavaļa kod kojih, eventualno, moģe da se pojavi 

kao izdavaļ, a zapravo bi trebalo da ġtiti interese drģave? Dakle, veoma vaģno 

pitanje. 

 Vaģno pitanje je i pitanje uvoza udģbenika. Ako to postoji, gospodine 

ministre, a ja vas molim da mi to pojasnite ili  me demantujete, naime, da li  se 

odreĽeni udģbenici za nacionalne manjine koriste zapravo iz uvoza; na primer, iz 



 

 

Federacije Bosne i Hercegovine za tzv. boġnjaļki jezik? Da se ne vraĺamo na taj 

spor da li  taj jezik postoji ili  ne postoji, da li  je to varijanta srpskog jezika itd., 

ono ġto je ovde vaģno jeste da li  se ti udģbenici ġtampaju u Srbiji ili  se uvoze 

udģbenici iz Bosne i Hercegovine i kako udģbenici iz druge drģave mogu biti 

udģbenici u naġoj drģavi. Ako je to taļno, ponavljam, i molim vas da mi 

odgovorite na to pitanje. 

 Sledeĺe pitanje se tiļe besplatnih udģbenika. Prosto, to je jedno bolno i 

vaģno pitanje ï da li  je obrazovanje u Srbiji besplatno ili  nije? Kako roditelji 

mogu da priuġte sebi da svu svoju decu opreme za ġkolu maksimalno kako je to 

potrebno? Da li  je taļno da komplet udģbenika od petog do osmog razreda koġta 

18.000 dinara, a recimo, komplet udģbenika za niģe razrede moģda neġto manje, 

orijentaciono oko 10.000 dinara? Primera radi, kako ja, koji zajedno sa svojom 

suprugom brinem o petoro dece, mogu da to finansiram, a raļunajte da smo i 

supruga i ja zaposleni pa opet imamo problem tih, u proseku koliko je to, neka je 

15.000 prosek, puta petoro dece, 75.000 samo za udģbenike? Zamislite kako je 

onda onim ljudima koji nisu zaposleni, gde jedan suprug nije zaposlen, ili  sve 

veĺem broju porodica, ne znam da li  su dovoljno primetili  naġi statistiļki zavodi 

koje su samohrane porodice, porodice u kojima nijedan ļlan nije zaposlen, ġto je 

jedan potpuno novi fenomen. 

 U tom smislu veoma je vaģno da vidimo kako moģemo dodatno da 

olakġamo porodicama, a posebno u funkciji  ove porodiļne politike koja se posle 

ġest godina vlasti Srpske napredne stranke konaļno pojavila na obzorju fokusa 

Vlade Republike Srbije i predsednika Srbije. Ja zaista oseĺam veliku satisfakciju 

posle sedam godina bavljenja politikom da je sve ono ġto su Dveri govorile od 

2011. godine sada postala politika Vlade Republike Srbije i predsednika Srbije. 

Ne bih se sad vraĺao na to zaġto im je trebalo ġest godina da se sete da je bela 

kuga najveĺi drģavni problem, zaista oseĺam jednu veliku moralnu i politiļku 

satisfakciju ġto je konaļno jedan predsednik drģave Srbije shvatio da je problem 

bele kuge drģavni prioritet broj jedan.  

 Zato je veoma vaģno da i o ono ġto vi moģete da uradite u sferi 

obrazovanja, kada se tiļe pojeftinjenja ġkolovanja dece u Srbiji, kada se tiļe 

brige o siromaġnim porodicama i siromaġnoj deci, da nam se ne bi ġkolovali 

samo bogati, bude neġto o ļemu svakako treba da vodite raļuna.  

 Tu mi se posebno dopao govor koleginice Dijane Vukomanoviĺ i mislim 

da je to bio, koliko ja pratim skupġtinski rad u Srbiji, posle mnogo godina i 

decenija zaista jedan iskreno leviļarski i socijalistiļki govor koji odavno nisam 

ļuo. A imamo ovde i Socijalistiļku partiju i razne kvazileviļarske i socijalistiļke 

partije koje ne smeju da pomenu nijedan od problema koji je pomenula gospoĽa 

Dijana Vukomanoviĺ, a pre svega tu borbu obrazovanja sa kapitalizmom, sa 

statusom kolonijalne drģave, ġto mi nesumnjivo jesmo, i uopġte borbu da imate 

neku socijalizaciju druġtva u kom ĺe siromaġni slojevi moĺi normalno i 



 

 

ravnopravno da funkcioniġu sa jednim divljim kapitalizmom i sve veĺim 

socijalnim nejednakostima u naġem druġtvu. 

 Ono ġto ovde ģelim posebno da istaknem jeste ono ġto sam u viġe navrata 

sa vama i liļno razgovarao, gospodine ministre, u raznim skupġtinskim 

prilikama, a to je da morate... Ja nisam siguran da li  ste to uradili, evo vi me 

demantujte ako jeste, ja ĺu vam prvi ļestitati. Ako se seĺate, bio sam prvi koji 

vam je javno ļestitao uvoĽenje uniformi u naġ ġkolski sistem kao jednu vaģnu i 

dobru stvar. Dakle nemam problem kao opozicija ovoj vlasti da pohvalim svaku 

dobru stvar koju Vlada Srbije uradi pa tako nisam imao problem ni sa tim. Ali  

sada vas pitam ï da li  ste konaļno uveli red u strateġke prosvetne predmete, koji 

moraju da postoje u ġkolama i koji ne mogu biti predmet ikakvog trģiġta, ikakve 

trģiġne utakmice, ikakvih privatnih izdavaļa i tome sliļno?  

 Znaļi, ne moģe bilo ko da radi udģbenike iz srpskog jezika, iz srpske 

istorije, iz srpske geografije i onih strateġkih predmeta koje drģava mora da 

definiġe. Znaļi, nema trģiġta, nema jeftinije ponude, nema bilo kakve druge 

prazne priļe. Mora da se zna ġta je srpski jezik, ġta je srpska istorija, ġta je srpska 

geografija. 

 Razgovarali smo veĺ o tome i vi ste mi tada obeĺali da ĺete voditi raļuna 

o tome, pa vas molim da mi pojasnite da li  ste u meĽuvremenu poveli raļuna o 

tome, jer ja zaista nisam pristalica stranih izdavaļa i te vrste prepuġtanja naġeg 

trģiġta izdavanja udģbenika bilo kome sa strane. Znaļi, drģava zaista treba da ima 

monopol na izdavanje udģbenika, jer drģava mora ili  da postoji i da se pita neġto 

u sopstvenom drģavnom ureĽenju ili  drģave nema i onda se pitaju tajkuni, razni 

strani monopoli ili  ko zna kakvi spojeni politiļki uticaji koji ģele da raslabe jednu 

drģavu, a najbolji naļin da raslabite jednu drģavu jeste da uniġtite njeno 

obrazovanje i njen obrazovni sistem.  

 U tom smislu ģelim da vam postavim i tu nekoliko pitanja koja se tiļu 

upravo ovog zakona o prosvetnoj inspekciji . Znam da ste vi imali uvid u to kako 

izgleda pogreġna inspekcija u nekom prethodnom periodu, kada profesori jednog 

predmeta idu na ļasove profesora drugog predmeta, i zaista, onom ko je to 

smislio ne znam uopġte kako je neko dozvolio da bude na ļelu odreĽenog 

ministarstva Vlade Republike Srbije.  

 Vi  znate da ja dolazim iz Ļaļka i da je Ļaļak najviġe pokazao zube 

takvoj prosvetnoj inspekciji , da nikada takav prosvetni inspektor nije mogao da 

uĽe u ļaļansku gimnaziju i neĺe moĺi da uĽe u ļaļansku gimnaziju ako bude na 

taj naļin neko zamislio da profesor engleskog jezika kontroliġe profesora 

fiziļkog ili  veĺ neġto tog tipa. 

 Dakle, postoje u ovoj drģavi i dalje ozbiljni prosvetni radnici koji drģe do 

svog moralnog i struļnog dostojanstva i koji ne dozvoljavaju da razni ministri 

koji doģivljavaju prosvetu kao prostor za eksperimentisanje, da tako kaģem, 

poniģavaju ovu struku. 



 

 

 U tom smislu ģeleo bih da vam proļitam, da vas upoznam i sa 

miġljenjem Unije sindikata prosvetnih radnika Srbije upravo po pitanju ovog 

zakona o prosvetnoj inspekciji . Evo ġta kaģe Unija na ovu temu: Unija sindikata 

prosvetnih radnika Srbije veĺ godinama unazad upozorava na veliki problem 

sistema rada prosvetne inspekcije. Sa tom tvrdnjom sloģio se i Mladen Ġarļeviĺ i 

neposredno posle dolaska na ļelo Ministarstva obeĺao zakon o prosvetnoj 

inspekciji . Na prvom tekstu, koji je bio na javnoj raspravi u isto vreme kada i 

Zakon o osnovama sistema obrazovanja i vaspitanja, maj/jun 2017. godine, radili 

smo zduġno, nadajuĺi se da ĺe ova oblast biti ureĽenija i ujednaļenija. Zakon se 

tada nije naġao u proceduri. Pred nama je sada potpuno novi tekst, koji ima iste 

manjkavosti kao prethodni. Sve ono na ġta smo upozoravali i pokuġavali da 

dopremo do uġiju predlagaļa ostalo je loġe reġenje u tekstu predloga. Ne nadamo 

se niļemu osim ġto ĺemo, ako bude usvojen, dobiti joġ jedno mrtvo slovo na 

papiru. Toga u prosveti jedino ne manjka.  

 Najmanje su tri razloga za to. Nema propisanih rokova za postupanje 

prosvetnog inspektora. Rokovi se crpe iz drugih zakona i praktiļno se ostavlja 

svakom inspektoru na volju koliko ĺe dugo ili  kratko postupati. Pod dva, nema 

posebne odgovornosti prosvetnog inspektora. Ovde se, pre svega, misli na 

inspektora koji ne preduzme, ne predloģi ili  ne odredi mere ili  radnje za koje je 

ovlaġĺen. Treba li  posebno naglasiti da je i sam zakon besmislen ako onaj ko vrġi 

nadzor nema odgovornost za nepostupanje po predmetu? Pod tri, inspektor neĺe 

biti odgovoran ni ukoliko postupi na razliļit naļin o istoj pravnoj stvari. To nas 

navodi na tvrdnju da ĺe razliļiti ili  ļak isti inspektori u razliļitim ili  ļak istim 

situacijama, istim ili  razliļitim gradovima postupati razliļito bez ikakve 

odgovornosti.  

 Konaļno, ako su se zakonom bavili kao i pravopisom njegovog predloga, 

onda smo tek u problemu. Svako ko je zavrġio osnovnu ġkolu zna da se iza 

rimskih cifara ne stavlja taļka, ali to pravopisno pravilo nije poznato u 

Ministarstvu prosvete. Ostaje samo jedno ï i za naļin na koji je napisan i za 

Predlog zakona o prosvetnoj inspekciji  Unija sindikata prosvetnih radnika Srbije 

daje ocenu nedovoljan, jedan.  

 Dakle, gospodine ministre, ovo je najozbiljniji sindikat u Srbiji. Unija 

sindikata prosvetnih radnika Srbije godinama, joġ od Gaġe Kneģeviĺa do danas, 

brani struļno i moralno dostojanstvo prosvete u Srbiji. Prvi koji su ustali protiv 

ġkole igrice Gaġe Kneģeviĺa, prvi koji su ustali protiv eksperimenata u srpskoj 

prosveti, oni koji godinama ġtite sindikalna prava prosvetnih radnika, koji su 

najobrazovanija kategorija stanovniġtva u Srbiji sa najmanjim proseļnim 

primanjima, jesu sigurno predstavnici Unije sindikata prosvetnih radnika Srbije. 

Molim vas da ozbiljno obratite paģnju na ove njihove sugestije. 

 Konaļno, u ļlanu 6 ovog zakona kaģe se da prosvetni inspektor treba da 

ima najmanje pet godina radnog iskustva u struci. Ja vas pitam ï ako ste proġle 

godine uveli da direktor ġkole mora da ima najmanje osam godina radnog staģa u 



 

 

struci, kako prosvetni inspektor sada moģe da ima manje radnog staģa od 

direktora a treba da kontroliġe prosvetni sistem? To nije logiļno i mislim da to 

treba i sami da ispravite odreĽenim amandmanskim, da tako kaģem, 

intervencijama. 

 Naravno, ono ġto je ovde naļelno najveĺi problem i na ļemu ĺu se na 

kraju zadrģati, a rekao bih da se delom i nastavljam na izlaganje uvaģene 

koleginice Dijane Vukomanoviĺ, jeste zapravo ġta je poenta naġeg prosvetnog 

sistema i kakvu vrstu Ľaka i studenata mi ovde ġkolujemo.  

 Poļetkom 2017. godine u Beogradu je u organizacij i pomenute Unije 

sindikata prosvetnih radnika Srbije odrģan skup na temu ĂRazaranje obrazovanja 

u doba neoliberalnog kapitalizma u Srbijiñ. Vi , naravno, gospodine ministre, 

dolazite iz kapitalizma i moģda nemate tu vrstu oseĺaja za, da tako kaģem, 

drģavno ġkolstvo, ali ono ġto je ovde vaģno jeste da je tada ukazano na ļinjenicu 

da je posle 5. oktobra 2000. godine Zakon o osnovama sistema obrazovanja i 

vaspitanja viġe puta menjan, da su ġkole na ivici haosa, da su uļenici gospodari 

na ļasu, a uļitelji liġeni skoro svakog autoriteta. Vi  ste u meĽuvremenu liġili  

autoriteta i Nacionalni prosvetni savet. I dalje nam je 40% stanovniġtva 

funkcionalno nepismeno, i dalje imamo ogroman problem, a to ģelim posebno da 

naglasim, da je proseļna zarada zaposlenih u obrazovanju na 48. mestu u odnosu 

na 85 delatnosti koje prati statistika.  

 (Iskljuļen mikrofon.) 

 PREDSEDAVAJUĹI: Hoĺete li  o zakonu, kolega Obradoviĺu? 

 (Boġko Obradoviĺ: Naravno, upravo o tome govorim.) 

 Ne, ne govorite o zakonu. 

 (Boġko Obradoviĺ: Je l' moģete vi onda da mi odredite o ļemu da 

govorim?) 

 Ne odreĽujem ja vama o ļemu ĺete da govorite, odreĽuju Poslovnik i 

dnevni red. 

 (Boġko Obradoviĺ: Je l' mogu ili  ne mogu da nastavim?) 

 Moģete, naravno. Zatraģite reļ, ali vas molim, govorite o zakonu. Ako 

ĺete da pravite reklamu sindikatima, nemam niġta protiv, ali kaģite da to radite, 

da svi znamo, ļak i oni koji rade u prosveti da znaju da vi zastupate jedan 

sindikat ovde u sali. Nemam niġta protiv, verujte, to je vaġe pravo, ali kaģite ï 

hoĺu da taj sindikat ima najviġe zaposlenih u prosveti. To je vaġ politiļki cilj , 

imate pravo i to da uradite, nemam niġta protiv, ali kaģite jednom veĺ. 

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Uvaģeni predsedavajuĺi, viġe puta sam vas 

iskreno molio da vi meni napiġete govor i da ga ja proļitam, da se ne trudim ja da 

govorim i pripremam govore, jer vi bolje od mene znate ġta ja treba da kaģem. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Ne biste vi to umeli da proļitate, ģao mi je. Vi  

spadate u onih 40% funkcionalno nepismenih. 

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Dobro. Moģda sam ja funkcionalno nepismen, 

ali ono ġto je vaģno, ja imam svoje miġljenje. Ne moģe mi aktuelna vlast 



 

 

odreĽivati ġta ĺu ja i kako govoriti, nego govorim ono ġto ja mislim da treba. Ako 

vi misli te da ministar ne treba da ļuje da obrazovna struktura prosvetara ima ļak 

67,2% sa visokim obrazovanjem, onda ne znam ġta je tu sporno da ministar ima u 

vidu koliko ima obrazovane nastavnike, profesore i uļitelje, a koliko oni imaju 

niske plate u ovoj drģavi. 

 Da se vratimo na konkretne probleme sa kojima se oni suoļavaju. 

Gospodine ministre, ja bih vas molio da mi takoĽe potvrdite da li  je taļna sledeĺa 

informacija. Poġto su lektire na svim nivoima smanjene, da li  je taļno da se u 

gimnazijama u Srbiji viġe neĺe izuļavati Danilo Kiġ i njegov roman ĂRani jadiñ? 

Da li  je taļno da su iz narodne knjiģevnosti izbaļene pesme ĂSunce se devojkom 

ģeniñ i ĂBoj na Miġaruñ, kao i pripovetke ĂDevojka brģa od konjañ i ĂZlatna 

jabuka i devet paunicañ, koje vaģe za klasike naġe narodne knjiģevnosti i 

predstavljaju svetsko i evropsko blago, ne samo srpsko knjiģevno blago? 

 Na kraju, ono ġto sam ģeleo da vam sugeriġem, gospodine ministre, a 

molim vas da budete veoma osetljivi  za to pitanje. Vi  morate da razumete da mi 

imamo izuzetno negativno iskustvo ministara prosvete od 5. oktobra 2000. 

godine do danas. Znaļi, ministri koji su vodili vaġe ministarstvo su 

eksperimentisali sa srpskom prosvetom. Pravili su u ġkoli igrice, kao Gaġa 

Kneģeviĺ, pepsi reforme, reforme pedagoga i psihologa koji su jedno vreme 

preuzeli vlast pa i u vaġem ministarstvu. Znate kako su vam uvalili  seksualno 

obrazovanje, da ste to potpisali a da niste ni znali ġta potpisujete.  

 Dakle, veoma je vaģno da shvatite da je vaģno da prosvetni sistem bude 

stabilan, a ne da bude predmet eksperimentisanja. Kada ljudi kritiļki reaguju 

prema vama, oni reaguju zbog nasleĽa loġih ministara koji su previġe 

eksperimentisali sa srpskom prosvetom. 

 Znaļi, morate da uzmete u obzir da naġa prosveta i naġa drģava, koja se 

nalazi u jednoj vrsti vazalnog odnosa prema EU, gde smo mi jedna kolonijalna 

drģava u kojoj se malo mi pitamo a viġe nam Brisel odreĽuje ġta i kako moramo 

da radimo, morate da vodite raļuna da ne dozvolite da naġa prosveta takoĽe 

postane kolonijalna i da ne dozvolite da postane trģiġno orijentisan sistem 

obrazovanja u kome ĺe glavni biti profit i u kome ĺe glavno biti ġkolovanje za 

jeftinu radnu snagu. 

 Dakle, veoma je vaģno da shvatite da srpska prosveta treba da zadrģi 

dobre elemente tradicionalne srpske prosvete, a nije sporna ni modernizacija u 

onim oblastima u kojima ģelimo da budemo deo savremenog sveta. Naravno, te 

vaġe demokratske procedure da se pitaju Ľaļki parlamenti za neġto, to je malo 

neozbiljno, gospodine ministre. Neĺe Ľaļki parlamenti odreĽivati udģbenike i ne 

vidim zaġto roditelji ili  profesori biraju udģbenike. Ne vidim zaġto nema reda u 

srpskom obrazovanju da se zna ġta je udģbenik, da ga je potpisalo odreĽeno 

ministarstvo i drģava i da se po tom udģbeniku uļi. Znaļi, previġe je haosa u 

srpskoj prosveti, previġe je monopola, previġe je drugih elemenata koji, oļito, 

svedoļe da nije sve tu pod kontrolom i kako treba.   



 

 

 Da vam proļitam za kraj jedan citat, a na kraju ĺu vam reĺi ļiji  je i kojim 

povodom je dat. Upravo zaokruģuje ono ġto sam hteo da vam kaģem. Dva citata. 

Prvi: ĂLokalno stanovniġtvo ne treba da dobije visoko, pa ļak ni srednje 

obrazovanje. Ġkole se, naravno, mogu ostaviti, ali moraju se plaĺati. Programe 

napraviti takve da uļenik zna ġto manjeñ. Drugi citat: ĂU Rusiji  treba dozvoliti 

rad samo onim preduzeĺima ļija proizvodnja zahteva niģu i srednju kvalifikaciju. 

Treba zatvoriti industrijska preduzeĺa koja radnim kolektivima postavljaju 

visoke zahteve, poput, recimo, firmi za proizvodnju optike, aviona, lokomotivañ.  

 Da vam otkrijem, prvi citat je Adolfa Hitlera, a drugi citat je Nemaļke 

zajednice rada upuĺena vrhu Treĺeg rajha 17. novembra 1941. godine. Dakle, taj 

motiv iz nacistiļke Nemaļke da se u slovenskim kolonijama, odnosno na 

teritorijama okupiranih Slovena uniġti prosveta i uniġti ġkolstvo oļito jeste ideja i 

ovog novog, ļetvrtog rajha i ovog novog svetskog poretka pod SAD i EU, koji bi 

voleli da smo mi nepismeni, koji bi voleli da smo mi jeftina radna snaga, koji bi 

voleli da naġ profesor, nastavnik i uļitelj nema autoritet, da se pitaju deca i 

roditelji, da udģbenike prave strani izdavaļi i da mi u sopstvenoj zemlji ne 

moģemo da utiļemo na nacionalno i svako drugo obrazovanje i vaspitanje naġih 

buduĺih generacija. 

 Samo vas molim da imate razumevanja za ovaj stav, da paģljivo 

sprovodite reforme obrazovanja u Srbiji, jer nas je mnogo ministara prosvete 

navuklo na eksperimentisanje, ġkole igrice i uniġtavanje i dalje propadanje naġe 

prosvete u Srbiji. Hvala na paģnji. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Pravo na repliku, narodni poslanik Vladimir 

Orliĺ. 

 VLADIMIR  ORLIĹ: Zbog pominjanja stranke, naravno SNS, i na temu 

razliļitih politika, razliļitih, u najmanju ruku ļudnih ocena o stanju u naġoj 

zemlji po raznim pitanjima, a na koja smo mi, sluġajuĺi u ovoj sali sve i svaġta 

stvarno od poļetka ovog saziva, pomalo i navikli. 

 Prvo na temu onih politika i mera koje su usmerene ka podrġci 

porodicama u Srbiji. Nije nikakva tajna, dame i gospodo narodni poslanici, te 

mere koje treba da predstavljaju izvanrednu podrġku naġim porodicama jeste 

definisao, jeste predstavio predsednik Republike, Aleksandar Vuļiĺ. Moģe neko 

da bude zadovoljan ili  nezadovoljan predloģenim, narod Srbije je veĺ sa velikim 

oduġevljenjem prihvatio te predloge. Moģe neko da ne razume zaġto postoji 

trenutak za sve, izmeĽu ostalog, zato ġto ne razume, pa, moram da kaģem, 

elementarne stvari. Drģava je morala da se razvija, drģava je morala da 

napreduje, drģava je morala da ojaļa da bi doġlo do toga da danas ima sve ono 

ġto nije imala. Nije imala u vreme dosovskog reģima, nije imala u vreme svih 

onih koji su danas opet vrlo lepo grupisani na onoj strani sa koje smo ļuli  

odreĽene kritike, pa, evo, baġ maloļas, baġ pre nego ġto sam reļ uzeo ja.  

 Dakle, razvojem trģiġta, razvojem zaposlenosti, smanjenjem 

nezaposlenosti u ovoj zemlji mi smo doġli  do toga da danas i dug bude manji i 



 

 

deficit drģave bude manji, da drģava danas ima sredstva iz kojih moģe da 

finansira i podrġku za drugo dete i treĺe i ļetvrto, da podrģava i one programe 

koji ĺe omoguĺiti mesto za stanovanje mladih braļnih parova i sve druge dobre 

stvari. Te stvari, dame i gospodo, narod vrlo dobro vidi, vrlo dobro razume kao 

dobre i korisne.  

 Nema pravo da ih kritikuje, naroļito ne kroz, ġta smo mi danas ļuli , neke 

termine kao polukolonijalno, ļetvrto rajhovsko, ġta veĺ. Nema pravo da 

komentariġe neko ko ih, oļigledno, ne razume, ko ih ne prihvata kao svoje. 

Neĺemo da priļamo o rajhovima, ali molim vas, nemojte da onaj ko podrģava 

organizacije poput nemaļkog AFD pomene rajh u ovoj sali viġe ikada. Hvala 

lepo. 

 (Boġko Obradoviĺ: Replika.) 

 PREDSEDAVAJUĹI: Nemate pravo na repliku, gospodine Obradoviĺu. 

 Reļ ima ministar gospodin Ġarļeviĺ.  

 Izvolite. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Oļekivao sam viġe konkretnih pitanja od 

poslanika, ali nisam uspeo da upiġem niġta sem onoga ġto sam veĺ rekao, niste 

bili  u sali, niste pratili . Time je onda vaġ koncept koji ste ļitalié Niste ļekirali 

da sam to veĺ rekao, pa ste ponavljali neġto na ġta sam dao odgovor, a vama ĺu 

specijalno odgovoriti joġ jednom, ako se ne ljutite. Treĺe, ļetvrto i peto dete 

imaju besplatne udģbenike, a ļak ko je siromaġan, i prvo i drugo. Kada ĺe biti svi 

besplatni? Kada drģava bude moĺna. Kao ġto reļe poslanik, kada se vrati 

ekonomski da bude jaka, a to je iz dana u dan sve viġe. 

 Svrha ovog zakona je da pojeftini udģbenike. Svrha mnogih akcija ovog 

sistemskog zakona, koju vi niste pratili , jeste da niko ne radi eksperimente u 

obrazovanju. O ovome ġto mi radimo ovde moģete otiĺi u bilo koju civilizovanu 

zemlju i videti da dobijamo samo reļi pohvale za brzinu kojom se ovo deġava. 

Znaļi, ja radim 39 godina i bavim se kvalitetnim obrazovanjem te zaista imam 

prilike da dosta toga ugradim ovde, i to svojom dobrom voljom.  

 S druge strane, kapitalizam je druġtveno ureĽenje u kome ģivimo i vi i ja. 

Moram da vas podsetim, kada bude ponovo komunizam, socijalizam, onda 

obavestite i mene.  

 Kada govorimo o sindikatima, rekao vam je predsedavajuĺi, nemate 

pravo da istiļete vrednost jednog sindikata. Ima ļetiri  reprezentativna samo u 

oblasti osnovnog i srednjeg obrazovanja. Ima nekoliko u predġkolskom, nekoliko 

u visokom. Vi  niste ovde njihov pi-ar, te nije bitno toliko ġta oni misle ako ste vi 

politiļki bliski te zaista ne mislim da ja to treba da sluġam. Ja liļno imam odliļan 

odnos i sa tim sindikatom, kao i sa svim drugima. Ļujemo se, a da li  ĺu ja sve da 

posluġam, to je valjda i neġto moje.  

 Kada govorimo o inspekciji  konkretno, ako vi niste videli reġenje gde 

stoji da su sada udruģeni u sadejstvu prosvetni inspektori, ļuli  ste da ih ima malo, 

da treba da ih redizajniramo, ġto je opet svrha ovog zakona, ļuli  ste da u 



 

 

ġkolskim upravama sede i prosvetni savetnici. Ja sam iġao do gaġenja ļaļanske 

uprave. Sada, hvala bogu, radi dobro. Znaļi, savetnici i redizajnirane su ġkolske 

uprave, ġto je bio prvi uslov koji sam ja takoĽe rekao pre godinu i po dana, a isto 

sam rekao i za inspekcije, a ne na naļin kako neko zamiġlja nego onako kako 

mora da se uradi da bi funkcionisalo. Zaista me to ne moģete nauļiti. 

 Treĺi resurs koji je ovde ujedinjen, to su struļni saradnici, savetnici, 

kojih je bilo 200 a biĺe ih 500. Time je zadovoljen svaki princip, pa i 

predmetnosti. Znaļi, cilj  je da se u srpskom obrazovanju iz dana u dan uvodi red. 

Ja to znam da vidim, obilazim Srbiju intenzivno. Negde blizu 80% lokalnih 

samouprava sam obiġao. Uġao sam u stotine i stotine ustanova. Znam skoro sve 

direktore ġkola, liļno i svakodnevno priļam sa njima. Obuke se deġavaju 

intenzivno. Znaļi, ovo je tempo koji niko sebi nije postavio kao mi. Najmanje 

oļekujem da neko mora da me hvali, ali ne dam ni da mi spoļitava. Hvala. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Pravo na repliku, narodni poslanik NeĽo 

Jovanoviĺ. 

 Izvolite. 

 NEņO JOVANOVIĹ: Zahvaljujem se, predsedavajuĺi. 

 Imajuĺi u vidu da je pomenuta SPS i da je pomenuto neġto ġto teġko ko 

da je razumeo od narodnih poslanika danas, da ovde postoje neke kvazileviļarske 

i kvazisocijalistiļke partije, mi moģemo da kaģemo da postoji jedna autentiļna 

kvazidesniļarska partija, a to je partija kojoj pripada upravo govornik koji je 

nama spoļitavao ono ġto je pokuġao da nam spoļita. Ono ġto je govorio o 

hipotekama iz nekog prethodnog perioda, podsetiĺemo ga samo da je upravo u 

periodu mandata kada je na ļelu Ministarstva prosvete bio naġ drug, gospodin 

prof. dr Ģarko Obradoviĺ, uvedeno neġto o ļemu Boġko Obradoviĺ moģe samo 

da sanja, a to je upravo da se prvi put posle toliko vremena uvodi jedna, slobodno 

moģemo reĺi, socijalna kategorija, a to su besplatni udģbenici za uļenike prvog 

razreda osnovne ġkole. Ako je to tekovina, onda tu tekovinu treba istaĺi onakvu 

kakva jeste, ļinjeniļno utemeljenu.  

 S obzirom na to da je Boġko Obradoviĺ impresioniran leviļarskim 

govorima i idejama koje je iznela narodna poslanica Dijana Vukomanoviĺ, mi 

nemamo niġta protiv toga i njegova fascinacija u tom smislu nama zaista i 

odgovara, ali mora da zna da je upravo te leviļarske ideje Dijana Vukomanoviĺ 

ponela iz SPS-a i odnela ih na drugu stranu. Nemamo niġta ni protiv toga, zbog 

toga ġto smo se oslobodili jedne hipoteke koja je oļigledno bila veliki teret za 

SPS. Zahvaljujem se. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Pravo na repliku ima narodni poslanik Boġko 

Obradoviĺ. 

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Ġto se tiļe Dijane Vukomanoviĺ, njoj zaista 

moģe da sluģi na ļast ġto je napustila SPS, koja je izdala svoje leviļarske i 

socijalistiļke ideje. Zato sam i istakao njen primer kao izuzetno pozitivan, kao 

nekoga ko nije ģeleo da ostane u jednoj laģnoj leviļarskoj socijalistiļkoj partiji  



 

 

koja je uvek bila tu u vlasti kada su uruġavane socijalne i leviļarske ideje poput 

otimanja penzija ili  drugih sliļnih stvari. 

 Ġto se tiļe ministra, meni je drago da je on u svom govoru priznao ono 

ġto sam ja rekao, a to je da su ministri pre njega radili loġe i da je on mnoge stvari 

morao da menja. Samo ġto su ti ministri bili  iz redova SNS, iz redova SPS, koja i 

sada ļini Vladu Republike Srbije. Tako da, gospodine ministre, kada kritikujete 

one koji su radili pre vas, treba da znate da dolaze iz istih onih redova koji danas 

vas podrģavaju kao ministra, tako da je to malo osetljiva stvar. Vi  moģete da se 

pravite da nemate nikakve veze sa onim ġto je bilo pre vas loġe, ali oni koji danas 

vas podrģavaju imaju i te kako veze sa onim ġto je bilo pre vas loġe. 

 U tom smislu postavio sam vam niz veoma konkretnih pitanja na koja mi 

niste odgovorili, ali to je sasvim u redu, verovatno imate razlog zbog ļega je to 

tako. Ono drugo ġto je ovde vaģno jeste, znam da vas boli ozbiljan sindikat koji 

ima ozbiljne stavove i koji se ne miri sa ministrima koji misle da mogu da zavode 

diktaturu u srpskoj prosveti. Dakle, u tom smislu podrģavam sindikalno 

organizovanje u Srbiji koje nije deo reģimskih struktura i koje ima svoj stav i 

svoje miġljenje, ne samo u prosveti nego u svakom drugom sindikatu. Malo je 

sindikata u Srbiji koji nisu deo vlasti, koji nisu pod kontrolom vlasti i koji nisu na 

reģimskim jaslama. Ovo je jedan od retkih sindikata koji je takav i uvek ĺe svaki 

sindikat koji je autentiļan i brani prava radnika imati moju podrġku ovde u 

Narodnoj skupġtini. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Pravo na repliku, narodni poslanik Vladimir 

Orliĺ. 

 VLADIMIR  ORLIĹ: Povodom pominjanja SNS. 

 Ġto se kontinuiteta tiļe, ako priļamo o kontinuitetu koji je obezbedio da 

one stvari o kojima sam govorio malopre, a koje se tiļu i unapreĽenja situacije u 

Srbiji i smanjenja duga i smanjenja deficita, sticanja svega onoga ġto u vreme 

dosovskog reģima, koji je i dalje glasan, koliko ļujem, nismo imali a sada 

imamo, taj kontinuitet nije sporan i podrazumeva kontinuitet u dobrim 

reformama. Sve ono ġto ĺemo mi usvajanjem ovih zakona dodatno da 

unapredimo sigurno je evidentno bolje nego u to vreme koje neki i dan-danas sa 

puno ģara, izgleda, hvale i sa nekom nostalgijom ga se seĺaju. Pretpostavljam da 

samo to moģe da znaļi zajedniļko poli tiļko delovanje, zajedniļko fotografisanje, 

zajedniļko ġetanje i tome sliļno. 

 No, na temu citata, maloļas mi je zazvuļalo dosta simpatiļno da se 

dobrim citatima danas ovde sluģimo kao argumentima za sve ono ġto se iznosi. 

Meni pade na pamet jedan onako vrlo interesantan i zvuļan, a upravo na temu 

zaġtite ĺirili ce, na temu zaġtite srpskog jezika. Da li  je moģda neko meĽu ovde 

prisutnima, igrom sluļaja baġ neko ko se maloļas odvaģio da koju reļ na temu 

citata kaģe, svojevremeno bio autor onih visokih misli  da su Dositej Obradoviĺ i 

Vuk Karadģiĺ stubovi te prosvete koju danas tako energiļno brani, kako je on 

tada napisao, antisvetosavski, da su njih dvojica antizavetni, da su njih dvojica 



 

 

antisrpska lozinka? Koliko ima smisla, dame i gospodo, da neko ko je te stvari 

napisao, ko je tako neġto tvrdio, potpisao imenom i prezimenom svojim, danas 

ovde brani ĺirili cu, brani naġu prosvetu, brani srpski jezik i ne znam ġta joġ? I ġta 

nam to govori o autoru takvih reļi? Koliko je u tim stvarima ozbiljan, koliko tu 

ima izgraĽeno miġljenje i neki konkretan stav, pa toliko i bukvalno u svemu 

ostalom ġto je pomenuo danas, ali i ne samo danas u ovoj sali. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Pravo na repliku, NeĽo Jovanoviĺ.  

 NEņO JOVANOVIĹ: Zahvaljujem se, predsedavajuĺi.  

 Socijalistiļka partija Srbije, kao i do sada, a i od sada, uvek ĺe podrģavati 

ono ġto je najprogresivnije, pa i danas, kada su u pitanju najkvalitetnija reġenja 

zakona o kojima raspravljamo, za razliku od onih koji na krajnje 

neargumentovan naļin to ļine sve vreme lutajuĺi u ideologiji.  

 Mi  smo danas ļuli  jednu specifiļnu koliziju, iz koje ni u kom sluļaju ne 

moģe da izaĽe prethodni govornik, koji je izazvao sve ove replike. Tako da, 

poļev od neke sindikalne ideologije, borbe za radnike, zatim do borbe za ĺirili cu, 

borbe za srpstvo, borbe za neġto ġto nisam baġ najbolje razumeo da li  je arijevsko 

ili  nije arijevsko, mislim da bi najbolje bilo da on sebe sa sobom poveģe kako bi 

mogao da bilo ġta drugome kaģe i imputira.  

 Za sve to vreme, SPS, hvala bogu, ima jasan cilj  i jasan put u ovoj 

koaliciji , jasnu posveĺenost i doslednost ovoj Vladi Republike Srbije, koja radi 

svoj posao u interesu graĽana Srbije. Hvala lepo.  

 (Boġko Obradoviĺ: Replika.) 

 PREDSEDAVAJUĹI: Samo mi recite, po kom osnovu, kolega 

Obradoviĺu.  

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Kako da vam kaģem, svi me pominju 

konstantno, a jednom sam samo dobio priliku. 

 PREDSEDAVAJUĹI: A vi ste se prepoznali u onome o Vuku Karadģiĺu 

ġto je priļao...? U redu, imate pravo. 

 BOĠKO OBRADOVIĹ: Hvala, gospodine predsedavajuĺi. 

 Dakle, hajde da krenemo od ovog fotografisanja i slikanja. Ja se nikada 

nisam slikao sa ratnim zloļincima Tonijem Blerom, Bilom Klin tonom, 

Gerhardom Ġrederom kao predsednik SNS-a i aktuelni predsednik Srbije. Ako 

ĺemo o fotografisanjima, bolje da to ne pominjete, molim vas. Nikada se nisam 

rukovao i slikao sa Haġimom Taļijem, Ramuġom Haradinajem, niti podrģavao 

njihovu separatistiļku vlast na Kosovu i Metohiji . Znaļi, budite oprezni kada 

govorite o tome.  

 Nikada nisam bio na vlasti, nikada nisam bio deo DOS-a, i to je ono ġto 

je vaġ problem sa Dverima i sa mnom liļno. Moģete lako da napadate 

Demokratsku stranku, koja je bila na vlasti, ali ne moģete meni da pripisujete 

neġto ġto je raĽeno u neko drugo vreme, kada sam i ja bio kritiļki orijentisan 

prema tome.  



 

 

 Razumem da biste voleli da svi mi pripadamo bivġem reģimu, ali ja ne 

pripadam bivġem reģimu. Mnogi vaġi ļlanovi pripadaju bivġem reģimu ï Jelena 

Trivan, Siniġa Mali, Goran Vesiĺ, Nebojġa Krstiĺ, to je bivġi reģim koji je sada u 

SNS-u. Kada govorite o bivġem reģimu, pazite, jer ste puni bivġeg reģima u 

vaġim redovima.  

 Naravno, ono ġto je veoma vaģno, da bih kolegi pojasnio ġta su Dveri, 

zapravo, mi smo desnica vrednosti a levica rada. To je moderna politika koja 

insistira na vrednostima s jedne strane, ali ġtiti sindikate, ġtiti radniļka prava i 

ġtiti istinsku levicu sa druge strane. I, naravno, bela kuga. Ja se ponosim time ġto 

je SNS posle ġest godina vlasti preuzela program porodiļne politike Srpskog 

pokreta Dveri i reġila da krene u borbu protiv bele kuge. To je dokaz da smo mi 

sve vreme na pravom putu i ja se ponosim zbog toga. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Samo nastavite tim putem; jedan-dva posto, to je 

to. 

 Pravo na repliku, narodni poslanik Vladimir Orliĺ.  

 VLADIMIR  ORLIĹ: Nema potrebe da nam objaġnjavaju ko se s kim 

slikao, sve smo mi to lepo videli. IzmeĽu ostalog, oni su to sami objavili, oni su 

se time hvalili .  

 Ko se beġe slikao sa predstavnicima bugarske partije Ataka, koja ima 

nameru, kako sama kaģe, da delove Srbije pripoji velikoj Bugarskoj? Onaj ġto se 

sad javlja sa tri prsta. Slobodno, dignite ih ġto viġe, ġto viġe da se vide, ona dva 

malopre. Ko se slikao sa ljubiteljima Hrvatskih obrambenih snaga? Oni koji 

ġetaju ponosno na paradama veterana HOS-a? Je l' isti onaj koji je malopre digao 

dva prsta? Nek podigne joġ jednom, ġto viġe, da ga ġto bolje vidimo i da ga ġto 

bolje upamte ljudi koji ovo gledaju. Evo ga ponovo.  

 Ko se, dame i gospodo, onim reļima koje sam malopre citirao obraĺao o 

Vuku Karadģiĺu i Dositeju Obradoviĺu? I ġto ne kaģe lepo gde? Pa priļamo 

danas o nekim vrednostima i nekim ļudnim pojavama poput onih rajhovskih. Ġto 

sam ne kaģe da je to radio u autorskom tekstu u ljotiĺevskoj ĂNovoj Iskriñ. Je l' 

se toga moģda stidi? Je l' mu moģda teġko pada kada se o tim stvarima priļa?  

 Kada kaģu desnica vrednosti a levica rada, nek' se prisete malo da su tu 

formulaciju, kao i sve ostalo, uostalom, ġto imaju da kaģu ovde, od drugih ļuli  i 

od drugih prepisali. Konkretno, pre ġest godina, ļini mi se u ļasopisu ĂPeļatñ, 

sreli su se sa takvom formulacijom pa im se mnogo dopala i sad bi da je kao 

neġto prodaju kao svoju. Nema tu, dame i gospodo, ni jedne jedine autentiļne 

misli , nema tu ni jedne jedine autentiļne ideje, sve sam go plagijat. Uostalom, 

kad se zna da je i onaj ļovek koji predstavlja nekima ovde prvorazredni uzor, 

koji im predstavlja, kako su sami to pisali, uļitelja sa velikim U,  Dimitrije 

Ljotiĺ, i sam plagirao svoje uļenje, kako da oļekujemo da moģe uļenik da bude 

nekim ljudskim kvalitetom bolji od uļitelja? Moģe samo da ponavlja njegove 

greġke.  



 

 

 Mi nismo preuzeli baġ niġta ġto se tiļe porodiļne politike, i time 

zavrġavam, koja se svodi na ï uzmite me za koalicionog partnera, voleĺu vas ko 

brata i sestru.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Po Poslovniku, narodni poslanik Marijan 

Ristiļeviĺ. 

 MARIJAN RISTIĻEVIĹ: Dame i gospodo narodni poslanici, 

reklamiram ļlan 107 Poslovnika. 

 Gospodine predsedavajuĺi, Boġko Obradoviĺ je ovde rekao, a time i 

povredio dostojanstvo, da on nikad nije bio vlast, da nikad nije bio pripadnik 

reģima, i time teġko povredio dostojanstvo ove skupġtine. Istorijski gledano, on je 

uvek bio vlast. Kod njegovog dede, ortodoksnog komuniste, zatvarani su seljaci, 

kada mu je deda bio vlast.  

 Gospodine predsedavajuĺi, kad mu je otac bio vlast, u Ļaļku je 

bespravno izgraĽeno 60.000 objekata, za vreme vlasti njegovog oca, koja se 

preplitala sa Veljom Iliĺem. Iz komunizma, ĂHidrogradnjeñ, pa u kapitalizam. I 

to jako surovi kapitalizam, sa 60.000 bespravno izgraĽenih objekata.  

 Gospodine predsedavajuĺi, i on je bio pripadnik bivġeg reģima. Uspeo je 

da zaposli  ġest ļlanova porodice. Moja sestra radi u kafiĺu, sestriĺ u proizvodnji 

Boġ pumpi u InĽiji, a on je ġest ļlanova porodice zaposlio kao vlast ï sebe u 

biblioteku, dve ģene u javni sektor, brata u javni sektor, snaju u javni sektor, otac 

u javnom sektoru. Njih ġest u javnom sektoru, a on kaģe da nije bio vlast.  

 Gospodine predsedavajuĺi, on je i te kako bio vlast, zato ġto je iz 

ĂKolubareñ, dok je bio vlast, dobio 50.000 evra da ġtampa razne svoje tekstove, 

ukljuļujuĺi i ovaj o Dimitriju Ljotiĺu, kako on kaģe. 

 Gospodine predsedavajuĺi, on je i te kako bio vlast, jer je njegov 

najmlaĽi Titov odbornik, Ġevarliĺ, dobio od Duġana Petroviĺa 65.000 evra za 

studiju koju niko nije video. Hvala vam. 

 PREDSEDAVAJUĹI: Smatram da ni u jednom trenutku nisam prekrġio 

Poslovnik u vezi sa ļlanom 107, a ļim smo poļeli da priļamo o dedama, 

oļevima, familiji , zapoġljavanju, vidim kuda sednica ide pa sad odreĽujem pauzu 

u trajanju od pet minuta.  

 (Posle pauze ) 

 PREDSEDAVAJUĹI (Veroljub Arsiĺ): Dame i gospodo narodni 

poslanici, nastavljamo sa radom.  

 Reļ ima ministar, gospodin Ġarļeviĺ.  

 Izvolite.  

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Samo da odgovorim na konkretna pitanja koja 

su mi upuĺena, pa molim i kolegu da me podseti ako neġto zaboravim.  

 Kada je u pitanju ovo o ļemu ste govorili, o radu inspekcije ï rokovi, 

odgovornost i rad inspektora su propisani Zakonom o inspekcijskom nadzoru 

opġteg tipa, tako da nisu samo specijalizovani za prosvetnu inspekciju. 



 

 

 Kada su u pitanju kategorije u nacionalnom okviru kvalifikacija, mi smo 

se opredelili  za model osam nivoa i ļetiri  podnivoa. Da bi naġim graĽanima to 

bilo najprihvatljivije ... Nismo mogli dalje razvijati neku finiju strukturu i iĺi dalje 

u nedogled. Time se, recimo, master diģe na VII1 nivo, ġto je ranije bio nivo koji 

je priznat sa osnovnim studijama, po starom modelu, ļetvorogodiġnjem, jer njima 

je dozvoljeno do nekog perioda da moģe da im se prizna master. Kada je u 

pitanju magistar, on je VII2. Ovde ostaje jedna meĽukategorija, tu ste u pravu, a 

to je specijali sta, koji je priznat sa VII2 iako stoji naglaġenje da je to specijalista. 

Sliļno je uraĽeno kada su u pitanju strukovne master studije i studije 

specijalistiļkih strukovnih studija. Tu postoji jedno malo slovo, koje se dodaje da 

je strukovno i da je akademsko, tako da je na taj naļin prevaziĽeno.  

 Kad je u pitanju Danilo Kiġ, on ĺe se izuļavati i dalje, bez problema, 

naravno. Bilo bi smeġno izbaciti ga, nego je pomeren na starije razrede. Prosto je 

on mnogo teģak prvacima, da se razumemo.  

 Kada je u pitanju sveukupna srpska narodna epska poezija, to je blago i 

taj je ceo korpus dat na upravljanje ġkoli i nastavnicima, tako da tu nema 

apsolutnih izmena. 

 Kada je u pitanju kolega Gruġanoviĺ, da, on je bio direktor ġkole ĂVuk 

Karadģiĺñ i svojevremeno je objavljivao i izdavao knjige. Kako je u 

meĽuvremenu izabran za direktora Zavoda za unapreĽivanje vaspitanja i 

obrazovanja, ļovek to sigurno neĺe moĺi dalje da radi, i sam zakon ga spreļava, 

te govorim o nekom vremenu koje je proġlo iza tog perioda i ne moģemo mu 

spoļitavati; ļovek nije znao da ĺe biti kasnije direktor.  

 Ne znam da li  je bilo joġ neġto. Ispao mi je papir.  

 (Boġko Obradoviĺ: Replika.) 

 PREDSEDAVAJUĹI: Nemate pravo na repliku, kolega Obradoviĺu.  

 Ovo su samo odgovori na vaġa pitanja. 

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Evo, naġao sam papir.  

 PREDSEDAVAJUĹI: Izvolite, ministre.  

 MLADEN ĠARĻEVIĹ: Za Kiġa sam rekao, za inspekcijski nadzor sam 

rekao, inspekciju, ostaje uvoz.  

 Moram da vam kaģem da smo mi uradili ogromnu veĺinu udģbenika za 

manjine i za sve druge posebne grupe. U meĽuvremenu je bilo svaġta, sigurno, i 

uvoza itd. Postoji memorandum koji drģava potpisuje sa nacionalnim savetom 

svake nacionalne manjine. Pre neki dan smo imali sastanak, novi aneks napravili 

i ostalo je vrlo malo toga da se uradi samo u zoni srednjeg obrazovanja i mislim 

da smo to uredili jako dobro. Opet je to neki relikt iz ranijih perioda i sigurno je 

obaveza drģave da o tome brine kako treba.  

 Besplatni udģbenici, ļuli  ste moj odgovor, biĺe jednog dana. Naravno, za 

viġe dece sam rekao. Strateġki sam pominjao grupu i programe koje sam rekao da 

se izraĽuju i to Zakonom o posebnim vezama sa Republikom Srpskom, ali 

imamo nameru da to bude u svim zonama gde srpska deca uļe. Hvala.  



 

 

 (Boġko Obradoviĺ: Replika.) 

 PREDSEDAVAJUĹI: Nemate pravo na repliku, kolega Obradoviĺu. 

Gospodin ministar je samo odgovorio na vaġe pitanje.  

 Reļ ima narodni poslanik ņorĽe Komlenski.  

 Izvolite.  

 ņORņE KOMLENSKI: Dame i gospodo narodni poslanici, drugarice i 

drugovi, uvaģeni ministri sa saradnicima, ja ĺu danas u ovom delu govoriti o 

Predlogu zakona o udģbenicima i o Predlogu zakona o prosvetnoj inspekciji . O 

Predlogu zakona o nacionalnom okviru kvalifikacija govoriĺemo kroz 

amandmane koje smo podneli, a u daljoj redovnoj raspravi o zakonima o 

elektronskoj upravi i o nacionalnoj infrastrukturi geoprostornih podataka.  

 Veliko je zadovoljstvo imati priliku da ļujemo od ministra da se jasno i 

nedvosmisleno postavio prema ranijim zakonskim tekstovima kao 

neodgovarajuĺim, pronaġao vreme, moguĺnosti i njegovi saradnici su uradili jako 

kvalitetan posao kada je u pitanju zakon o inspekciji , zakon o udģbenicima samo 

posle ġest meseci od kada je u stvari i stvoren osnov za donoġenje ovih zakona, 

kada smo, izmeĽu ostalog, doneli i Zakon o osnovama sistema obrazovanja i 

vaspitanja.  

 Oļigledno je da nije samo deklarativno bilo bitno uneti i vaspitanje u 

naziv ovih zakona, veĺ vaspitanje u ġkole treba uvesti na pravi naļin, jer 

generacijama koje su proġle zaista to nedostaje. Ovaj Zakon o osnovama sistema 

obrazovanja i vaspitanja ima jedan svoj nedostatak, mada ni ja liļno ne vidim 

naļin kako da se to prevaziĽe. Naime, tim zakonom je predviĽeno i obrazovanje 

odraslih, ali ne znam ni sam kako da smislim moguĺnost za vaspitavanje odraslih 

kao posebnu metodologiju.  

 Ja znam da je u nadleģnosti drugog ministarstva, Ministarstva pravde, 

deo tog vaspitanja, pa su u njegovoj ingerenciji  vaspitni zavodi zatvorenog ili  

zatvorskog tipa, ali moģda bi zaista trebalo razmisli ti kako poraditi na vaspitanju 

onih koji ga nisu stekli u porodici, ġkoli, druġtvu, na funkcijama, premijerskim 

funkcijama i danas nam ovde priļaju o vaspitanju. 

 Zamolio bih kolege iz opozicije, to moģda nije tako lako, da se dogovore 

da li  im je pet taļaka dnevnog reda previġe ili  premalo. Ako je ovih pet 

zakonskih predloga previġe da bi neko uspeo da ih blagovremeno proļita i 

pripremi se za ovu sednicu, onda bih moģda predloģio da se razmisli  o tome da se 

ubuduĺe o zakonima raspravlja parcijalno, ļlan po ļlan, svaka sednica po jedan 

ļlan zakona. Samo ne znam da li  bi to bilo dovoljno da oni razumeju o ļemu se 

radi i shvate o ļemu diskutuju. 

 Oļigledno da je nekima mali dnevni red. Jeste, jer je poljoprivrednik u 

pokuġaju danas govorio o katastru koji ni na koji naļin nije ovde na dnevnom 

redu. Da li  mu nedostaje ili  ga podsvesno ģulja savest komentarima da 50% 

katastra ne nosi istinite podatke. Kada je to ovde rekao, jednostavno, rekao je 

jednu notornu laģ.  




